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 EUR/KZT  520.84   USD/KZT  478.58    RUB/KZT  5.44   CNY/KZT  65.84ВАЛЮТАЛАРДЫҢ РЕСМИ БАҒАМЫ:

Жаһанды қызықтырған жасанды интеллектінің қарқы ны 
күн нен-күнге күшейіп келеді. Сұрағаныңды лезде тауып бере-
тін, мәтін жазудың қыр-сырын мейлінше меңгерген, тіпті 
жарамсыз деген шығарманың өзін бар қатесінен арылтып, 
мінсіз қалыпқа түсіре алатын бағдарламалар халықтың 
қажетіне жарап-ақ тұр. Бір қынжылтатыны, жасанды зер-
де қазақ тіліне әлі де шорқақтау.  Дегенмен ізденіс бар. 

Жетісуда атқарылмаған жұмыс әлі көп. Әр сала өз 
бағытында біртіндеп ілгеріліп келе жатыр. Әйткенмен 
кем-кетігі де жоқ емес. Мәселен, газдандыру тақырыбы әлі де 
тұрғындарды толғандырады. Одан бөлек ауызсу және кәріз 
жүйелерін реттеу секілді жұмыстар да – жетісулықтардың 
жиі көтеретін мәселелерінің бірі. 

2023 жылғы шілдеден бастап «Халықтың көші-қоны 
тура лы» заңды іске асыру аясында елімізде қандас мәртебесін 
берудің бес негізгі шартын қамтитын жаңа тәсілдер 
енгізілді. Содан бері қандас мәртебесі 10 563 этностық қа-
заққа берілді. Этностық қазақтардың тарихи отанына 
оралуын ынталандыру жөніндегі мемлекеттік саясат еліміз 
тәуелсіздік алғаннан бері іске асырылып келеді. Осы жылдар 
ішінде Қазақстанға 1 млн 137,1 мыңнан астам адам оралып, 
қандас мәртебесін алды.

КЕШЕ КЕШКІСІН...  
Жаңа шартпен қандас мәртебесін алғандар ChatGPT-дің қазақша баламасы Газ бен ауызсу жетпеген елді мекен көп

БҮГІН БАСЫЛЫМДА ЕРТЕҢ – «ЕГЕМЕНДЕ» 

Қасым-Жомарт Тоқаев Бельгияның Ұлттық күніне орай 
Король Филиппке құттықтау жеделхатын жолдады.
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

– Қазақстан мен Бельгияны берік достық пен өзара құрметке 
негізделген  тығыз серіктестік қарым-қатынас байланыстыратынын 
ерекше атап өткім келеді, – деп жазылған жеделхатта.

Президент Қасым-Жомарт Тоқаев Король Филипптің барлық игі 
бастамасына табыс, Бельгия халқына бақ-береке тіледі.

Əңгімелесу барысында екі ел 
басшылары қазақ-иран қатынас-
тарын одан əрі нығайтуға өзара 
ниетті екенін растады.

Тараптар сауда-экономи-
ка лық,  көлік-логистикалық 
жəне мəдени-гуманитарлық 

сала лар дағы ынтымақтастықтың 
қазір г і  жай-күйі  мен даму 
перспек  тиваларын талқылады. 
Сон дай-ақ өңірлік жəне халық-
ара  лық күн тəртібіндегі өзекті 
мəселелер жөнінде пікір алмас-
ты.

Құттықтау жеделхатын жолдады
Қасым-Жомарт Тоқаев Поль Кагамені Руанда Президенті лауа-

зымына қайта сайлануымен құттықтап, елінің өркендеуі жолындағы 
бастамаларына табыс тіледі.

ҚАЗАҚСТАН РЕСПУБЛИКАСЫ 
ПРЕЗИДЕНТІНІҢ ЖАРЛЫҒЫ

П.К. Кесоглуді І дәрежелі «Барыс»                              
орденімен наградтау туралы

ҚАУЛЫ ЕТЕМІН:
1. Мəдениет пен эстрада өнерін дамытуға қосқан елеулі үлесі үшін 

Пантелей Константинович Кесоглу І дəрежелі «Барыс» орденімен на-
градталсын.

2. Осы Жарлық қол қойылған күнінен бастап қолданысқа енгізіледі.

Қазақстан Республикасының Президенті
Қ.ТОҚАЕВ

Астана, Ақорда, 2024 жылғы 19 шілде  № 604

ЖАҢА ДАЛА-GREEN DAY-2024

Көрме көп тәжірибе үйретті

Нұрбай 
ЖОЛШЫБАЙҰЛЫ,

«Egemen Qazaqstan»

Агроөндіріс                           
инвесторын 

мемлекет қолдайды
Халықаралық іс-шараның 

басты мақсаты – ауыл ша руа -
шылығы ғылымының жетістік-
терін пайдаланып, агроөнеркəсіп 
кешеніне заманауи технология-
ларды енгізуді жеделдету, оған 

қоса саланы цифрландыра оты-
рып, дамудың жаңа биігіне 
көтерілу.

«Мемлекет басшысы ауыл 
шаруашылығы өнімі көлемін 5 
жылда 2 есе арттыру жөнінде 
Үкіметке тапсырма берді. Бұл 
агроөнеркəсіптік кешенге за-
манауи агротехнологиялар-
ды жедел енгізуді, аграрлық 
ғылым жетістіктерін пайдала-
нуды, жоғары өнімді техника 
мен цифрлық технологияны 
қолдануды талап етеді. Көрме 

өндіріс тиімділігін арттыруға 
арнал ған қажетті құралдар мен 
ше шімдерді бір жерде көруге 
мүмкіндік беретін үлкен демон-
страциялық алаң», деді министр.

Көрмеде өзінің сервисі мен 
тауарын ұсынып жəне тəжірибе 
алмасып, шүйіркелескен мың-
даған шаруа адамын көрдік. Іс-
шараның іскерлік бағдар лама-
сының ауқымды болуы сала-
ның жетілгенін, шаруа лар дың 
жаңа технологиялар мен зама-
науи шешімдерге деген қызығу-
шылығын аңғартады. Ауыл ша-
руашылығы саласының жұмы сына 
белсене араласып, соңғы үлгідегі 
технология мен техникасын, соны 
əзірлемелерін ұсынған Франция, 
АҚШ жəне Германия елшіліктері 
шараның салмағы мен мазмұнын 
арттыра түсті.
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Иран Президентімен 
телефон арқылы сөйлесті

Мемлекет басшысы Иран Ислам Республикасының жаңадан 
сайланған Президенті Масуд Пезешкианды жеңісімен құттық-
тап, жауапты мемлекеттік қызметіне табыс тіледі.
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

Бельгия халқына 
бақ-береке тіледі

Күн қуатына негізделетін зауыт
Энергетикалық кешеннің 
келешегі экологиялық са-
намен, орнықты даму-
мен қатар қойылатын 
дәуір лік үрдісте еліміз 
күн, жел және су есебі-
нен қуат �ндіруге к�бірек 
бет бұра бастады. Ел-
дегі жаң ғырмалы энергия 
к�зі нің үлесін арттыруға 
ба ғытталған сондай 
жо  ба ның бірі Алма ты-
да �ріс алмақ. Арнайы 
эко  но  микалық аймақ та 
күн па нельдерін шығара-
тын зауыттың іргетасы 
қалан ды. 

–––––––––––––––––––––

ӨНДІРІС ӨРІСІ

 Ботагөз ӘБДІРЕЙҚЫЗЫ,
«Egemen Qazaqstan»

Қазіргі уақытта елдегі жаңғыр-
малы энергия көздерінің (ЖЭК) 
үлесі 5,8 пайыз болса, 2035 жылға 
қарай 16 пайызға дейін ұлғаюға 
тиіс. ЖЭК нысандарын өндіріске 
енгізу Мемлекет басшысы алға 

қойған энергетикалық машина 
жасауда ел ішілік құндылықты 
дамыту, экспорттық əлеуетті 
күшейту, сондай-ақ 2060 жылға 
қарай көміртегі бейтараптығына 
қолжеткізу міндеттеріне жауап 
береді. Баламалы энергетиканы 

дамыту мен күн панельдеріне 
өсіп келе жатқан сұранысты 
қанағаттандыру мақсатында қолға 
алынған жоба тікелей эконо мика-
лық пайда əкеліп қана қой май, 
қаланың экологиялық жағдайын 
тұрақтандыруға зор үлес қосады. 

ЖЭК саласындағы өндірістік 
қуаттылықты арттыру респуб-
ликамыздың жасыл технология 
нарығындағы позиция сының 
нығаюына ықпал етеді. 
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«Жаңа дала-Green day-2024» мамандырылған к�рмесінде 
әлемнің 20 елінен келген 200-ден астам компания 600-ге жуық 
жаңа техника мен технологиясын жұрт назарына ұсынды. 
Шараға қатысқан Ауыл шаруашылығы министрі Айдарбек 
Сапаров етті және сүтті асыл тұқымды малдарды, алаңға 
қойылған 600-ге жуық ауыл шаруашылығы техникасы мен 
құрал-жабдықты аралап к�рді. Сондай-ақ түрлі дақыл 
пайдаланылған тәжірибелік егістің нәтижелерін салыстырды.
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

Париж төрінен қандай сый бұйырады?

Алмас МАНАП,
«Egemen Qazaqstan»

Ашылу салтанатының 
ерекшелігі

Ұйымдастыру комитеті 26 
шілдеде Париж Олимпиадасы 
Сена өзенінде бұрын-соңды 
болмаған ашылу салтанаты-
мен басталатынына сендіріп 
отыр. Жүздеген қайық мыңдаған 
спортшы мен өнерпазды Сена 
өзені бойымен тасымалдайды. 
Аустерлиц көпірінен бастала-
тын парад Нотр-Дам де Пари 
соборы арқылы өтіп, Эйфель 
мұнарасына жақын жерден, 
көпірлер мен шлюздерден, 

соның ішінде Пон де Арт пен 
Пон Нойфтың астынан жəне 
Франция астанасының көптеген 
көрнекті орнының жанынан 
өтеді.

Аталған шоу 12 бөлімнен 

тұрады. Олар дың кейбіреулері 
Франция туралы көріністермен 
ерекшеленеді. Парадқа спорт-
шылармен бірге өнер адамдары 
да қатысады. Салтанатты іс-шара 
жергілікті уақытпен 19.30-да 

басталып, шамамен төрт сағатқа 
созылады. Қауіп сіздікті қамтама-
сыз етуге  45 мыңға жуық поли-
ция жұмыл дырылады.
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Тағатсыздана күткен 
XXXIIІ жазғы Олимпия 
ойындарының басталуы-
на санаулы күн қалды. 32 
спорт түрінен 329 медаль 
(48 сайыс) жиынтығы 
сарапқа салынатын до-
дада Қазақстанның 80 
спорт шысы 25 спорт бо-
йын ша сынға түседі.
––––––––––––––––––––
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Былтыр бағдарлама аясында 
БҚО Бөкей ордасы, Жаңақала, 
Жəнібек жəне Казталов аудан-
дарының 273 тұрғыны өз ісін 
дамыту үшін жалпы сомасы 1,5 
млрд теңгеге несие алды.

Қаражаттың көп бөлігі мал 
басын көбейтуге бағытталды, 
бұл ауыл тұрғындарына сүт жəне 
ет өнімдерін өндірумен жəне 
сатумен табысты айналысуға 
мүмкіндік берді.

Мəселен, Хан ордасы ауы-
лының тұрғыны Светлана Са-
риева 4 млн теңгеге 8 бас сүтті 
сиыр сатып алған. Қаймақ, май 
жəне ірімшік өндірісі оның от-
басына тұрақты табыс əкелуде. 
Бір жыл бұрын жұмыссыз болған 
С.Сариева енді ауыл тұрғындарын 
жұмыспен қамтамасыз ете оты-
рып, шаруашылығын кеңейтуді 
жоспарлап отыр.

Тамара Дүйсенова бағдар-
ламаны іске асырудың сəтті мы-
салдарымен танысып, Батыс 
Қазақстан облысы өңірлерінің 
тұрғындарына ауыл азаматта рын 
қолдауға бағытталған 9 бағдар-
ламаның шарттарын тү сіндірді. 
Олардың ішінде – 5 жылға дейінгі 
мерзімге ең көп қарыз сомасы 
5 млн теңгені 2,5%-бен жастар 
үшін жеңілдетілген шағын несие 
алу мүмкіндігі бар. Бұдан басқа, 
халықтың əлеуметтік осал санат-
тары үшін 1,4 млн теңгеден астам 
сомаға қайтарымсыз гранттар 
көзделген.

Вице-премьер бұл ауыр тұр-
мыс жағдайына тап болған адам-
дар үшін жақсы мүмкіндік екенін 
атап өтті.

«Аудандарда мемлекеттік 
бағдарламалар бойынша тү сін-
діру жұмыстары нашар жүр-
гізілуде. Ауылдар мен аудан 
əкім дері осы жауапты бағыт та 
бел сенділік танытуға тиіс. Əр бір 
отбасының əл-ауқатын арт ты-
ру үшін мемлекет берген мүм-
кіндіктер жекелеген ауыл дың 
ғана емес, бүкіл елдің болаша-
ғына қосқан үлесі саналады», деп 
атап өтті Т.Дүйсенова.

Сонымен қатар вице-премьер 
Қаратөбе ауданында «Ауыл ама-
наты»  бағдарламасын іске асыру 
шеңберінде ауыл шаруашылы-
ғы кооперациясының табысты 
тəжірибесімен танысты. Атал-
ған ауданға қарасты Қоскөл 
ауылындағы 227 ауланың барлығы 
«Жеңіс Ерхан»  кооперативіне 
бірігіп, өз өндірісін дамытуда. 
Мемлекеттік қолдау шарала-
ры фермерлерге 200 сүтті сиыр 
мен 900-ге жуық қой сатып алуға 
мүмкіндік берді. Биыл коопера-
тив техниканы лизинг арқылы 
жаңартқан.

Қазір фермерлер ауыл ша-
руа шылығы өнімдерін өңдеуді 
бірлесіп дамытуда. Қоскөл ауы-
лында өндірілген сүт жəне ет 
өнім дері жергілікті нарықта үл-
кен сұранысқа ие.

Т.Дүйсеноваға тауарлы-сүт 

фермасын одан əрі кеңейту үшін 
құрылыс жұмысы басталғанын 
хабарлады.

Вице-премьер ауыл шаруашы-
лығы кооперациясының тиім-
ді тəжірибесіне оң баға беріп, 
БҚО-на «Ауыл аманаты»  бағ дар-
ламасы аясында рес публи калық 
бюджеттен қосым ша 1 млрд 
теңге бөлінгенін жеткіз ді. Бұл 
қаражатты мал басын кө бейту 
үшін ғана емес, басқа бағыт  тарды 
дамыту үшін де пайдалану қажет 
екендігі атап өтілді.

Сондай-ақ Тамара Дүй сенова -
ның Батыс Қазақстан облысы-
на жұмыс сапары аясында 
өңір əкімдігі мен Karachaganak 
Petroleum Operating консорциу-
мы арасында Жергілікті тауар 
өн дірушілерді қолдау туралы 
меморандумға қол қойылды.

 «Мемлекет басшысы ауылдық 
жерлерде бизнесті қолдау мен 
дамыту мəселелеріне ерекше на-
зар аударуды тапсырды. Бүгінгі 
меморандум «Ауыл аманаты» 
жобасына қатысушылар үшін 
үлкен көмек саналады. Ауыл 
шаруашылығы өнімдерін өндіру-
шілерде ірі əрі ең бастысы, тұрақ-
ты тұтынушы пайда болды»,  деді 
Батыс Қазақстан облысының əкімі 
Нариман Төреғалиев. 

Келіссөздер барысында ло-
гистика мəселелері талқылан-
ды. БҚО елді мекендерінің 
қашық орналасуы тауардың 
түпкілік ті құнына əсер ететіні 
айтылды. Мəселені шешу үшін 
орталық оператор ретінде «Ақ 
Жайық» ƏКК-ні қосу туралы 
шешім қабылданды. Отандық 
өндірушілерге өнімді тасымал-
дау кезінде қолдау көрсетілетін 
болады.

Астық терминалының 
әлеуетімен танысты

Вице-премьер Серік Жұманғарин 
Ауғанстан, Түрікменстан және 
�збекстан делегациясымен бірге Бейнеу 
астық терминалына барып, оның жай-
күйімен және қуатымен танысты.
–––––––––––––––––––––––––––––

Маңғыстау облысының аумағында орналас-
қан ауданы 26 га болатын Бейнеу терминалы 
Қазақстан-Түрікмен шекарасына тікелей шыға 
алады. Бұл 8 км теміржол жолдары мен өзінің 
жылжымалы құрамы бар перспективалы ло-
гистика хабы.

Терминал бір мезгілде 100 мың тонна 
астық сақтай алады, күніне 500 вагонға дейін 
қабылдап, жылына 2 млн тоннаға дейін 
буып-түйілген күйде астық таситын көліктер-
мен жібере алады. Болашақта оның қуаты 
кеңейтілетін болады.

Тəулігіне 320 тонна ұн мен 80 тонна кебек 
өндіруге мүмкіндік беретін диірмен кешені 
жұмыс істейді. Қазір жабдықты жаңғырту 
үдерісі жүріп жатыр, одан кейін жалпы қуаты 
тəулігіне 400 тонна ұн шығаратын екі желі іске 
қосылатын болады.

Тəулігіне 80 тоннаға құрама жем өндірісі 
жолға қойылған. Жаңғыртудан кейін қуаттылық 
тəулігіне 240 тоннаға дейін ұлғайтылады.

Сонымен қатарі ауған өкілдері Азық-
түлік корпорациясының басшысы жəне 
Бейнеу терминалының басшылығымен тер-
минал арқылы астық жеткізу перспективасын 
талқылады. Атап айтқанда, қазақстандық би-
дайды Бейнеу терминалы арқылы Ауғанстан 
мен Пəкістанға экспорттаудың негізгі жəне 
тұрақты бағытын ұйымдастыру мүмкіндігі 
қарастырылуда.

Жоспарды іске асыру үшін шекара 
маңындағы аумақтарда қосымша қойма, үй-
жайларын салу жəне Түрікменстан аумағы 
арқылы логистиканы жолға қою талап етіледі. 
Мүдделі тараптар қазақстандық астықты 
жеткізудің жаңа экспорттық бағытын құруды 
егжей-тегжейлі пысықтауға ниетті.

Роман Скляр Ақмола облысы-
на қарасты Степногорск қаласының 
ЖЭО-дағы қаланың тұрғын үй секто-
рын, Заводская кентін, сондай-ақ елді 
мекен аумағындағы кəсіпорындарды 
жылумен қамтамасыз ететін жоспар-
лы жұмыстармен танысты. Нысанды 
жылыту маусымына дайындауға 
биыл 7,4 млрд теңге бөлінген. Екі 
қазандық агрегатын бөлшектеу, 
турбогенераторларға күрделі жəне 
ағымдағы жөндеу жүргізілуде. Екі 
турбогенератор бойынша жұмыс 
аяқталды.

Биыл ұзындығы 7,5 км магистрал-
ды жылу желілерін жөндеуге Үкімет 
резервінен 2,7 млрд теңге бөлінді. 
Мердігер ұйым құбырды бөлшектеу 
жəне төсеу жұмысын жүргізеді. 
Сонымен қатар қалада 9,6 км жылу 
желісін реконструкциялау жобасы 
іске асырыла бастады. Бірінші ви-
це-премьер жылыту маусымының 
кедергісіз өтуі үшін жұмыстың са-
пасын əрі мерзімінде аяқталуын 
қамтамасыз етуді тапсырды.

Көкшетау қаласында Р.Скляр 
АҚ-1 жəне АҚ-2 қазандықтарын 
қарап шықты. Үкімет резервінен 
бөлінген 3,7 млрд теңге есебінен жы-
лу көздерін, жылу желілерін жөн-
деу, қоймалжың жеткізгіш құ быр -
ларының сұйылту жүйесін реконс-
трукциялау жəне күл үйіндісі шұң-
қырының бөгетін ұлғайту жұ мыс-
тары жүргізілуде.

Облыс орталығында Премьер-
министрдің бірінші орынбасары 
əрқайсысы 1,5 мың орындық екі жай-
лы мектептің құрылыс барысымен 
танысты. Нысандарда кірпіш қалау, 
əрлеу, сыртқы жəне ішкі инженерлік 
желілерді орнату, терезе блоктарын 
орнату жұмысы жүргізілуде.

Роман Скляр құрылыстың бел-
гіленген мерзімде сапалы аяқталуын 
қамтамасыз ету қажет екенін атап 
өтті.

Сонымен қатар Премьер-ми-
нистрдің бірінші орынбасары 
Солтүстік Қазақстан облысына 
жұ мыс сапары кезінде өңірдегі 

жылу беру кешендерінің жұмысын 
тексерді. 

Петропавл ЖЭО-2 жабдығының 
57,3%-ға, Солтүстік Қазақстан ЭТК – 
96,6%-ға, жылу желілерінің 77,5%-ға 
тозуын ескере отырып, өңірде жы-
лумен жабдықтау жүйесін жаңғырту 
бойынша ауқымды жұмыстар жүр-
гізілуде.

Биыл Петропавл ЖЭО-2-де инвес-
тициялық жəне жөндеу науқандары 
шеңберінде 17,6 млрд теңгеге жұмыс 
атқару жоспарлануда. 2027 жылға 
дейін 739 км əуе желілері мен 240 
қосалқы станса салу үшін жыл сайын 
4 млрд теңгеден бюджет қаража тын 
бөлу жоспарланған. Жалпы, жөн-
деу жəне жаңғырту жұмыстарына 
акционерлердің қаражатынан 17,6 
млрд теңге бағытталды.

Роман Скляр жылыту маусы-
мының бөгеліссіз өтуі үшін жұмыстың 
сапасын əрі мерзімінде аяқталуын 
қамтамасыз етуді тапсырды.

Петропавлда бірінші вице-
премь ер 600 оқушыға арналған жай-
лы мектептің құрылысын тексерді. 
Кəріз, су, электр жəне жылумен жаб-
дықтау желілерін жүргізу бойынша 
жұмыс жүргізілуде.

Жұмыс сапарының аясында 
Роман Скляр жаңа «Бірлік» шағын 
ауданында су тасқынынан зардап 
шеккендерге арналған үйлердің 
құрылысы барысын тексерді.

Бүгінгі таңда 200 тұрғын үй пай-
далануға берілді. Р.Склярға 1 қазанға 
дейін 700 үйдің құрылысын аяқтау 
жоспарланғаны баяндалды. Жұмыс 
Kaspi, Kazakhmys жəне KAZMinerals 
Management компания ларының 
қаражатына жүргізілуде.

Роман Скляр сонымен қатар Пет-
ропавл қаласының су тасқынынан 
зардап шеккен Ойқала жəне Былғары 
шағын аудандарында жөндеу-қал-
пына келтіру жұмысын тексерді.

Қазіргі уақытта өңірде 70 ме ха-
ни каландырылған бригада жұ мыл-
дырылған. 1 мыңнан астам үй жөн-
делуде, оның ішінде 250 үй – меха-
никаландырылған бригада лар дың 
күшімен қалыпқа келтіріледі, 890 
апаттық құрылыс құлатылды.

Құрылыс маусымының қысқа 
екенін ескере отырып, бірінші вице-
премьер барлық қалпына келтіру 
жұмысын жеделдетуді əрі олар-
дың сапасын қамтамасыз етуді тап-
сырды.

   Үкімет басшысы Теректі ауда-
нын дағы Подстепное ауылында, 
Деркөл кентінде жəне Орал қала-
сындағы «Жұлдыз» шағын аудан-
да болды, мұнда жалпы саны 400-ге 
жуық тұрғын үй құры лы сы жүр-
гізілуде. Тексеру барысында ал-
дағы суық мезгілді ескере отырып, 
жұмыс қарқыны мен тұр ғын үй 
инфра құрылымының қоныс тану ға 
дайындығын қамта масыз ету мер-
зімдері бағаланды. 

Теректі ауданы Подстепное ауы-
лында 3 бөлмелі 106 тұрғын үйдің 
құрылысы жүріп жатыр. Жұмыс 
биылғы мамыр айында басталған 
бо латын. Бүгінде іргетасын құю жұ -
мысы толығымен аяқталды, 43 үй -
дің қабырғасы тұрғызылып жатыр,  
62 үйдің шатыры жабылуда. Ны  -
сандарға 8 мердігер ұйым, ша ма  мен 
330 адам жəне 56 техника жұ мыл ды-

рылған. Тамыз айының ортасында 
пайдалануға беру көзделген.

Деркөл кентінде 103 тұрғын үй 
жаңа учаскелерде салынып жатыр. 
Қазіргі уақытта іргетас құю жұмыстары 
толығымен аяқталды, 24 нысанда 
ішкі əрлеу жүргізіліп жатыр. Оған 
5 мердігер ұйым жұмылдырылды. 
Жұмыс биылғы қыркүйек айында 
аяқталады деп жоспарланған. 

Орал қаласының «Жұлдыз» 
шағын ауданында 191 нысан жаңа 
жерде салынып жатыр. Тұрғын 
үйлерді уақтылы тапсыру үшін 17 
мердігер мекеме жұмысқа тартылды. 
Бүгінгі таңда барлық үйдің іргетасы 
құйылған, 178 үйдің қабырғасы 
қалануда, 49 нысанның шатыры жа-
былып жатыр.

Премьер-министр су тасқынынан 
зардап шеккен тұрғындарды жаңа 
баспанамен уақтылы қамтамасыз 
ету үшін жұмыс барысын қатаң ба-
қы лау қажеттігін атап өтті.

«Өңір қажетті қарқын алуы ке-
рек. Сапалы, қауіпсіз жəне жай-
лы тұрғын үймен қамтамасыз ету 
міндеті – Үкіметтің негізгі басым-
дығы. Барлық құрылыс нысанда-
рында бақылауды күшейту қажет. 
Облыста баспаналарын күтіп, 
уақытша жерлерде тұрып жат-
қан отбасылар қатары көп. Құры-
лыс жұмыстарын жеделдетіп, 2-3 
ауысымдық жұмыс кестесіне көшу 
қажет. Толық жұмылдыруды қам-
тамасыз етуді тапсырамын», деді 
О.Бектенов.

Сонымен қатар инженерлік 
желілерді, жол жəне əлеуметтік 
инфрақұрылымды қалпына келтіру 
бойынша тапсырмалар берілді. 
Салынып жатқан аудандарда ілеспе 
инфрақұрылым мен абаттан-
дыруды алдын ала қарастыру қа-
жет. Жаңа тұрғын аудандардың 
жа нында 1 500 орынға арналған 
«Жай лы мектептердің» құрылысы 
жүр гізілуде. Облыс əкімдігінің мəлі-
метінше, жұмыстар биылғы күзде 
аяқталады.

Бүгінде зардап шеккен аймақтар-
да тұрғын үйлердің 100%-ы тексерілді. 
70 мыңнан астам адам өз үйлеріне 
оралды.  Жалпы сомасы 44,2 млрд 
теңгеге 7 823 отбасы баспанасын 
жөндеуге жəне қалпына келтіруге 
өтемақы алды. 3 987 отбасы қираған 
баспанасының орнына жаңа үй 
мен пəтерлерге қоныстанды. 2 578 
үй салынып жатыр. 34 023 отбасы 
12,5 млрд теңгеден астам сомаға 100 
АЕК мөлшерінде біржолғы төлем 
алды. 20 913 отбасына жалпы со-
масы 9,5 млрд теңгеге 150 АЕК-ке 
дейінгі мөлшерде жоғалған бірінші 
қажеттіліктегі заттарын сатып алу 
үшін қосымша өтемақы төленді. 
Суға кеткен мал үшін берілген мем-
лекеттік көмек көлемі 2,8 млрд тең-
геден асты. Зардап шеккен бизнеске 
келтірілген залалды өтеу бойынша 
ШОБ субъектілерінің жалпы сомасы 
шамамен 1,5 млрд теңгеге 252 өтінімі 
қаралып, мақұлданды.

Марапат иеленген 
металлургтер

Металлургтер шаһарында «Qarmet» АҚ компания-
сында ұзақ жыл еңбек сіңіріп, �ңір �неркәсібінің 
�ркендеуіне үлесін қосқан біршама қызметкер 
мемлекеттік наградалармен марапатталып, 
мереке қарсаңында мерейі үстем болып жатыр.
–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

Қасымхан ҒАЛЫМ,
«Egemen Qazaqstan»

Марапатталғандардың ішіндегі жетеуіне – «Құрмет», 
11-іне III дəрежелі «Еңбек Даңқы» ордені табысталды. Одан 
бөлек 13 металлург – «Ерен еңбегі үшін» медалімен, 7 қыз-
меткер Мемлекет басшысының Құрмет грамотасымен ма-
рапатталды. Бұл мəртебелі марапаттарды аймақ басшысы 
Ермағанбет Бөлекпаев салтанатты рəсім кезінде тапсырды.

– Бұл салада еңбек еткен ардагерлердің еңбегі зор. 
Солардың ерен еңбегімен бүгінде алып компания еліміздегі 
металлургияның алғашқы алпауытына айналды. Біздің ком-
бинат Қазақстанда шығатын болаттың басым үлесін өндіреді. 
Сонымен қатар комбинат Қазақстанда өндірілетін өнеркəсіп 
өнімдерінің 25 пайызын қамтамасыз етеді. Мұндағы 
еңбеккерлердің барлығы қазақстандық Магнитканың дамуы-
на үлесін қосып жатыр, – деді аймақ басшысы.

Металлургтерді мерейлі мерекесімен «Qarmet» дирек-
торлар кеңесінің төрағасы Андрей Лаврентьев те құттықтап, 
қажырлы еңбектеріне толайым табыс тіледі.

– Металлургтер күні – бұл комбинаттың ұлы тарихына 
қанық қан нағыз ерліктің, күштің, өмірлік энергияның мере-
кесі. Мемлекет басшысы қызметкерлеріміздің еңбегін осы лай 
жоғары бағалағаны біз үшін өте маңызды. Бүгін «Qarmet»-
тің жаңа дəуірі, нағыз қайта жандану дəуірі басталды, – деді 
төраға.

Марапат алғандардың қатарында талай жылдан бері 
қызмет істеп келе жатқан тəжірибелі мамандар да, үздік 
жас мамандар да бар. Солардың ішіндегі Владимир 
Филипповтың комбинаттағы еңбегіне елу жыл толыпты. 
Алғаш жұмысқа қарапайым жұмыскер болып қабылданған 
ол жоспарлау жəне жедел басқару жөніндегі директоры.

– Мектеп бітіргеннен кейін бірден əкем мені комбинатқа 
алып келді. Одан кейін əскер. Содан комбинатқа қайта келіп, 
үздіксіз өңдеу қондырғыларын басқару постының операторы 
болып жұмысқа тұрдым. Еңбектен қашпадық. Бел ортасын-
да жүрдік. Болаттай шыңдалдық. Еңбегімді бағалағанына 
қуаныштымын, – дейді «Құрмет» орденін омырауына таққан 
Владимир Филиппов.

Қарағанды облысы

Шипажай ұжымымен 
кездесті

Сенат депутаты Нұрт�ре Жүсіп «Оқжетпес» 
емдеу-сауықтыру кешенінің қызметімен танысты. 
Сенатор кітапхананың материалдық-техникалық 
базасы мен кітап қоры туралы мәлімет алып, мекеме 
басшылығымен және қызметкерлерімен әңгімелесті.
–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

Зейін ЕРҒАЛИ, 
«Egemen Qazaqstan»

Жүздесуде Ақмола облысында денсаулық сақтау 
саласының өзекті мəселелерін шипажай ұжымымен бірге 
талқылады. Сондай-ақ ол медицина жəне емдеу-сауықтыру 
саласында жүргізіп жатқан реформалары туралы айтып 
берді. Атап айтсақ, медициналық қызметтердің сапасын 
арттыру, əлеуметтік кепілдіктерді жақсарту, сондай-ақ ме-
дицина қызметкерлерінің рөлі мен мəртебесін арттыруға 
бағытталғаны туралы мəліметтерге жан-жақты тоқталды. 
Сенатор ұжыммен əңгіме барысында азаматтардың 
оқырмандық сауатын арттыру мəселесіне де жеке тоқталды.

– Депутаттық корпус жəне жеке өзім ел халқының 
оқырмандық сауатына, кітапханаларды тиісті кітаптармен 
жабдықтауға ерекше назар аударып отырмыз. Үкімет атына 
жолдаған депутаттық сауалдарымда кітапхана саласындағы 
проблемаларды бірнеше рет көтердім. Атап айтқанда 
кітапханашылар жалақысының төмен болуы жəне осы 
сала қызметкерлерінің əлеуметтік кепілдіктерінің жоқтығы 
көңілге кірбің ұялатады, – деп атап өтті Нұртөре Жүсіп.

Кездесу барысында мекемені емдеу-сауықтыру 
мақсатында қажетті жабдықтармен қамтамасыз ету, ем-
деу ісіне білікті мамандарды тарту сынды бірқатар өзекті 
мəселе талқыланды.

Өзекті мәселелерге 
назар аударды

Сенат депутаты Сұлтанбек Мәкежанов Алматы 
облысы Есік қаласындағы қазіргі заманғы мектеп 
құрылысымен танысты. 900 оқушыға арналған білім 
ордасы – �ткен жылғы Ақмола облысындағы Қосшы 
қаласында ашылған мектептен кейінгі заманауи 
үлгіде салынып жатқан екінші білім беру мекемесі.
–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

Ұлбосын ИСАБЕК,  
«Egemen Qazaqstan»

«Алматы қаласында да осындай мектеп салу жоспар-
ланып отыр. Осыған байланысты біз бүгін тəжірибе ал-
масу үшін Алматы қаласы құрылыс басқармасының бас-
шысы мен жобалау институтының басшыларын да осы 
нысанға шақырдық. Мұндай мектептердегі сыныптардың 
ауданы 60-62 шаршы метрді құрайды, бұл балалардың 
білім беру үдерісіне қолайлы жағдай туғызады. Болашақта 
қазақстандық мектептер осындай болуы тиіс. Спорт алаң-
дары да осы стандарттарға сай болуы керек», деді сенатор.

Депутат сапар барысында Алматы қаласындағы жол 
кептелісі мəселесіне де назар аударды. Ол қаланың ең көп 
жүретін учаскелерінің бірі Құлжа трактісіндегі жолды 
кеңейту барысымен танысты. Депутатқа жолды кеңейтіп, 
жолақтар санын көбейту жұмыстары биыл 1 қыркүйекке 
дейін аяқталатыны туралы хабарланды. Құлжа трактінде 
осыған дейін 4 жолақ болса, енді əр бағытта 3-ке дейін көбей-
тіледі жəне жалпы алғанда 6 жолаққа кеңейтілетін бола ды. 
Бұл қаланың шығысындағы кептелісті едəуір азайтады.

Қалпына келтіру қалай жүріп жатыр?
Үкімет су тасқыны салда-
рын жою және зардап шек кен 
азаматтарға к�мек к�рсе ту 
жұмыстарын жан-жақты 
жүргізіп жатыр. Мем лекет 
бас шысының тап сырмасына 
сәйкес �ңір лерде қалпына 
келтіру жұ мы старының қар-
қы ны мен шығынды �теу ба-
рысын тексеру үшін Премьер-
министр Олжас Бектенов 
Батыс Қазақстан облысына 
барды.
––––––––––––––––––––––

Жылу беру кешендерінің дайындығы
Премьер-министрдің бірінші орынбасары Роман Скляр Ақмола, 
Солтүстік Қазақстан облыстарында болып, ондағы жылыту мау-
сымына дайындық барысын тексерді.
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

ДЕПУТАТТАР ЕЛ ІШІНДЕ

Игілігі мол «Ауыл аманаты»
Премьер-министрдің орынбасары Тамара Дүйсенова Батыс 
Қазақстан облысына жұмыс сапары барысында «Ауыл 
аманаты» бағдарламасының іске асырылуымен танысты. 
Бағдарлама ауыл тұрғындарының табысын арттыруға 
және �мір сүру сапасын жақсартуға бағытталған.
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
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Жадыра МҮСІЛІМ,
«Egemen Qazaqstan»

Ұлттық идеологияның 
негізі

Əрбір тəуелсіз елдің өз алды-
на ел болуы, саяси-экономикалық 
тұрақтылығын білдіретін, жері-
нің тұтастығын көрсететін, ресми 
бейнесін айқындайтын ұлттық 
идеологияның негізі – гераль-
дика. Осылай деген Мəдениет 
жəне  ақпарат  министр л іг і 
Геральдикалық жұмыс бас-
қармасының басшысы Гүл-
дана Аргенова да Мемлекет 
басшысының Пре зидент жа-
нындағы Ұлттық құрылтайдың 
екінші отырысында геральдикалық 
белгілерді жəне өңірлік нышандар-
ды жетілдіру мəселесін көтеруі өте 
орынды екенін айтады. Бұл барлық 
облыстық жəне қалалық өңірлік 
нышанды біріздендіруге жəне 
нормативтік құқықтық деңгейде 
бекітуге мүмкіндік береді. Сондай-
ақ өңірлік нышандардың сыртқы 
пішіндері, олардың жазылу үлгі-
лері, эстетикалық нормалары мен 
қолдану тəртібі реттелетін болды. 
Осы ретте Мəдениет жəне ақпарат 
министрлігі толықтырулар ен-
гізген «Жергілікті мемле кеттік 
басқару жəне өзін-өзі басқару ту-
ралы» заңына жақында Мемлекет 
басшысы қол қойды. Соның ая-
сында еліміздегі 17 облыс жəне 
3 республикалық маңызы бар 
қаланың өңірлік нышандарын 
нормативтік-құқықтық деңгейде 
ресми бекіту жоспарланып отыр. 
Оның айтуынша, жалпы жүзеге 
асыру механизмдерін жергілікті 
атқарушы органдар жүргізеді. 
Өңірлік нышандардың жобасы 
іріктеуден өткеннен кейін қоғамдық 
талқылауға, сосын мем лекеттік 
рəміздер жəне гераль ди калық 
белгілерді насихаттау жөнін дегі 
облыстық жəне республикалық 
комис сияның қарауына жолда-
нады. Нəти же сінде, облыстық 
мəслихаттар депутаттық тал қы-
лауға шығару арқылы мəслихат 
ше шім і мен бекітпек.

Сондай-ақ республикалық 
комис сия ның негізгі жұмыс 
бағыттарына тоқталған Гүлдана 
Аргенова: «Биылғы жиында жаңа 
заң нормаларын енгізуден бөлек, 
кейбір мемлекеттік наградалар-
ға ұлтқа қызмет еткен ардақты 
тұлға лардың есімдері берілді. 
Бұдан басқа Мемлекеттік күзет 
қызметінің жəне Мемлекеттік 
қызмет істері агенттігінің жал-
пы 10 ведомстволық наградасы 
нормативтік деңгейде бекі ті ліп, 
4 жаңа награданың эскиз дері 

нақ тыланды. Бір реттік мерей-
той лық төсбелгілер, оның ішінде 
қо   ғамдық жəне үкіметтік емес 
ұйым    дардың медальдарын реттеу-
ге қатысты қолданыстағы заң на ма-
лар  ға өзгерістер енгізіледі», деді. 

Биыл комиссия жұмысының 
отырысында Төтенше жағдайлар 
министрлігіне, Абай, Ақтөбе, 
Қарағанды, Павлодар, Маңғыстау 
жəне Ұлытау облыстарына мо-
ниторинг жүргізілген. Сондай-ақ 
мемлекеттік рəміздер өндіруші 
компаниялар арасында заң та-
лаптарын бұзу фактілері, сапа 
төмендігі жəне нарықтық бағаның 
қымбаттығы, ұлттық стандарттарға 
сəйкес емес шетелден өндірілген 
рəміздердің ел аумағында са-
тылуы анықталған. Сол үшін 
жұмыс органы қазір осындай 
компаниялардың жұмысымен 
танысып, қоғам тарапы нан айты-
латын сын пікірлерге де дер ке-
зінде назар аударып келеді екен. 
Ко мис сия мүшелері мемлекеттік 
рəміз дер дің бейнесін заңсыз қол-
дану немесе пай далануға қатысты 
жауап кершілікке тарту ту ралы 
ұсыныс-талап та рын жеткізген. 
Ал жыл басынан бері Төтенше 
жағдайлар министрлігі Апат тар 
медицинасы орталығының жəне 
Əділет министрлігі Сот сарап-
тамалары орта лы ғының жаңа 
нышандарының жобасы бекі тіліп, 
Бас прокуратура нышаны мен 
ведомст волық наградаларының 
эскизін ауыс тыруға байланысты 
жұмыс жүріп жатыр. 

Түсініксіз термин
Алайда бүгінге дейін өңір-

лік рəміздердің сипаттамасын 
əзірлеу мен оларды пайдала-
ну тəртібін айқындау құзыреті 
Астана жəне Алматы қала ла-
рының мəслихаттарында ғана 
қарас ты рылғанмен, өзге өңірлерге 
қатысты бұл мəселе нормативтік-
құқық тық актілер деңгейінде 
бекітілмеген еді. Осы олқылықтың 
салдарынан жергілікті əкімдер 
өңірлік рəміздердің сипатта-
масын əзірлеу мен пайдала-
ну тəртібін өздері айқындап 
келді.  Осылай деген Айдын 
Рысбекұлы геральдикалық жұмыс 
басқармасы өңірлік рəміздерді 
əзірлеу жүйесін ретке келтіру 
бойынша «Үлгілік қағида» дайын-
далғанын айтады. Қағида мəтіні  
23 шілдеге дейін қоғамдық тал-
қылау үшін «Ашық НҚА» сай-
тында орналастырылды. Алайда 
маман «Жергілікті мемлекеттік 
басқару жəне өзін-өзі басқару 
тура лы» заңға «өңірлік рəміздер» 
емес, «өңірлік нышандар» болып 

енгенін құптай алмайтынын 
жеткізді. 

Оның айтуынша,  нышан 
сөзінің үш түрлі мағынасы бар: 
бірінші, нышан – сұлба, көлеңке, 
сағым секілді субъек тивті ұғым. 
Бұл белгісіздікті, тұрақ   сыздықты, 
көпмағыналықты білді ре ді (тəріз-
дес, іспеттес, сияқты, мүмкін, 
бəл кім, т.б.). Екінші, нышан – 
туа пайда бола  тын ерекшелік. 
Мəселен, баланың ата-анасына 
(туысқандарына) ұқсап тууы – 
«анатомиялық нышан» деп атал-
са, нерв жүйесінің ерекшеліктері – 
«физио логиялық нышан» деп ата-
лады. Ны шан дар адам бойындағы 
əртүрлі қабілет тердің дамуына 
негіз бола алады. Бірақ əрбір қа-
бі летке арнаулы нышан сəй кес 
келе бермейді. Үшіншіден, нышан 
– ыңғай (ниет, талап). Мысалы, 
ыңғайы бай қал  мады, ыңғайы 
келмеді, жұмысқа ың ға йы жоқ, 
ешнəрсенің ыңғайын біл мей ді. 

Осылай деген ол «өңірлік ны-
шандар» деген атауды «өңірлік 
рəміздер» деген атаумен ауыс-
тыру қажет деп санайды. Себе-
бі Қазақстанның əкімшілік-
аумақтық бірліктері мемлекеттің 
құрамдас бір бөлігі. Сондықтан 
мемлекеттің мемлекеттілігін 
айқындайтын геосаяси гераль-
дикалық белгілерді «рəміз» деп 
атаса, құқықтық тұрғыдан да 
орынды болады. Оның үстіне 
өңірлік рəміз – өңірлердің саяси 
əлеуетін, мəдени-рухани əлемін, 
тарихи-этнографиялық кеңістігін, 
əлеуметтік-экономикалық да-
муын,  экологиялық флорасы 
мен фаунасын, табиғи пейзажын, 
қазба байлығын, географиялық 
ерекшелігін, тұрғындарының 
келешекке деген ұмтылысын 
бейнелейтін, сондай-ақ жергілікті 
билік пен халық арасын етене 
байланыстыратын идео ло гиялық 
құрал. Сол үшін өңірлік рə міз-
дерде «Ел – бір, мемлекеттік мүдде 
– ортақ» екенін айқындайтын 
ортақ идея болуға тиіс. Екіншіден, 
идея мен тақырып, рəміз бен 
бейне арасында сабақтастық, 
үйлесімділік болуы шарт. Үшін-
шіден, идеологиялық мəні мен 
көркемдік мазмұны, гераль-
дикалық сипаттамасы, стандар-
ты, жүйелілігі, құрылымдық, 
пішіндік шарттылықтары мем-
ле кеттік рəміздермен үндесіп жа-
туы керек. Төртіншіден, дөңгелек 
пішінді жəне беткі жағы дөңес 
болғаны жөн. Дөңгелек пішін 
– күннің рəмізі, сонау сақ-ғұн-
түріктен тамыр тартқан киіз 
үйдің бейнесі ,  таза қазақы 
үлгі. Өңірлік рəміздердің де 
осы үлгімен жасалғаны дұрыс. 

Бесіншіден, беткі жағындағы 
атауы қазақ тілінде жазылуға 
тиіс. Геральдистің сөзінше, қазақ 
тілі – Қазақстанның туымен, 
елтаңбасымен, əнұранымен қатар 
қастерленетін ұғым. Мысалы, 
мемлекеттік тілдерін өзбектер 
«өзбек тілі», қырғыздар «қырғыз 
тілі», орыстар «орыс тілі» дейді. 
Сондықтан бұл бағдарда ел ғана 
емес, тіл де егемен болуы керек. 
Алтыншыдан, арт қы жағында рес-
ми бекітілген мерзімі көр сетіледі. 
Жетіншіден, бұрынғы өңір лік 
рəміздің кейбір элементтерін 
жаңа өңір лік рəмізде қолдануға 
болады. Сегізін ші ден, ауылдық 
округ, аудан, қала, облыс жəне 
республикалық мəртебеге ие 
қала  лардың өңірлік рəміздерін 
төлтаңба деп атау керек. Елтаңба – 
мемлекеттік рəміз болса, төлтаңба 
– өңірлік рəміз. Ұлты  мыз дың бол-
мысымен біте қайнасқан архе -
тип ұғымдар, төлтума туынды-
мыз. Одан ұлы даламыздың иісі 
аңқиды. Біз төл  тума туындылары-
мыз арқылы алдымен – қазақтың, 
сосын – жаттың жүрегіне жол таба 
аламыз. Тоғызыншы – төлтаңба 
тер  минін лингвистикалық тұрғы-
дан заң дас  ты рғанда ғана өңірдің 
бойтұмары сияқ ты ажы рамас 
бір бөлшегіне айна лып, ең басты 
өңірлік рəміз ретінде баға ла  на ды. 

Ұлттық код елдік рухты                 
асқақтатады

Саяси ғылымдар докторы,  
про фессор Мұхит-Ардагер Сы-
дық назаров 2014-2016 жылдар 
аралығында аймақтық гераль-
дика жүйесінде толық хаос пен 
тəртіпсіздік болғанын айтып жүр. 
Мұның соңы елдің бірқатар об-
лысында өз логотипін ойлап та-
уып қана қоймай, туды, əнұранды 
да қабылдауға əкелді. Тіпті ХІХ 
ғасырдағы орыс империялық 
рəміздері мен элементтері қол-
данылған кездері де кездесті. 
Ордендер мен медальдар беру 
жүйесінде де бірыңғай мəліметтер 

базасы болмады. Көптеген ме-
даль, орден жəне награданың 
басым көпшілігінде штамптау 
нөмірлері енгізілмей жəне белгілі 
бір орденнің немесе награданың 
қандай адамға тиесілі екендігі 
беймəлім болды. Бұл жағдай күні 
бүгінге дейін бар. 

Осылай деген ол елімізде 
болашақ геральдистер мен 
вексиллологтерді даярлауға көңіл 
бөліну керектігін айтады. Əр 
аймақ пен елдің күштік ведомство-
ларында ресми геральдистер бо-
луы керек. Өкінішке қарай, күштік 
құрылымдарда кəсіби геральдис-
тер жоқ. Бір сөзбен айт қан да, 
М.Сыдықназаров мемлекеттік 
рə міз  дерді əлі жетілдіру қажет-
тігін айтады. «Қазір кез келген 
мемлекеттің ықпал ету деңгейі 
көбі несе ұлттық брен ді  мен анық-
та лады, оны тиімді жылжы ту 
үшін бірыңғай стиль мен жалпы 
стан   дарт тарды сақтау маңызды. 
Біздің рə міз дерде бірегей ұлттық 
код анық жəне айқын көрсетілуге 
тиіс. Меніңше, біз дің өңірлері-
міз бен қалаларымыздың ел-
таң    баларын бір жүйеге келтіру 
керек. Қа зір олардың көпшілігі 
формасы мен маз мұ ны жағынан 
ерекшеленетін ең қа ра па йым 
талаптар мен канон дарға сəйкес 
кел  мейді. Бұл қоғам ның саналы 
сынын ту  ды рады. Сон дықтан бұл 
сала да мұқият тал   дау жүргізіп, 
жалпы тəсілдерді əзір леу қа жет. 
Ордендер мен медаль дар дың 
терең сим  в  олизмге ие болуы, 
бірегей болуы жəне қоғамда кең 
резонанс тудыруы өте ма ңыз ды. 

Оның айтуынша, үш жыл 
бұрын ел дегі ге раль дика мен 
вексиллология инс титу цио -
налды түрде ұйым дас  ты  рыл ды. 
Геральдика жөніндегі рес пуб -
ли калық комиссияның құра-
мы пы сық  талып,  бекіт ілді , 
сарап тамалық кеңес тің құрамы 
жаңар  тылды.  Осы мəселе-
лерді пы сықтаумен айналыса-
тын Мəдениет жəне ақпарат 
жа нындағы геральдикалық 

зерттеу лер орталығы – бейінді 
инс титут пайда болды. Дегенмен 
аумақтық рə міздер, ордендер мен 
медаль дар беру саласында əлі де 
үлкен проблемалар бар. Əртүрлі 
мемлекеттік органдар беретін 
наградалардың, медальдардың, 
ордендердің көпшілігінде награ-
дада да, ашық деректер база сында 
да реттік нөмір жоқ. Мем ле-
кеттік емес марапаттар саласын-
да жағдай тіпті күрделі. Яғни есеп 
жоқ, олардың бəрі өзінің бақы-
лан байтын өмірімен өмір сүреді. 

Осылай деген ол: «Жақында 
біз мем ле кеттік сыйлықтарға 
əл-Фараби, Абай, Ах мет Байтұр-
сынұлы сияқ ты көрнекті ой-
шыл дар мен ағарту шылардың 
құр  метіне жеке сипат бер дік. 
Мемлекеттік на гра далар жүйе сін 
дəл осындай негіз де өзгерту қажет. 
Бұл азаматтық пат рио тизмді ны-
ғайту, көрнекті тарихи тұлға лар-
ды қо ғам дық сана ға сіңіру үшін 
жасала ды. Біз бұл тəжірибені 
мемлекеттік наг ра да лар жүйесін 
жетілдіру бойын ша жұ мыста 
салмақты пайдалануымыз керек», 
дейді.

Қалай десек те, ұлттық жəне 
аймақтық рəміздерді қалып тас-
тыру жауапты əрі күрделі іс. 
Əлемде өзінің аумақтық тұ тас -
тығын қорғап, елдің іргесін сақтап 
қал   ғысы келетін кез келген ел 
ұлт тың бі ре гейлігін білдіретін 
ұлттық рəмізіне ұқып ты лықпен 
қараған. Өйткені өз атау ла рын да 
географиялық, негізгі, диф фе рен-
циа  циясына баса назар а у дар-
ма ған мем ле  кеттің мəңгі болып 
қалуы да қиын ға со ғады. Əйгілі 
Кон фуцийдің «Əлем ді сөз бен 
заң емес, рəміздер мен таңба лар 
би лейді» деуі бекер емес. Ұлттың 
ұлы лы  ғын һəм азаттығын əлемге 
танытатын таң  ба дағы тақырып 
пен идея арасындағы сабақ тастық 
біте қайнасса, елдегі көптеген сая-
си проблемалар мен əлеуметтік 
шие ле ністер өздігінен шешіліп, 
ұлттың рухы оянары хақ. 

Өңірлік төлтаңба 
асқақ болуы шарт

Ел үшін ұлттық геральдика қашан да маңызды. Соның ішінде �ңірлік рәміздер де қоғамның, 
мамандардың назарында болуы керек.  Бұл мәселеде жергілікті жердің түпқазығын танып, 
мемлекеттік мүддені айқындайтын ортақ идеяны табу – басты мақсат. 

––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––    –––––––––––

Семинарға өңірлік Қазақстан азаматтық 
альянстары, «Сенімен Болашақ» РҚБ өңірлік 
филиалдарының көшбасшылары жəне өңірлердегі 
ішкі саясат басқармаларының басшылары қатысып 
жатыр.

Мəдениет жəне ақпарат вице-министрі Айзада 
Құрманова диалог алаңдары мемлекет, ҮЕҰ жəне 
азаматтар үшін тікелей диалог алаңына айналуға 
тиіс жəне нəтиже, қоғамның өзара байланыс жа-
сау форматының сапасына байланысты екенін 
атап өтті.

Семинар барысында мемлекет пен қоғамның 
синергиясы, құқықтық сауаттылық жəне азаматтық 
белсенділік мəселелесі сондай-ақ тиімді əріптестік 
үлгілерге қатысты мəселелер талқыланады.

Семинар қорытындысы бойынша қатысу-
шыларға сертификат беріледі.

Әлеуметтік 
әріптестіктің 
тың тәсілдері

Астана қаласында «�леуметтік әріптес-
тік  тің тиімді механизмдері» атты рес-
пуб ли калық семинар басталды. Іс-шара 
мем ле кет тік органдар мен азаматтық 
сектор ара сында �зара тиімді байла-
ныс орнату жо лында тәжірибе алма-
су, жаңа тәсілдерді әзір леу мақ сатында 
және Мемлекет бас шы сының Ұлт тық 
құрылтайдың III отырысында берген тап-
сырмаларын орындау аясында �ткізілді.

––––––––––––––––––––––––––    –––––––––––

Арман ОКТЯБРЬ,
«Egemen Qazaqstan»

А л м а т ы  қ а л а с ы н ы ң  ə к і м і 
Ерболат Досаев дарынды музыка 
майталманына айтулы марапат-
ты табыстап, ел Президентінің 
атынан 85 жылдық мерейтойымен 
құттықтады.

«Табиғи талант пен қажырлы 
еңбектің арқасында сіз  үлкен 
шығармашылық жолдан өттіңіз, 
э с т р а д а л ы қ  с а х н а д а  к ə с і б и 
деңгейде танылуға жəне табысқа 
қол жеткіздіңіз. Елімізде жəне 
ш етелде  көптег ен  жан күйер 
сізді жоғары орындау мəдениеті, 
м ə н е р л і  л и р и к а л ы қ  т е н о р ы , 
əрт үрлі  жанр  мен  стильдег і 
əндердің мол репертуары үшін 
жақсы көреді жəне бағалайды. 
Сіздің өнерге қызмет етуіңіз , 
мəдени жəне рухани мұраны 
арттыруға, дарынды жастарды 
тəрбиелеуге қосқан зор үлесіңіз 
үлкен құрметке лайық», делінген 

Қасым-Жомарт Тоқаевтың құт-
тықтауында.

Лаки (Пантелеймон) Кесоглу 
1939 жылы туған, Құрманғазы 
атындағы Мемлекеттік консерва-
торияны «Опера, концерттік əнші, 
оқытушы» мамандығы бойынша 
бітірген.

Еңбек жолын 1967 жылы кон-
серватория жанындағы опера 
студиясының солисі қызметінен 
бастаған. 1970 жылы Мəскеуде 
өткен  Бүк ілодақтық эстрада 
артистердің байқауында дипло-
мант болды. 1972 жылдан 1998 
жылға дейін Қазақ телевизия-
сы мен радиосы эстрадалық-
симфониялық оркестрінің жетекші 
солисі болып жұмыс істеді. Осы 
кезеңде ол Мəскеудегі Одақтар 
үйінің Колонна залында дирижер-
лер Ю.Силантьев, В.Людвиковс-
кий, Б.Карамышев, Г.Гаранян, 
Ю . М и х а й л о в ,  В . М е щ е р и н н і ң 
жетекшілігімен Бүкілодақтық 
радионың үздік оркестрлерімен 

бірге Кремль Съездер сарайында, 
«Ресей» концерт залында жəне т.б. 
ортада өнер көрсетті.

Лаки Кесоглу кеңес жəне грек 
əндері бар бірнеше граммо фон 
күйтабақ, сондай-ақ «Каприз-
ная погода» жазбасын жария-
лады,  онда танымал отандық 
авторлар Т ілес  Қажығалиев , 
А л м а с  С е р к е б а е в ,  Э д у а р д 

Богушевскийлердің əндерін орын-
дады.

Сонымен қатар Лаки Конс тан-
тинович Қазақстан меценат та ры-
ның «Тарлан» жоғары му зы калық 
сый лығының иегері, II дəре же лі 
«Достық» (2004) жəне «Пара сат» 
(2019) ордендерімен мара пат талған.

АЛМАТЫ

Лаки Кесоглу «Барыс» орденімен марапатталды
Мемлекет басшысының Жарлығымен мәдениет пен эстрада �нерін 
дамытуға қосқан елеулі үлесі үшін Халық артисі Лаки Кесоглу  
I дәрежелі «Барыс» орденімен марапатталды.

–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––    –––––––––––
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«Елімізді экспортқа арналған 
та уарлар мен қызметтерді өндіру 
алаңы ретінде қарастыруға да-
йын əрбір  инвесторға  ес і г іміз 
ашық, құрметіміз зор.  Өйткені 
саладағы өндірісті ұлғайтып, пай-
далы экспорт жасауға елімізде 
толық мүмкіндік  бар.  Еуразия 
кіндігінде орналасқан елдің ауыл 
шаруашылығы жерінің  ауданы 200 
млн гектардан асады. Оның 25 мил-
лионы – егістік, қалған 180 миллио-
ны – мал жайылымы. Бұл ауыл 
шаруашылығы өндірісін кеңейтуге 
орасан зор мүмкіндік береді», деді 
А.Сапаров.

О н ы ң  с ө з і н ш е ,  ө с і м д і к  п е н 
мал шаруашылығындағы барлық 
техно логиялық үдеріс іске асыры-
латын инвестициялық жобаның 
25%-дан 50%-ға  дейінг і  төлемі 
м е м л е к е т  т а р а п ы н а н  ө т е л е д і . 
Жеңілдетілген несие мен лизинг 
ұзақ жəне орта мерзімге беріледі. 
Ауыл шаруашылығы саласы үшін 
арнайы салық режімі бар. Отандық 
жəне шетелдік инвесторларға жан-
жақты қолдау көрсетіледі.

Көп фермердің жолын 
ашқан шара

«ҚазАгроҚаржы» АҚ көрме па-
вильонында ауыл шаруашылығының 
тауар өндірушілері үшін «Ашық 
есік күнін» өткізді. Онда барлық 
өңірден келген фермерлер мен сала 
мамандары акционерлік қоғам бас-
шыларына толғақты сұрағын қойып, 
түйінді мəселенің шешімін іздеді. 
«ҚазАгроҚаржы» басшылығы мау-
сым айында іске қосылған жаңа 

жеңілдетілген бағдарлама туралы 
ақпарат берді.

«Бүгін əрбір тұтынушының қажет-
тілігі мен жағдайын жақсы түсіну 
мақсатында «Ашық есік күнін» өткізуді 
жөн көрдік. Бұл амал клиенттеріміз-
ді  мазалап жүрген мəселе мен 
сұранысын жəне компанияның осал 
тұстарын анықтауға көмектеседі. 
Қазір кеңес алуға Ақмола, Қарағанды, 
Солтүстік Қазақстан мен Павлодар 
облыстарының фермерлері ке ліп 

отыр. Жұмыстың басында жүрген 
азаматтарға саланың кемшілігі айқын 
көрінеді. Алыстан келген ферме р-
дің арқасында ауыл шаруашылығы 
 саласында нені жақ сартып, нені қосу 
керегін анық біліп алдық. Пікірлер 
мен ұсыныстарды тыңдап, оны  тез 
арада шешуге атсалыстық», деді 
«ҚазАгроҚаржы» АҚ басқарма 
төрағасы Айдар Прашев.

Таяуда компания «Бəйтерек» 
х о л  д и н  г і н і ң  қ о л д а у ы м е н  а у ы л 

шаруашылығы субъектілерін қол-
дау мақсатында 100  млрд тең-
ге сомасына жылдық 5%-дық же-
ңілдетілген лизинг бағдарламасын 
іске қосты. Лизинг 7 жыл мерзімге 
беріледі жəне 10% аванстық төлем   
1 желтоқсанға дейін кейінге ше-
герілген. Сонымен қатар ешқандай 
кепілдік талап етілмейді. Бұл – фер-
мерлерге техника паркін жаңартуға 
жəне өндіріс тиімділігін арттыруға 
тамаша мүмкіндік.

Көрме көп тәжірибе үйретті

Нұрқанат ҚҰЛАБАЙ,
«Egemen Qazaqstan»

Бетегелі белі, құйқалы 
жері бол май, ауылға 
береке құ тай майды. 

Өкінішке қарай, өңірде жайылы-
мы жұтаң, шабын дығы селдіреп 
қалған елді мекендер бар шылық. 
Мысалы, сонау шалғайда жатқан 
Қызбел ау лындағы шабындық 
мəселесі көп тен шешімін тап-
пай келеді. Ауыл ма ңында шөп 
жоқ емес, бар. Бірақ оған шалғы 
салуға «Алтын дала» мем лекеттік 
табиғи резерватының ма мандары 
рұқсат етпейді. Мұның арты жыл 
сайын дауға ұласып, халық та, 
қорықшылар да бір-біріне əбден 
жеккөрінішті болып біткен.

Тұрғындар назы
Қызбелден əрі қарай 7-8 шақы-

рым жерден мемлекеттің ерекше 
қорғауындағы Сарықопа көлдер 
жүйесі басталады. Шөбі белуар дан 
келетін қопа ның айналасы «Алтын 
даланың» буфер лік аймағы са-
налады. Жылда дау осы жерде 
ушығады. Қалың шөпке шалғы 
саламыз деп айыппұл арқалаған 
тұрғын дар тегін жатқан иен 
шөптің несін қориды, босқа қурап 
кеткенше халыққа бермей ме деп 
ренжиді. Ал қорық шылар бұл 
ерекше қорғауға алынған табиғи 
алап деп шыр-пыр болып жатады.

« А у ы л  а й н а л а с ы н д а ғ ы 
шабындық азып кеткен.  Ал 
жанымыздағы «Алтын дала» 
табиғи резерватының буфер-
лік аймағына біздің бұрынғы 
шабын дық та рымыз кіріп кетіп 
отыр. Осы буферлік аймақтың 
керегі не, шабындықты халықтың 
игілігіне қайтарсын. Аң-құсқа 
одан əрі қарайғы жер де жетпей 
ме? Ауылдың мына жақ бетінің 
көбі шаруа қожалықтарының 
меншіг інде .  Олар өздеріне 
азғантай шөп дайындайды. Бірақ 
бізге шабындық бермейді. Берген 
күннің өзінде азып кеткен жерді 
береді. Ауыл іргесінде тұрған 
«Алтын дала» жеріндегі шөптің 

аң-құсқа не пайдасы бар? Жылда 
шабылмағаннан кейін ол да азып 
кетеді. Одан да шабылғаны жақсы. 
Ал оған қорықшылар жібермейді. 
Өздері шөп басталған кезде ғана 
келеді. Содан айқай-шу болады», 
дейді Қызбелдіктер.

Айтуларынша, тұрғындарға 
17 мың теңгеден айыппұл салып 
кететін көрінеді. Əкімнен де, депу-
таттан да қайыр болмаған. 

«Сарықопа ауылға тиіп тұр, 
соның айналасынан 100 метр жерді 
қоршап қойса, буферлік зонаға 
сол жетпей ме? Сарықопаның 
аумағы – 52 286 гектар. Оның 
31 456 гектары – қорғалатын жер. 
Ал буферлік зона, яғни аралық 
аймақ – 20 830 гектар. Шөп осы 
аймақта өседі. Оны неменеге 
қорғайтынын білмейміз. Жай шы-
лықта мал түсіп жатыр ма, адам 
кіріп жатыр ма, онда шаруасы 
жоқ. Қорық шылар қопаға тек шөп 
кезінде ие бола қалады. Ауылдың 

малы күзден бас тап қыстай қопада 
жүреді, ал соны ай дап шығатын 
қорықшы қайда жүр?», дей ді 
тұрғындар.

Қызбел ауылдық округінің 
ə к і м і  Қ а й с а р  Н ұ р ғ а з и н н і ң 
айтуынша, 700-дің үстінде халқы 
бар Қызбелде бүгінде 140 үй түтін 
түтетіп отыр. Жангел дин ауда-
нына қарасты елді мекен дер дің 
ішін дегі ең малға қолайлысы да 
осы Қызбел. Ауыл тұр ғындарының 
қолында 4 мыңнан аса ірі қара бар. 
Жайылым, ша бын дық, суы іргеде. 
Халық тың жағдайы өте жақсы. 
Мұнда ешкім атау лы əлеуметтік 
көмек алмайды. Түгі жоқ деген 
үйдің өзінде кемі  15-20 шақты мал 
бар. Халықтың малынан бөлек 
жер гілікті шаруа қожалығы 5 
мың бас асыл тұқымды ірі қара 
ұстап отыр.

«Сарықопа қорығы ауылға 
тиіп тұр. Соған халық кейде кіріп 
кетіп жатады. Біз де өз тарапы-
мыздан хат жазамыз. Ол жақтан 
рұқсат келгенше шөп қатып, 
ағарып кетеді. Сондықтан біраз 
əуре болатын кездер болады. 
Негізі Сарықопадан басқа да 2 мың 
гектардай шабындықтарымыз 
бар. Бірақ халық оны шаппай-
ды. Ал қорықты мал бас пайды, 
сондықтан шөбі де жұмсақ, 

көктеу болып келеді. Ауылдың 
айналасындағы шабындықты мал 
басып тастайды. Ол өсу үшін де 2-3 
жыл керек», дейді əкім.

Қорықшылардың уəжі
Бүгінде Сарықопаның айна-

ласын түгелдей су басып жатыр. 
Сондықтан тұрғындар қазірше 
ол жақтағы шабын дыққа кіре ал-
майды. Алайда су кеткен соң, ескі 
дау қайта өршуі мүмкін. Осыны 
ойластырған ауыл əкімі «Алтын 
дала» табиғи резерватының 
басшылығына шабындық сұрап 
хат жолдап қойыпты. Ал табиғи 
резер ват директорының орынба-
сары Серік болсын Құлжановтың 
айтуынша, мұн дай рұқсат тек 
қорықшыларға ғана беріледі.

« О л  ж а қ т а  қ а р а п а й ы м 
халыққа деп ешкім жер бер-
мейді. Қызбел мен Тосын  құм-
ның аумағында «Алтын дала -
ның» меншігіндегі шамамен  
1 600 гектардай шабындық жер 
бар. Бірақ ол заң талабы бойын-
ша ешкімге жалға беріл мейді. 
Ал жайылымдық жерлерді 
қысқа мерзімді,  ұзақмерзім-
ді жалға беруге болады. Бірақ 
біз жоғары жақтың рұқсатын 
алып, сол жақтағы өзіміздің 

инспекторлардың мұқтажын өтеу 
үшін шабындық жер бөліп беруді 
жоспарлап отырмыз. Ал баса-
көктеп кірген тұрғындарды заң ая-
сында əкімшілік жауапкершілікке 
тарта мыз. Мұндай тұрғындарға 
қорық аумағында заңсыз шөп 
шапқаны немесе мал жайғаны 
үшін 20 АЕК көлемінде айыппұл 
салынады. Бірақ халық заң тала-
бын түсінгісі келмейді. Жақын 
жер дегі шабындықтың бəрін 
өздері азды рып алған да, енді 
мемлекеттің ерек ше қорғауындағы 
жерге кіріп жатыр. Бұл жағдай 
бізде жыл сайын қай та  ланады», 
дейді Серікболсын Құл жа нов.

Осылайша, қызбелдіктер де, 
табиғи резерват мамандары да 
тығы рықтан шығудың жолын таба 
алмай отыр.

Сарапшы не дейді?
Даулы мəселенің ұшығын 

іздеп маман көмегіне жүгініп 
көрдік. Орман шаруашылығы са-
ласында көп жыл еңбек сіңірген 
ардагер қорықшы Ғилым хан 
Молдағұловтың айтуынша, «Ал-
тын дала» мемлекеттік табиғи 
резерва ты ерекше қорғалатын 
аймақ жəне буферлік аймақ деген 
екі режімнен тұра ды екен. «Ерекше 

қорғалатын таби ғи аумақтар 
туралы» заң бойынша ерек ше 
қорғалатын аймақта ешқандай ша-
руа шылық жұмыстарын жүргізуге 
бол   майды. Бұл – заң. Парламент 
қабыл дап, Прези дент қол қойған 
заңды бұзуға ешкім нің құқы жоқ.

«Ал Сарықопаның шеті тəрізді 
буферлік аймақта табиғатқа зиян 
келтір мейтіндей шаруашылық 
жұмыстарымен айналысуға бола-
ды. Яғни шөп шабуға, мал жаюға, 
балық аулауға рұқсат еті ле ді. 
Буферлік зонада мал жаю, шөп 
шабу немесе балық аулау үшін 
заң бойынша арнайы ақы төлену 
керек. Оның өзінің бағасы бола-
ды. Сол арқылы ақшасын төлеп, 
мысалы, шөп шабуға болады. 
Сондықтан, ең алдымен, буферлік 
аймақтың шекарасын анықтап 
алу керек. Екіншіден, «Алтын 
дала» мемлекеттік табиғи ре-
зерваты өзі сол шабындықтың 
бағасын шығарып, Экология 
министрлігіне қарасты Орман 
шаруашылығы жəне жануар-
лар дүниесі комитетіне жіберіп, 
халыққа бекітіп беруге тиіс. Ол 
өзі жалпыға бірдей баға болу ке-
рек. Оны Үкімет бекітеді. Одан 
кейінгі мəселе, «Алтын даланың» 
аумағына рұқсатсыз ешкімнің 
кіруіне болмайды. Сондықтан 
буферлік зонаға өткізетін рұқсат 
қағаз алып, ақысын төлеп, шөп 
шабуға болады. Бірақ дəл қазір 
«Алтын даланың» жерін халыққа 
алып беретін заң тетігі жоқ. 
Ол үшін заңды өзгерту керек. 
Заңда қорық аумағынан халыққа 
шабындық берілу керек деген 
тармақ жоқ. Сондықтан Қызбелдік 
азаматтардың Сарықопаның жаға-
сындағы шабындық жергілікті 
тұрғын дарға берілу керек деп 
жүргені, былай ша айтқанда, құр 
байбалам. «Алтын дала» шөп 
шабуға рұқсат берген нің өзінде 
бұл заңсыз əрекет болып шығады», 
дейді тəжірибелі маман.

Түйгеніміз, заңда Қызбелге 
тиіп тұрған буферлік аймақтың 
шөбін мүлде шабуға болмайды 
деген тыйым жоқ. «Алтын дала» 
табиғи резерваты елге ақы лы түрде 
шабындық беріп, одан түс кен 
қаржыны материалдық жағдайын 
жақ сар туға жұмсай бастаса, елге 
де, қорыққа да қайырымы мол іс 
болар еді.

Қостанай облысы,
Жангелдин ауданы,
Қызбел ауылы

КӨКЕЙКЕСТІ

Шалғайдағы ауыл шабындықтан тарығып отыр
Биыл Тобыл-Торғай �ңірінің шабындығы шүйгін, жайылы-
мы отты, ш�бі шұрайлы. Күнұзақ мал азығын дайындаудың 
қамымен жүрген ша руа қор жұрт мұны, бұйырса, алдағы 
қыстан қысылмай шығамыз деп жақ сы лық қа жорып отыр. 
Дегенмен к�корай шалғыны мол қопа-сайлар дың суы әлі кете 
қоймағандықтан, қазір қырдың ш�біне ғана шалғы түсіп жа-
тыр.

––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––    –––––––––––
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«САМҰРЫҚ-ӘЛЕУМЕТ»

Дүниежүзілік банк ұйым дастырған 
шараға Қордан басқа өзге де елдердің 
бейінді ведомстволарының өкілдері қа-
тысты. 

«Дүниежүзілік банктің шолуы 
Экономикалық ынтымақтастық пен 

даму ұйымының 40 елін қамтыды. Оның 
қорытындысы бойынша Дүниежүзілік 
банк өкілдері «Самұрық-Қазына» 
АҚ-ның қолданыстағы дивидендтік 
саясатының тиімділігі мен теңгерімділігін 
ерекше атап өтті. Қордың дивидендтік 

саясатын ең озық тəжірибелерге сəйкес 
толыққанды жетілген деп таныды», деп 
атап өтті А.Рысқұлов.

Атап айтқанда, Қордың ди-
видендтік саясаты ком па ниялардың 
болжамды кірістері, келешектегі күрделі 
шығындары мен стратегиялық жоспар-
ларын ескереді. Дивидендтер мөлшері 
капитал құрылымын оңтайлы қолдау 
есебінен белгіленеді.

Баспасөз орталығы

«Самұрық-Қазына» АҚ Экономика және қаржы жніндегі басқарушы 
директоры Айдар Рысқұлов дамушы елдердің дивидендтік саясаты-
на арналған кездесуге қатысып, Қордың қолданыстағы дивидендтік 
саясаты және осы салада табысты енгізілген инновациялар туралы 
айтып берді.

–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

Дүниежүзілік банк «Самұрық-Қазына» қорының 
дивидендтік саясатын үздік әлемдік 
тәжірибе деп таныды

Спикердің айтуынша, 2023 жылғы 
қорытындылары бойынша «Самұрық-
Қазына» компаниялар тобының кірісі 4 
пайызға жоғарылаған. Яғни бұл – теңгеге 
шаққанда 15,4 трлн шамасында.

«Мұндағы өсімді уран мен жүк та-
сымалы құрағанын атап өткен жөн. 
Мұнай өндіру де артты, əйткенмен, 
мұнай сатудан түскен түсімнің өсімі 
сезілмеді. Себебі 1 баррель мұнайдың ор-
таша бағасы 99 доллардан 82,3 долларға 
дейін төмендеді», деп атап өтті Айдар 
Рысқұлов.

Жалпы, Қор тобының активтері 
2023 жылдың қорытындысы бойын-
ша 37 трлн теңгені құрады. Бұл арада 
активтердің бір жылдағы өсімі – 10 пай-
ыз көлемінде. Спикердің мəлімдеуінше, 
Қор 2026 жылдың соңына дейін батыл 
меже қойып отыр. Дəлірек айтқанда, 
Қор тобының активтерінің мөлшерін 100 
млрд долларға дейін жеткізу міндеті тұр. 
Бұл орайда бағыт айқын екенін айтады 
Айдар Рысқұлов.

Қор компаниялар тобы ның өндірістік 

көрсеткіштері де едəуір жақсарғанын 
атап өткен жөн. Мəселен, уран өндіру 
көлемі – 18,1 мың тонна. Бұл былтырғы 
көрсеткіштен 10,4 пайызға артық. 
«Қазатомөнеркəсіп» ҰАК» АҚ кірісі 
айтарлықтай өсті. Ал «ҚТЖ» ҰК» АҚ 
теміржол арқылы жүк айна лымының 
көлемі шақы рымына 262,4 млрд тоннаны 
құрады. Өткен жылмен салыстырғанда, 
бұл көрсеткіш 7 пайызға артық. 
Транзиттік жүк пен импорттық жүкті 
тасымалдау көлемі өсіп, кіріс мөлшеріне 
оң əсерін тигізді. 

Бұл қатарға «QazaqGaz» компаниясын 

да қосуға болады. Табиғи газды өндіру 
көлемі 24,1 млрд текше метрді құрады 
жəне өткен жылдың көрсеткіштері 
1,4 млрд текше метрге асып түсті. 
Сондай-ақ «Қаз Мұ найГаз» ҰК» АҚ-
ның мұнай мен газ конденсатын өндіру 
көлемі 23,5 млн тонна деңгейіне жетті, 
бұл 2022 жылғы көрсеткіштерден 6,8 
пайызға жоғары. Алайда «ҚазМұнайГаз» 
қызметінің нəтижелеріне мұнай баға-
сының төмендеуі айтар лықтай əсерін 
тигізді.

Бұдан бөлек, Қор Үкі меттің пайда-
сына төлем дерді ұлғайту жұмыс тарын 

жалғастырып жатыр. Қордың диви -
денд тік саясатына сəйкес жыл сайынғы 
төленетін дивиденд мөлшері (Қордың 
Үкіметтің тапсырмасы бойынша іске 
асырылатын жобаларды қаржыландыру 
көлемін есепке алғанда) Қор  дың порт -
фель дік ком паниялардан алатын диви-
дендтерінің 50 пайызын құрайды. Бұл 
ретте 2023 жылдың қорытындысы бой-
ынша бұл норма асыра орындалды. 
Үкіметке Қор алған дивидендтердің 78 
пайызы жіберілген.

Былтырғы қорытынды бойынша ди-
видендтер көлемі шамамен 513 млрд 

теңгені құрады. Бұл ретте «Самұрық-
Қазына» АҚ 2023 жылы акционердің пай-
дасына 1,5 трлн теңгеге жуық рекордтық 
соманы төлеген. Бұдан бөлек, Қор тобы 
«Samruk-Kazyna Trust» арқылы 2023 
жылы денсаулық сақтау, білім беру, 
халықтың əлеуметтік осал топтарын 
қолдау жəне өңірлерді дамыту саласында 
7,2 млрд теңгеге əлеуметтік жобаларды 
іске асырды.

Қор алдағы уақытта бел гіленген меже 
мен бағыт-бағдар бойынша көрсет кіш-
тер ге қолжеткізуде жүйелі жұмыстарды 
жалғастыратын болады.

«Самұрық-Қазына» қорының кірісі өсті
«Самұрық-Қазына» акционерлік 
қоғамының 2023 жылғы кірісі 15,4 
трлн теңгеге сті. Бұл крсеткіш 
2022 жылға қарағанда 4 пайызға 
жоғары. Компаниялар тобының 
қаржылық және ндірістік 
крсеткіштері туралы «Самұрық-
Қазына» АҚ экономика және 
қаржы жніндегі басқарушы ди-
ректоры Айдар Рысқұлов брифинг 
барысында мәлімдеді.

–––––––––––––––––––––––––––

Табиғат МҰСЫЛМАНҚҰЛ,
«Egemen Qazaqstan»

Көмекке зəру отбасылар
«Халыққа көмек береміз деп біз, 

шыны керек, қоғамда масылдық пси-
хо логияға жол бердік. Өркениетті ел 
боламыз десек, мұндай жағымсыз үде-
ріске тосқауыл қоюымыз керек. Тұра-
тын үйі, тіпті, астында қымбат көлігі бар 
азаматтарға емес, көмекке зəру адам-
дарға көмек берілуі қажет», деген Пре-
зидент сөзі жадымызда. 

Əлеуметтік көмекке мұқтаждық 
Жамбыл облысында қай деңгейде қалып-
тасқан? Жұмыспен қамтуды үйлестіру 
жəне əлеуметтік бағдарламалар басқар-
масы бұл бағытта қандай жұмыс атқарып 
жатыр? Президент тапсырмасы орын-
далды ма? Жауапты басқарма басшысы 
Еркін Келесов келтірген дерекке жүгінсек, 
осы жылы атаулы əлеуметтік көмекпен 
55 423 азаматты қамту жоспарланған. 
Бұл үшін қазынадан 4,8 млрд теңге қарас-
тырылған.

«Осы жылдың 1 шілдесіндегі де-
рек бойынша атаулы əлеуметтік көмек 
5 239 отбасындағы 28 044 адамға берілген. 
Жалпы сомасы 1,6 млрд теңгені құрады. 
Бұл көрсеткіш өткен жылдағы есепті 
кезеңмен салыстырғанда 22,6 пайызға 
төмендеген. Нақтырақ айтар болсам, 
көмек алушылардың саны 8 202 адамға 
азайған. Атаулы əлеуметтік көмек алу-
шы отбасылардағы 1 жастан 6 жасқа 
дейінгі əрбір балаға қоса алғанда, ай 
сайынғы қосымша төлемге 980,7 млн 
теңге қаржы қарастырылып, 15 786 ба-
ланы қамту жоспарланған. Осы жылдың 
1 шілдесіне АƏК алушы отбасылардағы 

1 жастан 6 жасқа дейінгі 8 692 балаға 233,3 
млн теңге тағайындалып, толық төленді», 
дейді Е.Келесов.

Басқарма басшысының айтуынша, 
еңбекке қабілетті атаулы əлеуметтік кө-
мек алушыларды жұмыспен қамтудың 
бел сенді шаралары қолға алынған. Бүгін-
ге дейін 4,9 мың еңбекке қабілетті азамат 
жұмыспен қамтылыпты. Сəй кесінше, 
көрсеткіш 76,6 пайызға жеткен.

Жоспар мен нəтиже 
неге алшақ?

Жауапты басқарма басшысы кел-
тірген дерекке жүгінсек, бұқараны 
жұмыс пен қамту бағытында біршама 
жұ мыс атқарылған. Өңірде облыстық 
еңбек мобильді орталық құрылып, 
Тараз қаласы мен аудандарда ман-
сап орта  лықтары ашылған. Жоғарыда 
айт қа нымыздай, Президент халықты 
масылдық психологиядан арылту керек-
тігін шегелеп тапсырды. Осы орайда, 
өңірге қарасты аудандар мен қалаларда 
қандай жұмыстар атқарылып жатыр? 
Көр сеткішті орындауда олқылықтар 
орын алған жоқ па?

«Осы жылы Еңбек нарығын дамы-
тудың 2024-2029 жылдарға арналған 
тұжырымдамасы аясында 60 672 адам-
ды жұмыспен қамтудың белсенді ша-
раларына тарту жоспарланған. Жыл 
басынан бері 33 963 адам жұмыспен 
қамтудың белсенді шараларына тартыл-
ды. Бұл жылдық жоспардың 56 пайызын 
құрайды», дейді Е. Келесов.

Тағы бір дерекке зер салсақ, осы 
жылы жұмысқа орналастырудың жоспа-
ры ретінде 46 943 орын белгіленген екен. 
1 шілдеге дейін 26 867 адам жұмысқа 

орналасқан. Бұл негізгі көрсеткіштің 
57,2 пайызына тең. Ал тұрақты жұмыс 
орындарының жоспары 31 746 орын 
болса, орналасқан адамдар 13 507 немесе 
белгіленген индикатордың 42,5 пайызын 
құрап отыр. Алғашқы жартыжылдық 
үшін бұл көрсеткіш біршама төмен. 
Қалған айларда орындала ма, кім білсін? 
Бір анығы, басқарма басшысы толық-
қанды орындалады деп сендіріп отыр.

Тапсырма 34,5 пайызға 
орындалған

Осы жылы жұмыспен қамтудың 
өңірлік карталары аясында құрылатын 
жұмыс орнының саны 67 373 болып 
белгіленген. Алғашқы жартыжылдықтағы 
жұмыс нəтижесі 49,6 пайызды құраған, 
яғни 33 440 жұмыс орны құрылған.

«Жұмыспен қамтудың өңірлік карта-
лары аясындағы жұмыс жоспарға сəйкес 
жүргізіліп жатыр. Облыстың көрсеткіші 
49,6 пайыз болса, Тараз қаласы – 45,1, 
Байзақ ауданы – 45,4, Талас ауданы 49 
пайызды құрап, өңірлік көрсеткіштен 
төмен болып тұр», дейді басқарма бас-
шысы.

Президенттің «Əрбір 10 мың тұрғынға 
100 жаңа жұмыс орнын ашу» туралы тап-
сырмасы қазіргі кезде еліміздің барлық 
қиырында жүзеге асырылып жатқаны 
аян. Бұл тапсырма аясындағы жұмыс 
өңірде қалай жүргізіліп жатыр?

«Мемлекет басшысының тапсырма-
сына сəйкес, «Əрбір 10 мың тұрғынға 100 
жаңа жұмыс орнын ашу» мақсатында 
14 331 жұмыс орнын ашу жоспарла-
нып, есепті кезеңде 4 947 жұмыс орны 

құрылып, жалпы жоспар 34,5 пайызға 
орындалды. Талас ауданы – 17,6 пайыз, 
Тұрар Рысқұлов ауданы – 30,7 пайыз, 
Тараз қаласы 31,5 пайыздық көрсеткіш 
көрсетіп, облыстық көрсеткіштен төмен 
тұр», дейді басқарма басшысы. 

Əрине, Е.Келесовтің Президент тап-
сырмасын орындауға құлшыныс білдіріп 
отырғаны дұрыс. Өйткені жаңа жұмыс 
орындары ашылса, екі қолға бір күрек 
іздеп жүрген жұрт үшін жақсы жаңалық 
болатыны анық. Əйтсе де, Мемлекет 
басшысының тапсырмасы аясында 
облыс тан төмен көрсеткіш көрсетіп 
отырған аудандар мен Тараз қаласын атап 
көрсеткенімен, өңірлік көрсеткіштің өзі 
тым мардымсыз екеніне бас ауыртқаны 
жөн секілді. Жартыжылдық көрсеткіш 
34,5 пайыз болғаны – мақтанатын жағдай 
емес.

«Əкімдер жыл сайын əрбір 10 мың 
тұрғынға 100 жаңа жұмыс орнын ашуға 
тиіс. Менің білуімше, бұл бағытта нақты 
нəтиже жоқ. Тағы да ескертемін. Өңір 
басшыларының жұмысын бағалаған 
кезде осы көрсеткішке баса мəн береміз. 
Жұмыс орындарын ашу жұрттың əлеу-
меттік жағдайына тікелей əсер етеді. 
Экономиканың тұрақты дамуы да осы-
ған байланысты. Сондықтан Үкімет 
əкімдермен бірлесіп, бұл міндеттің қалай 
орындалып жатқанын талдауға тиіс», 
дейді Мемлекет басшысы.

Президент Қасым-Жомарт Тоқаев 
бұл сөзді  екі  жыл бұрын айтты. 
Əкімдерге шегелеп тұрып тапсыр-
ма берді. Ал өңірдегі жартыжылдық 
көрсеткіш бар болғаны 34,5 пайыз-
ды құрап отыр. Əрине, бұл мəселе 
жергілікті билікті айтарлықтай алаң-
датса керек. Жауапты басқарма бас-
шылары мен кейбір аудан əкімдері 
көрсеткішті жедел дұрыстауға кіріспесе, 
өңірдің жоспарлы тапсырма ларын 
орындай алмай қалуы мүмкін.

Жамбыл облысы

МӘСЕЛЕНІҢ МӘНІСІ

Жаңа Үкіметтің толық құрамы бекітілген күні Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Тоқаев 10 тапсырма жүктеген еді. Президент жаңадан 
жасақталған Үкіметке әлеуметтік мәселелерге қатысты түйткілдерді 
реттеуді табыстағаны да белгілі. Мемлекет басшысының тапсырмасы 
ңірде қалай орындалып жатыр?

–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

Көрсеткіш көңіл көншіте ме?
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СЕРПІНДІЛІК СТРАТЕГИЯСЫ

Азия Даму Банкі (АДБ) Қазақстанның БЭЖ оңтүстік аймағының электр желісін 
58,2 млрд теңгеге күшейту ж�ніндегі жобаны қаржыландыратын болады. Бұл 
кредиттік келісімді жасасу халықаралық қаржы институттарының «Самұрық-
Қазына» АҚ тобының сатып алу рәсімдеріне, сондай-ақ халықаралық листингілік 
компанияларға сәйкес келетін «KEGOC» қызметіне деген сенімін растайды.

–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

Абай АЙМАҒАМБЕТ,
«Egemen Qazaqstan»

Мердігерлер жобалау-сметалық 
қ ұ ж а т т а м а н ы  ə з і р л е у  б о й ы н ш а 
жұмыс жүргізіп жатыр. Кейіннен 
жалпы ұзындығы 475 км болатын 2 
электр жеткізу желісін (қуаттылығы – 
500 кВ) салуды, сондай-ақ 500 кВ «Шу», 
«Жамбыл» жəне «Шымкент» үш қосалқы 
стансасын реконс трукциялауды жəне 
кеңейтуді көздейтін құрылыс-монтаждау 
жұмыстарын орындайды.

Бұл жоба электр энергиясын, оның 
ішінде жаңартылатын энергия көз дерінен 
ірі ауқымда генерациялауды желіге 
интеграциялауға, елдің оңтүстігінде 
электр энергиясын жеткізуді күшейтуге 
жəне тұрақтандыруға, сондай-ақ еліміздің 
энергетикалық қауіпсіздігін арттыруға 
мүмкіндік береді.

«АДБ-ның «KEGOC» АҚ-мен серік-
тестігі біздің елге нөлдік шыға рындылар, 
энергия ауысуы жəне жаңар тылатын энер-
гия көздерін пайдалануды кеңейту бойын-
ша мақсаттарға қолжеткізуге көмектеседі. 

Бұл жоба жаңа генерация лайтын 
қуаттарды енгізумен синхрондалған, 
электр энергиясын жеткізу кезіндегі 

ысырапты азайтуға мүмкіндік береді жəне 
өңірдің экономикалық дамуына оң əсер 
етеді», дейді АДБ-ның жеке сектордағы 

операциялар жөніндегі бас директоры 
Сюзанна Габури.

«АДБ «KEGOC» АҚ-ға көмек көрсетеді 
жəне жаңартылатын энергия көздерін ин-
теграциялау жəне Ұлттық электр торабын 
дамыту бойынша техникалық консульта-
циялар береді».

«Ұлттық электр торабының жаңа 
архитектурасы оңтүстік  өлкенің 
жаңар  тылатын жəне дəстүрлі энер-
гия көздерінің орасан зор əлеуетін 
энер гия теңгеріміне тартуға мүмкіндік 
береді. Экспорттық жəне транзиттік 
əлеует едəуір артады жəне бүкіл өңірдің 
энергетикалық қауіпсіздігі күшейтілетін 
болады. Осындай маңызды жобаларда 
бірлесіп жұмыс істеу мүмкіндігі үшін 
Азия Даму Банкіне алғыс айтамыз», деп 
атап өтті «KEGOC» АҚ басшысы Нəби 
Айтжанов.

Азия даму банкі «Самұрық-Қазына» АҚ 
сатып алу ережелеріне сенім білдіреді

БИЗНЕС БАРОМЕТРІ

Ержан ҚОЖАС,
«Egemen Qazaqstan»

Өнім 21 елге 
экспортталады

Мемлекет басшысының тап-
сырмасымен жыл сайын балық 
шаруашылығына жіті көңіл бөлініп 
келеді. Сала – ауылдық жерлер-
де өндіріс көлемінің артуында, 
халықтың табысы мен жұмыспен 
қамтылуында маңызды рөлі бар 
секторлардың бірі. Республикадағы 
Каспий мен Арал теңізінің, Балқаш 
пен Зайсан көлінің, Алакөл көлдер 
жүйесінің, Бұқтырма, Қапшағай, 
Шардара су қоймалары, сондай-
ақ басқа да су айдындарының 
осы кəсіпте өз орны бар. Сондай-
ақ кəсіптік балық аулау Атырау, 
Алматы,  Шығыс  Қазақстан , 
Қызылорда жəне Түркістан об-
лысында жақсы дамыған. Ресми 
деректе айтылғандай, елімізде 
жыл сайын 45-50 мың тонна балық 
аула нады.

Балық шаруашылығы комитеті 
берген мəліметке сүйенсек, таби-
ғи су айдындарындағы балық 
қорын сақтау бағытында бра-
коньерлікпен күрес күшейген. 
Ба лықты қорғаумен қатар, жыл 
сайын табиғи су айдындарының 
көктемгі жəне күзгі мезгілде балық 
пен олардың шабақтарын құтқару 
арқылы ресурсын молайту, қыс 
мезгілінде жаппай қырылуға қарсы 
іс-шаралар тұрақты жүргізіледі.

Айта  кетет ін  жайт ,  был-
тыр еліміз 21 шет мемлекетке 
25 мың тоннаға жуық балық өнімін 
экспорттаған. Ең ірі тұтынушылар 
– Ресей, Германия, Нидерланд, 
Литва жəне Қытай. Жалпы дерек-
терде шетелдіктер бір жылда 14 
кило балық тағамын жейтіні айты-
лады. Ал Дүниежүзілік денсаулық 
сақтау ұйымы ұсынған мəліметте 
əр адам жылына 16 кило балық 
тұтыну қажет екен.

Балық өсіруге қолдау көп
Мемлекет осылай деп отыр. 

Бізге бір белгілісі – Үкіметтің 
Балық шаруашылығын дамы тудың 
2021-2030 жылдарға арналған 
бағдарламасы (2021 жылғы 5 
сəуірдегі №208 қаулы). Бүгінде 
балық шаруашылығы субъек ті ле рін 
субсидиялауда балық шаруа шы-
лығы мен жемшөп өндірісіне са-
лын ған инвестицияларды 25%, азық 
сатып алу кезіндегі шығыстарды 
30%, балық өсірудегі биологиялық 
негіздемені, балық өсіру материа-
лы мен дəрілік препараттар жəне 
бағалы балық түрлерін көбей ту, 
аналықтарын сатып алуға жұм-
салған шығындарды 50%-ға дейін 
өтеу бойынша қаржылық қолдау 
бар. Сондай-ақ Ауыл шаруа шы-
лығы министрлігінің осы жылдың 
31 мамырындағы №184 бұй-
рығымен Агроөнеркəсіптік ке-
шен саласындағы жобаларды кре-
диттеу қағидаларына, жаңа жо-
баларды құруға немесе қол да-
ныстағыларын кеңейтуге бағыт тал-
ған жобаларды іске асыру кезінде 
бюджеттік кредиттеуді көздеу 
бөлігіне өзгерістер енгі зілген. Онда 
айтылғандай, қуат тылығы жылы-
на 25 тоннадан басталатын балық 
жəне басқа да су жануарларын 
өсіретін шаруашылықтар, өңдеу, 
одан əрі терең өңдеу жəне сақтау, 
өндірістік қуаты тəулігіне 1 тонна-
дан бас талатын кəсіпорындарға 2,5% 
жеңілдікпен 10 жылға дейін несие 
беру қарастырылған. Қарыздың ең 
жоғары сомасы – 5 млрд теңгеге 
дейін. Бұл өзгерістер биылғы 22 мау-
сымнан бастап қолданысқа енгізілді.

Балық өсірумен айналы сатын-
дарға Салық кодексіне сəй кес ар-
найы режім қолда нылады, яғни 
салық 70%-ға төмендетілді. Екін-
ші ден, инвес тиция салушыларға 
салық жеңіл дік тері мен преферен-
циялары бар арнайы экономикалық 
аймақта жер учаскелері беріледі. 

Бұдан басқа да салаға қатысты 
көптеген шара қабылданды. Оның 
ішінде шаруашылық жүргізуде 
көпжылдық мерзімге шарт жаса-
су, кейбір артық талаптарды алу, 
шығындарды өтеуден босату, су ай-
дындарында шаруашылықтарды 
орналастырудағы шектеулер мен 
кейбір құқықтардың берілуімен 
қатар, 0,15 гектардан аспайтын 
тоған мен балық өсіру бассейнін 
салуға жоба-сметалық құжат əзір-
леу жəне мемлекеттік сараптама 
қорытындысын алу жөніндегі та-
лаптар алынып тасталды. Сондай-
ақ балық шаруашылығын одан əрі 
дамытуға қатысты қолданыстағы 
заңдар мен кодекстерге түзетулер 
енгізілген.

Жалпы, балық шаруашылығын 
дамытуда қабылданып жатқан ша-
ралар арқасында бизнес субъектілері 
арасында іскерлік артқан. Жыл са-
йын салаға деген инвестиция түсімі 
өсіп келеді. Мысалы, 2021 жылы – 
6,2 млрд, 2022 жылы – 10,4 млрд, ал 
былтыр инвес  тиция көлемі шамамен 
22 млрд теңгені құрады.

Мəселе жоқ емес
Саладағы түйткілдің бірі – бізде 

əлі де тауарлы балық өсірудің кен-
же қалып тұрғаны. Əлемдік дең гей-
мен қарасақ, тауарлы балық өсіруде 
Қытай мемлекеті алда екен. Халқын 
да қосымша балық өнімімен асы-
рап отыр. Өзбекстанда да қарқынды 
жұмыстар атқарылып жатыр. Онда-
ғы көл жүйелері тауарлы балық 
өсіруді əлдеқашан қолға алған. Ал 
бізде жұмыс қарқыны баяу, бірақ 
тың бастамалар жоқ емес.

«Алдымен елдегі өзен-көлдің 
балығын қорғауда, оның қорын 
сақтауда бізде дұрыс заң болуы 
тиіс. Екіншіден, балық аулаудың 
бірнеше түрі бар. Бізде өндірістік 
жəне əуесқойлық түрде аулау 
жиі кездеседі. Өндірістік, яғни 
кəсіпшілік аулау кезінде лимит 
сақталмайды. Осының салдарынан 
табиғи судағы балық қоры азайған. 
Бұл жерде балық пен оның түрлерін 
сақтауда аква өсіру жұмыстары 
көп көмек береді. Бұл – балықты 
тоғанда, шарбақты суда, бассейнде 
өндіріске керекті балық түрлерін 
қолдан өсіру деген сөз. Əсіресе 
тұщы суда өсетін түрлерін дамыту 
қажет. Жалпы, шет мемлекеттерде 
бұл аква өсіру өте жақсы дамыған. 

Бізге олардың тəжірибесін тереңдеп 
зерттеген дұрыс», дейді ветерина-
рия ғылымдарының кандидаты, до-
цент Қуаныш Сыздықов.

Сөз етіп отырған тауарлы балық 
өндірісіне, яғни тұқы балық өсіретін 
осындай шаруашылық жақында 
Қызылорда облысында жұмысын 
бастады. Арал ауданындағы «Арал 
рыбторг» ЖШС 15 гектар аумақта 
4 тоған дайындап, балық жіберген. 
Аталған шаруашылық күзде 
тоғанды 25 гектарға ұлғайтып, 
қуаттылығы жылына 15-20 миллион 
шабаққа арналған инкубациялық 
цех орнатпақ. Ал келесі жылы 
сатуға жарап қалатын балықтың 
алғашқы легі саудаға шығарылады. 
Серіктестік басшылығының сөзінше, 
осы салада жүргендер мемлекет та-
рапынан жасалған қолдаудан кейін 
балық шаруашылығын дамытуға 
бет бұрғандар көбейген.

«Жалпы, табиғи судағы балық 
қорын сақтаудағы ең тиімді жолы 
– тоған шаруашылығын дамыту. 
Біз ұзақ жылдар бойы дария мен 
көлдегі, одан қалды Арал теңізіндегі 
табиғи өскен балықты аулап, соны са-
тумен айналысып келдік. Қазір елде 
аздап болса да тоған шаруашылығын 
дамыту жұ мыстарын біртіндеп қолға 
алып жатырмыз. Əрине, оған көп 
қар жы керек. Бұған инфрақұрылым 
тартып, уылдырық шашу цехы, 
азық қоймасын орнату қажет. Ал 
тоғандағы балық белгілі бір салмаққа 
барғанда оны көл мен өзенге жібереді. 
Ал онда жіберілген балықты да суық 
қолдан сақтау жұмыстары жүрген 
дұрыс. Бірақ мұның барлығына 
кəсіпкердің жалғыз өзінің шама-
сы жетпейді, сондықтан мемлекет 
тарапынан қолдаудың үзілмегені 
жақсы», дейді серіктестік директоры 
Шүкірбай Əбдуалиев.

Екінші мəселе – кадр тап-
шылығы. Қазақ ұлттық аграр лық 
зерттеу университеті, Ғылыми 
білім беру технологиялық плат-
формасының атқарушы директо-
ры Фараби Ермековтың айтуын-
ша, балық шаруашылығында 
маман жетіспейді. Яғни балық 
шаруашылығы комитеті бар, балық 
инспекциясы мен əкім діктердегі 
ихтиолог мамандар бар, бірақ 
олардың көбінде арнайы дипломы 
жоқ адамдар жұмыс істеп жатыр.

«Егер жастарымыз бұл ма-
мандықты игеріп шықса, дип  лом 
ала сала мемлекеттік қызметке 
орналасар еді. Оған қоса, балық 
шаруашылығында бизнес дамып 
келеді. Қазірдің өзінде 500-ден 
астам балық өсіруші ірі кəсіпорын 
бар. Оларға да маман жетпейді. 
Ихтиолог мамандардың ең мық-
тысы – бекіре өсіруші. Жалақы 500 
мыңнан жоғары» дейді ол.

Балық – дəруменді, жеңіл тағам. 
Буын саулығы мен көздің жақсы 
көруі осы балық етіне байланыс-
ты. Жас та, жасамыс та жей беру 
керек. Бірақ бағасы ірі қараның 
бір кило етінің пұлымен пара-пар 
болған балыққа көпшіліктің қолы 
жете бермейтіні де рас. Мұндайда 
балықты қолдан өсіріп, халыққа 
тиімді бағамен ұсынар кəсіпкердің 
көбейгенін тілейсің. Əрине, бабын 
тапса, бəсекелестік артса, бағасы да 
қалтаға салмақ салмайды емес пе?

Нұрбай 
ЖОЛШЫБАЙҰЛЫ,

«Egemen Qazaqstan»

Отандық азық-түлік 
өндіру шілер сау-
д а  о р ы н д а р ы -

нан үнемі теперіш көріп, 
мем лекеттік органдардың 
қол дауына мұқтаж болып 
жүретін. Екі жылға жуық 
уақыттан бері осы мəселені 
көтеріп, ішкі нарықта отандық 
өндірушіні қол дап, қор-
ғайтын заң керек екенін ай-
тып келді. Заң дайын болды. 
Енді Сауда жəне интеграция, 
Денсаулық сақтау, Ұлттық 
экономика, сондай-ақ Ауыл 
шаруашылығы министр лігі 
заң жобасындағы ұсы ныс тар-
ды талдап, өз баға сын беруге 
тиіс.

«Азық-түлік өндірушілер 
үшін бұл заң өте маңызды. 
Бүгінде барлық отандық тұты-
нушыға елдегі дүкендерде 
импорттық азық-түлік өнім-
дері басым екені анық. Бұл 
ретте импорттық азық-түлік 
пен отандық азық-түлік ара-
сын дағы бəсекелестік көп се-
бепке байланысты мүл дем 
əділетсіз. Сондықтан нарық-
та ғы қатынастарды реттеу, 
елдегі сауда желілеріндегі 
өнім  дерді сату үдерісін адал 
жəне əділ ету қажет. Заң 
жо ба сының ережелері дəл 
осыған бағытталған. Біз бейін -
ді министрліктердің, жалпы 
Үкіметтің қолдауына үміт арта-
мыз. Заң жобасы оң қорытынды 
алып, күзде депутаттардың 
кəсіби талқы ла уы үшін 
Парламент Мəжі лі сіне түседі 
деп сенеміз», деді «Қазақстан 
сүт одағының» дирек торы 
Владимир Кожевников.

«Қазақстан ет өңдеу кəсіп-
орын    дары қауымдастығы» 
атқа рушы директорының 
орынбасары Юлия Намның 
айтуынша, отандық өн ді ру-
шілер импорттық өнім дермен 
сапасы мен ассор тименті бо-
йынша еркін бəсе ке ге түсе 
алады. 

«Бірақ баға бойынша ұты-
ла мыз. Өйткені оған бізге 
тəуелді емес көптеген фактор 
əсер етеді. Ең бірінші, отандық 
азық-түліктің ішкі нарықтағы 
сауда сөрелеріне қол жеткізу 
факторы тұр. Өндіру шінің 
сауда желілеріне сыйақысы, 
қ ы з м е т і  ү ш і н  т ө л е м , 

«ретробонустар» деп те ата-
латын сыйақысы бар. Мұның 
бəрі отандық азық-түлік өнді-
руші үшін қиын мəселе. Бұл 
мəселені нақты реттеу керек. 
Бизнес субъектілері сауда-
мен қарым-қатынасын тепе-
тең негізде құруы үшін сауда 
үстемесінен басқа барлық 
алым мен төлемді алып тас-
тауы керек. Сауда компания-
лары отандық өндірушіні 
шы ғыны жабылатын сауда 
үстемесі мөлшерінде шекте-
меу керек. Бірақ сыйақы ның 
басқа түрлеріне тыйым салу 
керек. Дəл осы тəсіл заң жо-
басына енгізілген жəне бүгінгі 
таңда мемлекеттік құры лым 
өкілдерінің отандық өндіру ші-
ге құлақ салып, ұлттық эконо-
ми ка лық мүддені қорғауы 
біз үшін өте маңызды», деді 
Ю.Нам.

Заң жобасын дайындауда 
жұмыс тобына жетекшілік 
еткен Мəжіліс депутаты, 
Аграрлық мəселелер жө нін-
де гі коми тет мүшесі Нұржан 
Əшімбетов жаңа заң алдын 
ала тал қылаудың қиын ке зеңі-
нен өткенін айтты.

«Импортталған азық-түлік 
өнімдерінің сауда сөрелерінде 
алатын орны артып келеді. 
Өйткені сауда компанияла-
рына олармен жұмыс істеу 
тиімдірек. Отандық өндіруші 
көбіне тысқары қалады не-
месе салыстыруға келмейтін 
шығынды көтеруге мəжбүр 
болады. Мұндай жағдай елдің 
ұлттық экономикасының 
мүддесіне сай келмейтіні 
анық. Сондықтан оны түзету ге 
тиіспіз. Ішкі нарықты қор ғау-
дың барлық тетігін пайдалану 
қажет. Президент экономика-
да протекционистік тəсілдерді 
енгізу міндетін қойып отыр. 
Біздің ойымызша, отан-
дық өндірушілер саудада 
басымдыққа ие болуы шарт. 
Бұл мемлекет мүддесі үшін 
керек. Отандық тауарлардың 
кепілді көлемі бар арнайы 
сөрелер, сауда залындағы ең 
жақсы орындар, жергілікті 
өндірушілер күні, түрлі ак-
ция, дəм тату, мерекелер 
ұйым дастырып отыру қажет», 
деді Н.Əшімбетов.

Үкіметтің оң қоры тын ды-
сын алған жағдайда заң жо-
басы алдағы күзде талқылау 
үшін жəне дауыс беру үшін 
Мəжіліске жіберіледі.

ҚАМДАНҒАН ҚАПЫ ҚАЛМАЙДЫ

 Президент Іс басқармасы жанындағы Парламентаризм 
институты мен «Amanat» партиясы дайындаған 
отандық азық-түлік �ндірісін қорғауға арналған 
«Сауда қызметін реттеу мәселесі бойынша кейбір 
заңнамалық актілерге �згеріс пен толықтыру енгізу 
туралы» заң жобасын талқылау аяқталды. Құжат 
мәтіні бизнес және мемлекеттік орган �кілдерінің 
жұмыс тобының отырыс тарында жан-жақты 
талқыланды. Регламентке сәйкес заң жобасы Үкімет 
қорытындысын алуға жіберілді.

–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

Азық-түлік 
өндірушілердің 
құқы қорғала ма?

Балық шаруашылығында 
бетбұрыс байқалады

Елімізде балықты арнайы �сірумен айналысатын 502 
шаруашылық бар. Б�ліп қарастырсақ, оның 364-і – к�л-
тауарлық балық шаруашылығы, 93-і – тоған. Сондай-ақ тізімге 
7 тор қоршамада �сіру, 18 тұйықталған және бассейндік балық 
шаруашылығы кіреді. Былтыр 17,1 мың тонна балық �сірілген 
(2020 жылы – 6 798 т, 2021 жылы – 7 347 т, 2022 жылы – 
13 287 т). Қолда бағылатын балықтың негізгі түрлері – тұқы 
(тұқы, д�ңмаңдай, амур), албырт (форель), бекіре тұқымдас 
балықтар және африкалық жайын мен асшаяндар.

–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
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Абай АЙМАҒАМБЕТ,
«Egemen Qazaqstan»

Ə дегеннен ССКӨБ-ке қарасты 
«Қашар кені» АҚ кен орнына 
аттанып кеттік. Қашар темір 
рудасының мол қорына байланыс-
ты бірегей кеніш саналады. Осы 
уақытқа дейін 350 млн тонна руда 
қазып алынып, өңделді. Əлі жер 
қойнауында 800 млн тонна қор бар 
екен. Рудадағы темір үлесі орташа 
есеппен – 30,6 пайыз шамасында. 

«Кеніш жобасына сəйкес, 
бұл жердегі өндіріс 2053 жылға 
дейін жалғасады. Қазір кеніштің 
жылдық өндірістік қуаттылығы 
15 млн тоннадан асады. Алдағы 
уақытта бұл көрсеткішті 26 млн 
тоннаға дейін арттыру жоспар-
ланып отыр. Мұндай айрықша 
ауқымды өндіріс қуаттылығы 
деңгейіне қол жеткізу үшін əзірге 
еліміздегі басқа тау-кен өндіру 
кəсіпорындарында баламасы жоқ 
жаңа құрылғыларды сатып алу 
жүзеге асырылып жатыр. Соның 
бірі – 220 тонна жүкті көтеруге 
қабілетті «Hitachi EH4000» само-
свалы. Қазірге дейін 42 бірлік 
осындай техника сатып алынды. 
Тағы бір маңызды техникамыз – 
29 текше метрге дейін тісін батыра 
алатын «Hitachi EX5600» экска-
ваторы», дейді «Қашар рудасы» 
техникалық бөлімінің меңгерушісі 
Павел Храпатый. 

Бұдан кейін бір қызық жəді-
герге – кəдімгі қазба аға шы-
ның қалдығына ұшырастық. 
Кəсіпорын басшылығы ағаш 
тұқылын əспеттеп, құрметті орын 
жасап қойыпты. Сірə, онысы 
тегін де емес. Омырыла сынған, 
бəлкім солай қураған кеспел-
тектей ағаштың жуан қалдығы 
2020 жылы кеніштің солтүстік-
шығыс борты аумағынан, 150 метр 

тереңдіктен табылыпты. Ағаш 
қалдығының 50 пайыздан аста-
мы кварц-карбонатты цементпен 
алмастырылған. Ағаш Кайнозой 
дəуірінің төменгі кезеңіне тиесілі 
көрінеді. Есте жоқ ескі заманның 
естелігін тамашалағаннан кейін 
кеніштің батыс бортын бетке 
алдық. Бұл жердегі биіктіктен ка-
рьер көрінісі біршама анығырақ 
байқалады. Кенішке таяп баруға 
болмайды. Біз алыстан бақыладық. 
Тау сілемі секілденген шұбалаңқы 
жолдармен алып камаздар құ-
мырс қа секілді жыбырлап жүр. 
Бірі құлдилап келеді. Бірі өрлеп 
барады.

«Аптасына бір мəрте жару 
жұмыстары жүргізіледі. Апта 
бойы бұрғылау жұмыстары 
жүзеге асырылады. Теміржол 
арқылы руда жоғары қабатқа 
жеткізіледі. Одан əрі ССКӨБ-тің 
байыту фабрикасына қарай тасы-
малданады. Қазіргі кезде негізгі 
жұмыстар солтүстік-шығыс жəне 
шығыс бортта жүргізіліп жатыр. 
Əзірлеу жұмыстары кеніштің 
оңтүстік учаскесінде жасала-
ды. Кеніштің үстіңгі қабатының 
ұзындығы – 3,2-3,4 шақырым ша-
масында болса, тереңдігі – 470 
метр. Біз қазір теңіз деңгейімен 
алғанда +94 метр биіктікте тұрмыз. 
Төменгі деңгейі – минус 280 метр», 
деп түсіндірді Павел Храпатый. 

Арнайы орталықтағы диспет-
черлер тобы ашық тəсілмен темір 
рудасын өндіру барысындағы тау 
транспорт кешенін басқарумен 
айналысады. 

«Біз басқарудың автоматты 
жүйесі арқылы бақылаймыз. 
Бұл жүйе ең бірінші кезекте 
қауіпсіздікті, тиімділікті жəне 
өндір іс  үдеріс ін ің  үздікс із 
жұмысын қамтамасыз етеді. 
Диспетчерлік қызмет барлық 

о п е р а ц и я  т ү р і н е  м о н и т о -
р и н г  ж а с а й д ы .  Т р а н с п о р т 
қозғалысын үйлестірумен айна-
лысады. Сонымен қатар темір 
рудасының дер уақытында өн-
дірілуін қадағалайды. Авто-
маттандыру жүйесінің арқа-
сында құрылғылардың бос тұрып 
қалу уақытын қысқарта ала-
мыз. Сонымен бірге транспорт 
қозғалысының маршруттарын 
оңтайландырамыз. Қазір бізде күн 
сайын 50 самосвал, 15 экскаватор 
жұмыс істеп жатыр. Бір самосвал 
күніне орта есеппен жиырмаға 
жуық рейс жасайды», дейді дис-
петчер Арлан Баймұхамбетов. 

ССКӨБ жұмыс істеген 70 
жыл ішінде 745 млн тоннаға 
жуық концентрат жəне 395 млн 
тоннаға жуық шекемтас өндірген. 
Кəсіпорын əркез алға жылжу-
ды мақсат ете отырып, өндіріс 
үдерісіне озық технологиялар-
ды ұдайы енгізді. Нəтижесінде, 
өнімнің жаңа түрі – құрамындағы 
темір мөлшері  жоғары BF-
шекемтастар əзірленді. Олар 
темір кені концентратынан алы-
нады, құрамында 65,5-66 пайыз 
темір бар. 

Ал темір кені дивизионы 
ұзақмерзімді даму стратегиясын 
белсенді түрде енгізіп жатыр. 
Қашар кені алаңында өнеркəсіптік 
автопарк толық жаңартылды: 
220 тонналық 42 «Hitachi» само-
свалы жəне сыйымдылығы 30 
текше метрге дейін жететін 6 экс-
каватор сатып алынды. Əрине, 
мұндай ірі транспорттарды 
тізгіндеп, кен өндіру дейтін келелі 
шаруаның басы-қасында жүрген 
мамандардың еңбегі кəсіби мере-
ке қарсаңында елеусіз-ескерусіз 
қалмады. 

ССКӨБ жəне Қашар кенінің 300-
ден астам қызметкері мемлекеттік 

жəне салалық наградалармен 
марапатталды. Мерекенің ресми 
бөлігіне Қостанай облысының 
əкімі Құмар Ақсақалов, «ERG» 
Директорлар кеңесінің төрағасы 
Шухрат Ибрагимов, Қазақстандағы 
«ERG» бас директоры Серік 
Шахажанов, қала əкімі Виктор 
Ионенко қатысты. Қонақтарды 
«ERG» Темір дивизионының бас-
шысы Сергей Напольских қарсы 
алды. 

«Мемлекет басшысы атап 
өткендей, металлургия саласы – ел 
экономикасының маңызды секто-
ры. Бұл саланы дамытуда Қостанай 
облысы маңызды рөлге ие. Бүгін біз 
өңірдегі жетекші кəсіпорындардың 
бірінің мерейтойын мерекелеп 
жатырмыз. Кəсіпорын өзінің 70 
жылдық тарихында айтарлықтай 
табысқа қолжеткізді. Бірнеше 
рет үздік атанып, жаңа өндіріс 
ошақтарын ашып, руда өндіру 
бойынша рекордтар орнатты. Бұл 
жетістіктердің артында мыңдаған 
адам тұр. Мұнда 10 мың адам 
еңбек етеді», деді облыс əкімі алғы 
сөзінде.

«ERG» акционері Шухрат 
Ибрагимовтың айтуынша, кен – 
еліміздің қар жылық тұрақтылығын 
қамтамасыз ететін металдардың 
бірі.

«ССКӨБ – бұл жай ғана аббре-
виатура емес, бұл еңбекқорлықтың, 
табандылықтың жəне жаңа биік 
белестің нышаны. Жетпіс жыл 
бойы кəсіпорын барлық кедергі 
мен қиындықты жеңе отырып да-
мыды. Бүгінде ССКӨБ – отандық 
өнеркəсіптің маңызды тармағы.

Бəріміз бірге 70 жылды ең-
сердік, бірақ бұл дамудың даң-
ғыл жолы өз мəресіне жетті 
деген ді білдірмейді дейді Сергей 
Напольских.

«Біз өзіміздің жетілдіру стра-
тегиямызды əзірлеп жатырмыз. 
Мақсатымыз – жаңару, заманауи 
технологияларға көшу, тиімділікті 
арттыру. Жаңа онжылдыққа біз 
жаңа өнімдермен жəне жаңа 
кəсіпорын салу жоспарымен қадам 
басамыз», деді ол. 

Салтанатты іс-шара барысын-
да ССКӨБ-тің үздік 10 қызметкері 
Шухрат Ибрагимовтың қолынан 

елімізде құрастырылған «JAC JS6» 
автокөліктерінің кілтін алды.

ССКӨБ қала мен өңірдің 
əлеуметтік өміріне белсене арала-
сады. Əлеуметтік жобалар аясында 
биыл балалар үшін роботтехника 
кабинеті жасақталды, өткен жылы 
əр мектепке сабақ өткізуге арналған 
интерактивті панельдер сыйға 
тартылды. 1 200 орындық мектеп 
құрылысы қызу жүргізіліп жатыр. 

Қала тұрғындарымен бірлесіп 
жұмыс істеу үшін «Tugan qala» 
жобасы тұрақты түрде қолға 
алынған. Төрт жыл ішінде Рудный, 
Қашар жəне Октябрь кенттерінде 
тұрғындардың өздері ұсынған 
39 нысан салынды. 2024 жылдың 
соңына дейін тағы 14 жоба іске 
асырылады. Əлеуметтік маңызы 
бар жобаларды іске асыру тура-
лы меморандум шеңберіндегі 
бірлескен жобалардан басқа 
Қостанай облысының əкімдігі, 
«ERG» жəне «Отбасы банкі» ара-
сында қызметкерлер үшін тұрғын 
үй жағдайын жақсарту жөнінде 
келісімге қол қойылды. Сондай-ақ 
қалалық ауруханаға медициналық 
аппараттарды сатып алу үшін 
көмек көрсетілді.

Айта кетейік, «ССКӨБ» АҚ 
құрамына Соколов, Сарыбай, 
Қашар жəне Қоржынкөл кеніш-
тері, «Соколовская» шахтасы, 
«Алексеев» доломит кеніші, кен 
дайындау жəне байыту, шекем-
тас өндіру фабрикалары, тау-
кен теміржол жəне автомобиль 
көлігі басқармасы, жылу электр 
орталығы, технологиялық жаб-
дықтарды жөндеу басқармасы 
жəне басқа да бөлімшелер мен 
цехтар кіреді.

ІЛКІМДІ ІЛГЕРІЛЕУ

Өрісі кеңейген өндіріс ошағы
Рудный Металлургтер күнін қалай атап өтті?

Биыл «ERG» компаниясы құрамындағы «Соколов-Сарыбай тау-кен байыту �ндірістік бірлестігі» 
АҚ (ССК�Б) қызметкерлері үшін қос мереке қатар келді – Металлургтер күні және кәсіпорынның 
70 жылдық мерейтойы. «ERG» атаулы мерекені �зіне қатысы бар кенді қалалардың барлығында 
жоғары дәрежеде атап �тті. Мейрам Ақт�бе, Ақсу, Павлодар және Рудныйда тойланды. Құрыш 
білекті мамандар еселі еңбегі үшін түрлі марапатқа ие болды. Саналы ғұмырын кәсіпорын игілігіне 
жұмсап келе жатқан еңбеккерлерге к�лік пен пәтер де табыс етілді. Қастерлі мереке қарсаңында 
Рудный топырағына табанымыз тиіп, әдетте к�п ісі к�пшілікке беймағлұм кәсіп иелерінің 
жұмысымен тереңірек таныстық. 

––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

Алтын фабрикасы ашылады
Абай облысының К�кпекті ауданында Доре қорытпасын 
�ндіру кәсіпорнын іске қосу бойынша құрылыс-монтаждау 
жұмыстарының соңғы кезеңі басталды. «Altyn Samruk Qazaqstan» 
АҚ-ның еншілес компаниясы – «Eastern Gold» ЖШС жүзеге асы-
рып жатқан жоба �ңірдің индустрияландыру картасына енгізілген.

––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

Абай АЙМАҒАМБЕТ,
«Egemen Qazaqstan»

Фабриканың жобалық қуаты 
– жылына 200 мың тонна кен 
өңдеу жəне 200 келіге дейін 
тауарлық өнім өндіру. Алтын-
күміс қорытпасын шығаратын 
жаңа кəсіпорын 2024 жылдың 
IV тоқсанында өнеркəсіптік 

пайдалануға беріледі деп жоспар-
ланып отыр.

Кен «Родниковое» жəне «Белая 
Горка» кен орындарын игеретін 
жақын маңдағы карьерлерден 
келеді. Осылайша, кен өндіруден 
бастап Доре қорытпасын өндіруге 
дейінгі жаңа толық циклді кə-
сіпорын пайда болады. Кеніштің 
қа зіргі расталған минималды қоры 

фабриканың кем дегенде 8-10 жыл 
жұмыс істеуін қамтамасыз ету 
үшін жеткілікті.

Жобаның жалпы құны – 1 млрд 
теңге. Алтын өндіру фабрикасының 
құрамына ұсақтау-сұрыптау 
кешені, гидрометаллургиялық 
цехтың технологиялық желісі, 
зертхана, əкімшілік-тұрмыстық 
кешен, қызметкерлерге арналған 
тұрмыстық,  санитарлық үй-
жайлар кіреді. Фабриканың салы-
нып, іске қосылуының арқасында 
60-қа жуық жаңа жұмыс орны 
ашылады. Жұмысқа жақын маң-
дағы елді мекен тұрғындары қа-
был данады.

1 <

Құны 2,9 млрд теңгені 
құрайтын өнеркəсіп ныса-
ны 150 МВт жылдық қуатқа 
сəйкестендіріліп отыр. 
Кəсіпорын модульдерді 
құрастыру бойынша авто-
матты желілер мен дəне-
кер леу машиналарынан, 
лазерлік плазмалық кес-
кіш терден тұратын зама-
науи жабдықтармен жа-
рақтандырылады. 1 күн 
модулінің қуаты 585 Вт-тан 
басталса, жоспарланған өнім 
көлемі жылына 250 мың мо-
дульге жеткізілмек. Аумағы 
2 гектардан асатын зауытта 
жергілікті мамандар үшін 
100-ден астам жаңа жұмыс 
орны ашылады. Жұмысшы 

ж ə н е  и н ж е н е р л і к - т е х -
никалық құрам шетелдік 
мамандардан технология 
үдерісін үйреніп, қажетті 
дағдыларды меңгереді.

«TGS-Solar» брендімен 
« А л т ы н  Г р у п п »  Ж Ш С 
отандық инвесторы іске 
қосатын зауыттың кап-
суласын салу  рəс іміне 
«Kazakh Invest» ұлттық ком-
паниясының өңірлік дирек-
торы Олжас Ахметбеков, 
сондай-ақ  Алматы қа-
ласы Кəс іпкерлік  бас  -
қ а р  м а с ы н ы ң ,  « A l m a t y 
Finance», «Almaty Business 
Development Company», 
ғылыми жəне білім беру 
ұйымдарының өкілдері 
қатысты. «Алтын Групп» 
құрылтайшысы Жомарт 

Момынбаев  құт  тықтау 
сөз сөйлеп, жобаны іске 
асыруға көрсеткен көмегі 
үшін Үкіметке алғысын 
білдірді. Қатысушылар күн 
модульдерін өндіру үде рі сі-
мен жəне сатудың жос пар-
ланған көлемімен танысты.

Нысан құрылысын жыл 
соңына дейін аяқтау көз-
делген. «Жасыл энергетика 
өз елімізбен қатар ортақ 
өңірдің экожүйесіне де 
оң əсер етеді. Өнімдеріміз 
өнеркəсіптік күн электр 
стансаларының,  шаруа 
қожа лықтарының жəне 
жеке сектордың сұранысын 
қана ғат тандыратынына се -
нім   діміз», дейді компания-
лар тобының серіктесі Қанат 
Əбенов.

Күн қуатына 
негізделетін зауыт

ӨНДІРІС ӨРІСІ
ЖАҒЫМДЫ ЖАҢАЛЫҚ

Абай АЙМАҒАМБЕТ,
«Egemen Qazaqstan»

Алтын құймалар бес түрлі 
салмақта ұсынылады: 5, 10, 20, 50 
жəне 100 грамм. Сатып алушылар 
арасында өте жоғары сұранысқа 
ие түрі – 100 грамдық алтын құйма. 
Жалпы, сатылған құймалар ара-
сында оның үлесі 25% – 46 007 дана. 
Одан кейін 10 грамдық алтын құйма 
– 45 781 дана (25%), 5 грамдық құйма 
– 41 592 дана (22%), 20 грамдық 

құйма – 29 796 дана (16%), жəне 50 
грамдық құйма – 22 119 дана (12%).

«Алтын құймалар сенімді ин-
вестиция құралы бола алады. 
Нарықтағы өтімділіктің басты кепілі 
– банк пен банктік емес айырбастау 
бекеттері клиентке ақшаны сол күні 
төлей отырып, алтын құймаларды 
кері сатып ала алады. Бағдарлама 
басталғаннан бері екінші деңгейлі 
банктер мен жекелеген банктік емес 
пункттер жалпы салмағы 1 тонна 
38 374 алтын құйманы кері сатып 

алған. Бұл – жалпы сатылған ал-
тын құймалардың 21%-ы», делінген 
Ұлттық банк хабарламасында.

Əрбір құйма қорғау эле мент те рі-
мен қапталған (құйманың айна беті, 
микротекст жəне бедерлі жиегі бар) 
жəне механикалық зақымданудан 
қорғайтын арнайы қорапқа салы-
нып шығады. Сол арқылы құйманың 
ашылған-ашылмағанын оңай тексе-
руге болады. Қорғап тұратын қорап 
сондай-ақ сапа сертификаты болып 
саналады. Сондықтан алтын құйманы 
ұқыпты сақтап, қорабын бүлдірмеу 
керек. 

Қазір алтын құймаларды «Halyk 
Bank», «Еуразиялық Банк», «Jusan 
Bank», «ЦентрКредит Банкі», 
сондай-ақ жекелеген банктік емес 
орталықтардан сатып алып, кері 
сатуға болады.

САНАЙҒАҚ

2024 жылдың II тоқсанында екінші деңгейлі банктер мен жекеле-
ген банктік емес айырбастау бекеттерінде жалпы салмағы 779,2 
келі 14 752 алтын құйма сатылды. Халыққа тазартылған алтын 
құймаларды сату және сатып алу бағдарламасын Ұлттық банк 
2017 жылы іске қосқан болатын. Бағдарлама қолға алынғалы 
жалпы салмағы 7 тонна 185 295 алтын құйма сатылды.

––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

15 000-ға жуық бағалы металл 
құймасы сатылды
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Әнуар ЖҰМАШБАЙ,
«Egemen Qazaqstan»

«Елімізде он жылдан бері 
«Серпін» бағдарламасы жүзеге 
асып келеді. Бағдарламаның мақ-
саты маман даярлау ғана емес, со-
нымен бірге оның астарында саяси-
əлеуметтік, экономикалық үлкен 
идея жатыр. Бүгінгі таңда «Серпін» 
бағдарламасымен елімізде 19 жо-
ға ры оқу орны мамандар даяр-
лайды. Еліміздің оңстүстігі мен 
батыс өңірлерінің талапкерлеріне 
жыл сайын 3-4 мың грант бөлініп, 
оларға бар əлеуметтік жағдай жа-
салған. Осы орайда «Серпінмен» 
оқуға түскен студенттер солтүстік, 
шығыс аймақтардағы жоғары оқу 
орындарында педагогикалық, 
инженер-техникалық, ақпа рат-
тық технология, ауыл шаруа-
шылығы мамандықтары бойын-
ша білім алады. Солтүстік өңірде 
«Серпінмен» бітірген мамандарға 
сұраныс өте жоғары. Себебі олар 

– бұл аймақтарға қажет мамандар-
ды толтыратын жұмыс күші. Қазір 
академик Е.А.Бөкетов атындағы 
Қарағанды зерттеу университетінде 
2000-ға жуық студент «Серпін» 
бағдарламасымен оқиды. Олардың 
жұмысқа орналасу көрсеткіші де 
80 пайыздан асады. Мемлекеттік 
қолдаудың нəтижесінде оңтүстік 
жастары солтүстік аймақтарда 
жұмысқа орналасып, сол жерде 
орнығып қалуы ел экономикасының 
күшеюіне оң септігін тигізеді. 
Ал «Серпінмен» оқуға түсуге 
қарастырылған жеңілдіктің бірі – 
ол төменгі тест балымен грантқа 
түсу мүмкіндігі жоғары болуы. 
Сонымен бірге студенттер оқитын 
университеттерде шəкіртақы мен 
тегін немесе бағасы арзан жатақ-
ха на лар қарастырылған», деді 
Н.Дулатбеков.

Сондай-ақ Е.А.Бөкетов атын -
дағы Қарағанды зерттеу уни вер-
ситеті ректорының айтуынша, 
«Сер пін» бағдарламасы бо йын ша, 

əсіресе педагогикалық ма ман-
дықтарға сұраныс көп. Бұдан 
бөлек, биыл шəкіртақы көлемі де 
өскен. Бағдарламада қаралған тағы 
бір жеңілдік: бұрын гранттың өтемі 
ре т інде оқу бітірген студент 3 жыл 
сон да қалып жұмыс істесе, қазір 
бұл мерзім 2 жылға қысқарған. 
Соны мен қатар бір ғана облыспен 
шек телмейді. Республиканың 11 
өңі   рінің біріне жолданады. «Сер-
пін  нің» енді бір пайдасы – оңтүстік 
пен батыс өңірлерінің студенттері 
сол түстік пен шы ғысқа оқуға ба-
рып, түбінде сол жақта тұрақтап 
қалса, ішкі көші-қон мəселесі де 
реттеледі. 

Академик Е.А.Бөкетов атын-
дағы Қарағанды зерттеу уни-
вер ситетінің ректоры Н.Ду лат-
беков Instagram əлеуметтік же-
лісі арқылы ата-аналар мен та-
лап  керлерден сауал көп түсе-
тінін айтады. Міне, оңтүстікке 
арнайы келуінің  бір  себебі 
осы. Ректор күн сайын жеке 
өзі университеттің Instagram
желісінің парақшасында 40-
50-ге жуық талапкермен тіл-
десетінін жеткізді. Бұл мектеп 
түлектері мен олардың ата-ана-
ларының мемлекеттік «Серпін» 
бағдарламасына қызы ғу шылығы 
жоғары екенін айғақтайды. 

Ал «Серпінмен» бала оқы тып 
жатқан республикадағы 19 жоғары 
оқу орнының ішінде академик 
Е.А.Бөкетов атындағы Қарағанды 
зерт теу университетінің бəсі биік. 
Себе бі бүгінде елімізде 6000-дай 
сту дент аталған бағдарламамен 
білім алса, соның 2000-ы Қарағанды 
зерт теу университетінің үлесіне 
тиесілі. Ал талапкерлердің дені 
19 жоға ры оқу орнынан академик 
Е.А.Бөке тов есімін иеленген оқу ор-
нын таң дауы – білім сапасы мықты 
болса ке рек. Сондай-ақ мұнда сту-
денттерге барлық əлеуметтік жағ-
дай жасал ған. 

Ал Ө.Жəнібеков атын да ғы 
Оңтүстік Қазақстан педагогикалық 
университетінің құжат қабылдау 
бөлмесі нағыз қарбалас. Осын да 
құжат өткізіп жүрген талап кер-
лерді ата-аналарымен көп кез дес-
тірдік. Соның бірі – Түркістан облы-
сы Бəйдібек ауда нының орта лығы 
Шаян елді мекеніндегі С.Жап паров 
атын дағы орта мек теп тің түлегі 
Лəйлə Əсет. Ол ұлттық бір ың ғай 
тестілеуден 89 балл жинап, грантқа 
іліге ал ма ған нан кейін «Серпін» 
арқылы оқуға тү су ге құжатын 
арқалап осында кел ген.

«Анамның ақылымен əрі өзім-
нің қалауыммен мемлекеттік 

бағдарламаның мүмкіндігін 
пайдаланып көрсем деймін. 
Сол мақсатпен үмітімді үкілеп, 
құжатымды əкеп тапсырдым. 
Өтінімге Арқалық, Өскемен, Семей, 
Қарағанды, Көкшетау, Петропавл 
қалаларын таңдадым. Қазақ тілі 
мен əдебиеті пəнінің мұғалімі 
мамандығы бойынша білім алғым 
келеді. Бəрінен бұрын мені тегін 
оқу қызықтырды. Студенттерге 
де жақсы жағдай жасалған деп 
естідім. Сондықтан туған жерімнен 
жырақта оқуға бел байлап отыр-
мын. Оның үстіне қазақ тың зиялы 
қауы мы ның алтын бесігі болған 
Арқа мен Семей өңірінің жоғары 
оқу орында рында білім сапасы 
мықты екені белгілі. Сондықтан ұлт 
қаймақтарының ізі қалған жерде 
білім қуып, нағыз маман иесі атан-
сам деген ниетім бар», деді ол. 

Айта кетейік, жалпы грант 
конкурсына құжат қабылдау 
рəсімі биылғы 13-20 шілде ара-
лығында өтсе, Ақмола, Ақтөбе, 
Атырау, Батыс Қазақстан, Қос-
танай, Солтүстік Қазақстан облыс-
тарының талапкерлері үшін 
бұл мерзім 13-24 шілдеге дейін 
жалғасады.

ШЫМКЕНТ

Президентіміздің бұл мə лім-
демесін Қожа Ахмет Ясауи 
а т ы н д а ғ ы  Х а л ы қ а р а л ы қ 

қа зақ-түрік университетінің ұжымы 
үлкен ықыласпен қабылдады. Себебі оқу 
ордамыздың негізгі миссиясы – түркітілдес 
мемлекеттер мен түркі текті қауымдастық 
жастарына бір шаңырақ астында сапа-
лы білім беріп, инновациялық оқыту 
мен ғылыми зерттеулерде көшбасшы 
болу. Сондықтан Мемлекет басшысының 
«Түркі дəуірі!» – «TURKTIME!» бастама-
сы университетімізде түркітілдес елдер 
арасындағы ғылым, білім, мəдениет жəне 
спорт салаларында ынтымақты дамыту 
мақсатында маңызды іс-шаралар өткізуге 
ұйытқы болды. Атап айтсақ, 2023-2024 оқу 
жылының басынан бері аталған бағыт-
та бірқатар ауқымды іс-шара ұйым-
дас тырылды. Оның алғашқысы – Түркі 
əлемінің математикалық қоғамы (Turkic 
World Mathematical Society, TWMS) жəне 
университетіміз ұйымдастырған Түркі 
əлемі математиктерінің VII Дүниежүзілік 
конгресі аясында өтті. Конгреске Ғылым 
жəне жоғары білім министрлігі мен 
Түркістан облысы əкімдігі қолдау көрсетті. 
Бұл үлкен ғылыми басқосуға əлемнің 20 
мемлекетінен 500-ден астам математик 
ғалым қатысып, математиканың 10 ғылыми 
бағыты бойынша 405 баяндама жасалды. 
Түркі əлемі мəдениеті дегенде көбінесе 
жыр-дастандар, жауынгерлік салт-сана, 
əртүрлі фольклорлық ерек ше лік тері бар 
дəстүрлер, рухани бағыттағы идея лар 
мен ойшылдар ойға оралады. Алайда 
қазіргі таңдағы диджитал мəдениеттің 
негізін қалаған түркі мате ма тиктері екенін 
ұмытпаған абзал. Сон дық тан да мате-
матика ғылымын бүкіл түркі əлемінде 
насихаттап, кеңінен жа йып, дамытуды 
басты мақсат еткен зама ны мыздың Əл-
Хорезмилері, Əл-Биру нилері, Ұлықбектері 
мен Али Құс шы ларын Түркістанның 
төрінде қонақ ету біз үшін зор мақтаныш, 
үлкен абырой болды.

Сондай-ақ былтыр «Қорқыт ата: миф 
жəне тарихи шындық» атты халықаралық 
симпозиумнан кейін «Қазіргі заманғы 
түркология: ғылыми парадигмалары 
жəне пəнаралық сипаты» тақырыбында 
дəстүрлі Х Түркология конгресі өтті. Түркі 
əлемі зиялылары мен ғалымдарының 
басын қосқан конгресс жұмысына 
Əзербайжан, Босния жəне Герцеговина, 
Иран, Қазақстан, Қырғызстан, Өзбекстан, 
Ресей, Түрікменстан, Түркия, Чили мем-
лекеттерінен 168 өкіл қатысты. Бұл кон-
гресс – соңғы жиырма жылдан бері екі 
жылда бір рет университетіміз тарапы-
нан ұйымдастырылатын ең көлемді іс-
шаралардың бірі. Ғылым жəне жоғары 
білім министрлігінің бастамасымен өткен 
I Халықаралық түркі əлемі биология 
конгресінің де маңызы үлкен. Түркия, 
Қырғызстан, Өзбекстан, Грекия, Жапония, 
Үндістан сынды жалпы саны 24 елден 150-
ден астам ғалым баяндама жасаған кон-
гресте Қазақстан мен түркі елдері ауыл 
шаруашылығының өткені, бүгіні мен 
ертеңі, жергілікті өсімдік түрлерін қорғау 

жəне көбейту жолдары, түркі əлемін-
дегі қоршаған орта мен биологиялық 
əртүрлі мəселесі талқыланды. Бүкіл 
əлемді алаңдатқан осы маңызды мəселелер 
 бо йынша ғалымдар тəжірибе алмасып, 
ой бөлісті.

Ал биыл «Қазақ тілі – ғылым тілі: 
дəстүр жəне инновация» тақырыбында 
өткен симпозиумға 2023 жылғы үздік 150 
оқытушы, үздік 50 ғалым жəне 80 арнайы 
стипендия иегерлері қатысты. Ғылым жəне 
жоғары білім министрі Саясат Нұрбектің 
бастамасымен өткен іс-шараға Түркістан 
облысының əкімдігі қолдау білдіріп, өңір 
басшысы Дархан Сатыбалды еліміздің төрт 
тарапынан келген үздік ғалымдарымызға 
ілтипатын аямады. Симпозиум аясында 
оқу ордамыздың студенттік театры – «Ясауи 
жолы» спектаклін қалың көрермен назары-
на ұсынды. Сондай-ақ университетте Қожа 
Ахмет Ясауидің туғанына 930 жыл толуына 
орай «Ғасыр данасы – Қожа Ахмет Ясауи» 
атты халықаралық ғылыми-тəжірибелік 
конференция өтті. Орта Азия жəне күллі 
түркі əлеміне танымал рухани көшбасшы 
Ясауи мұрасын зерттеп-зерделеу, отандық 
жəне шетелдік ғалымдардың ізденістерін 
бір арнаға тоғыстыру, тұлғаның даналық 
хикметтері мен өсиеттерін оқу жүйесіне 
енгізуді басшылыққа алу, сондай-ақ орта 
ғасырда қалыптасқан ағартушылық қызмет 
пен рухани танымдық мұралардың құнды-
лық тарын ашып көрсету мақсатындағы 
конференцияға Иран, Өзбекстан, Түркия, 
Қырғызстан секілді елдерден халық аралық 
сарапшылар қатысты.

Түркітілдес мемлекеттер мен ел дер дегі 
географиялық білім беру мен зерттеулердің 
мəселелерін тал қы лау, түркітілдес ел-
дер география сын оқытудың теориялық 
жəне прак ти ка лық маңызына ерекше 
мəн беру де на зардан тыс қалған емес. 
Осы орайда Əл-Фараби атындағы Қазақ 
ұлттық уни верситеті мен Географиядан 
Рес пуб ликалық атаулы мектеп жəне Гео-
гра фия жəне су қауіпсіздігі институты 
сынды ұйымдармен бірлесе өткізілген 
«Түркі əлемі I халықаралық география 
конгресінде» түркітілдес географиялық 
ұғымдар мен терминдердің əдістемелік 
негіздері, табиғат ресурстарының əлеуеті, 
шаруашылықта тиімді пайдаланудың 
иннова циялық технологиялары мен 
əдістері, табиғи қорықтар мен рекреа-
циялық аймақтардың жағдайы жəне 
халықаралық туризмнің даму əлеуеті, 
су ресурстарын жəне қауіпті табиғи 
үдерістерді басқару бағыттары қамтылды. 
Конгресс аясында оқу орнымыздың база-
сында «XI-XIX ғғ. Еуропалық жəне шығыс 
карталарындағы түркі мемлекеттері» атты 
галерея ашылды. Ал Ғылым жəне жоғары 
білім министрлігі, Түркістан облысының 
əкімдігі  жəне университетіміздің 
ұйымдастыруымен өткен «Алтын Орда 
жəне оның мұралары» тақырыбындағы 
халықаралық конференцияға Қазақстан, 
Əзербайжан, Беларусь, Қытай, Түркия, 
Ресей, Өзбекстан, Моңғолия, Египет, 
Қатар, Кувейттің белгілі ғалымдары, са-
рапшылары мен жетекші мамандары 

қатысып, «Алтын Орда» атты кітап жəне 
сурет көрмесімен танысты. Конференцияға 
арнайы келген Шанхай Ынтымақтастық 
Ұйымы Бас хатшысының орынбасары 
Джанеш Кейн Түркістан қаласы мен 
түркі əлемінің ұлы ғұламасы Қожа Ахмет 
Ясауидің халықаралық ортадағы рөлі 
мен маңызына тоқталды. Сондай-ақ та-
рихы тереңге бойлаған қазақ даласының 
ежелден саяси ортада əлеуеті жоғары 
болған мемлекеттерге мекен болғанын 
атап өтті. Сонымен қатар сарапшылар 
Жошы ұлысының, Ноғай Ордасы мен 
Қазақ хандығының рухани астанасы болған 
Сарайшық қаласы, қазіргі уақытта ғылыми 
зерттеу жұмыстары жүргізіліп жатқан 
Қышқала ірі сауда-қолөнер қала шығының 
рөлі мен маңызына тоқталып, жаңа 
археологиялық зерттеулер негізінде Алтын 
Орда мəдениетінің өзара ықпалы мен сим-
биозына қатысты зерттеушілердің ғылыми 
жаңалықтары мен өзіндік тұжырымдарына 
баға берді.

Биыл мамырда университетіміз бен 
Түркияның Ван Юзүнджү Йыл уни-
верситетінің ұйымдастыруымен, сондай-ақ 
Түркістан облысы əкімдігі, Қырғызстан-
Түркия Манас универси теті жəне Анкара 
əлеуметтік ғылым дар университеттерінің 
қолдауымен «Түркі əлемінің жаңару кезе-
ңіндегі инте ллектуалдық қозғалыстар» 
атты халықаралық симпозиумы өтті. Күллі 
түркі əлемінің ғалымдары, зерттеушілері 
мен ізденушілері бас қосып, тарихтың 
қойнауынан бүгінге дейін жалғасқан 
инновациялық үдерістегі динамиканың, 
интеллектуалдық қозғалыстардың жəне 
осы секілді үдерістердің əлеуметтік, 
мəдени жəне саяси құрылымдарға əсерін 
талқылауды мақсат еткен симпозиум-
да күн тəртібіндегі ортақ мəселелердің 
шешімдері іздестіріліп, ортақ мəдени 
мұрамызды қорғау жəне дамыту үшін 
ынтымақтастық мүмкіндіктері зерделенді. 
Ал Алматы қаласында университеті-
мізге қарасты Еуразия ғылыми зерт-
теу инс титутының Ұлттық ғылым 
академия сымен бірлесіп ұйымдастырған 
«Орталық Азияның тарихи география-
сы» атты халықаралық конференция-
сы аймақтың тарихи географиясының 
көпқырлы бейнесін терең түсінуге жəне 

тарихи ландшафттар мен білімнің өзара 
байланысын талқылауға бағытталды. 
Конференцияға Гарвард университетінің 
Халықаралық істер жөніндегі вице-рек-
торы жəне Қытай мен Ішкі Азия тари-
хы бойынша Марк Шварц профессоры 
Марк Эллиотт арнайы қатысты. Сонымен 
қоса АҚШ, Ұлыбритания, Германия, 
Жапония, Қатар, Моңғолия, Ресей, 
Қытай, Түркия, Чехия жəне Орталық 
Азия мемлекеттерінен 45 эксперт-ғалым 
қатысып баяндама жасады. 

Жалпы, жоғарыда айтып өткен 10 
ғылыми-танымдық іс-шараға 30 ел-
ден 2 500-ден астам ғалым, оның ішінде 
850 шетелдік сарапшы келіп қатысты. 
Осылайша, Түркі əлемінің туристік аста-
насы мəртебесіне ие болған Түркістан 
қаласында ғылым туризмінің дамуы-
на да оқу ордамыз үлкен үлес қосты. 
Осынау маңызды ғылыми кездесулерді 
қорытындылап, алдағы уақытта осы 
бағыттар бойынша жұмысты жалғастыру 
мақсатымен маусымда оқу орнымыз бен 
Қырғызстан-Түркия Манас университеті 
арасындағы ортақ сенат мəжілісі өтті. 
Бішкек қаласында өткен басқосуда 
маңызды тақырыптар талқыланды. Екі 
халықаралық университеттің оқытушы-
профессорларының арасындағы ортақ 
ғылыми зерттеу жұмыстары туралы 
мəселелер қарастырылды. Сонымен 
қатар қос оқу орда білімгерлерінің акаде-
миялық алмасу мен спорт, өнер жəне 
мəдени алаңдарда ортақ іс-шараларды 
ұйымдастыру мəселелері қозғалды. 

Түркі əлеміндегі бірегей жоғары 
оқу орны – Қожа Ахмет Ясауи атын-
да ғы Халықаралық қазақ-түрік уни-
вер ситетінде бүгінде əлемнің 17 елінің 
жас тары мен 30 ұлт пен ұлыс өкілдері 
білім ала ды. Осы орайда түркі əлемін 
білім, ғылым, мəдениет жəне руханият  
арналары арқылы біріктірген Ахмет 
Ясауи уни верситетінің идеологиялық 
маңызы зор. Басқаша айтсақ, біздің оқу 
ордамыз да білім алған түркі əлемінің 
жастары өз елінде қазақ елінің мəдениеті 
мен өркениетін, бəрінен бұрын достық 
ниетімізді апарып таратар десек, түркі 
əлемінің түкпір-түкпірінен келген бұл 
жас өрендер – Түркістанымызды түркі 

əлемінің мəңгілік астанасы етіп тұрар ұлы 
түркі мəдениеті мен өркениетінің өкілдері 
һəм елшілері.

Сондықтан да университетіміздегі түр-
кі тілдес халықтары жастарының дос тығын 
нығайту мақсатында түркітілдес елдердің 
атаулы күндері, мемлекеттік мерекелері, 
белгілі тұлғаларына қатыс ты іс-шаралар да 
үздіксіз өтеді. Мысалы, Түркістан қаласында 
өткен Түркі мемлекеттері ұйымының сту-
дент спортшылары арасындағы ІІ Түркі 
универсиадасында Түркия, Əзербайжан, 
Өзбекстан, Мажарстан, Қырғызстан жəне 
Қазақстаннан 500-ге жуық спортшы шах-
мат, үстел теннисі, волейбол, дзюдо, фут-
зал, грек-рим күресі, еркін күрес сын-
ды спорт түрлері бойынша сайыс тарға 
қатысты. Сондай-ақ Түр кия Республикасы 
күніне арналған мере келік концерт, Ахысқа 
түріктерінің қуғын-сүргін құрбандарын 
еске алу кеші, «Ходжалы трагедиясына» 
арналған кеш, қырғыз халқының «Ақ 
қалпақ» күніне арналған мерекелік іс-
шара, «Түркі тарланы мен Бегім сұлуы» 
атты түркі жастарының дəстүрлі байқауы, 
«Ұлыстың ұлы күні – Наурыз мейра-
мы» бастаған көптеген көлемді іс-шара 
атқарылды.

Кез келген əлеуметтік, ұлттық, транс-
ұлттық бастама көлемді ғылыми ой мен 
толғанысты керек етеді. «Түркі дəуірі!» – 
«Turktime!» – болашақты бағдарлайтын, 
өшкенді жағып, ұмыт болғанды тірілтетін, 
аймақтағы барлық ел мен ұлтқа тиімді, 
бейбітшілік пен достыққа негізделген идея. 
Бұл идеяны ел Президенті Қасым-Жомарт 
Тоқаевтың əлемге паш етуі түркі əлемінің 
ең маңызды тарихи тұлғаларының бірі – 
Қожа Ахмет Ясауидің атымен аталатын 
халықаралық қазақ-түрік университеті 
ретінде бізге үлкен шабыт сыйлады жəне бір 
жылдың ішінде көптеген интеллектуалдық 
қозғалыстарға күш-қуат берді. Өйткені 
ұлы идеяларға қызмет ету – заманауи 
университеттің негізгі міндеті. 

Жанар ТЕМІРБЕКОВА, 
Қожа Ахмет Ясауи атындағы 

Халықаралық қазақ-түрік 
университетінің ректоры

ТҮРКІСТАН

TURKTIME: 

Түркістандағы «Түркі дәуірі»
Түркі мемлекеттері ұйымының Астанадағы Х саммитінде Президент 
Қасым-Жомарт Тоқаев Қазақстанның ұйымға т�рағалығы «Түркі дәуірі!», 
яғни «TURKTIME!» ұранымен �тетінін мәлімдеген еді. Мемлекет басшы-
сы: «Түркі бірлігін дәріптеудің маңызы зор.  йткені біздің тарихымыз, 
мәдениетіміз, тіліміз және діліміз ортақ», дегені де есімізде. 

––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––    –––––––––    –––––––––    ––––

Үміт сыйлаған білім бағдарламасы
Шымкенттегі  .Жәнібеков атындағы Оңтүстік Қазақстан 
педа го гикалық университетінде мемлекеттік «Серпін» бағдар-
ла  ма сының 10 жылдығына арналған мазмұнды іс-шара �тті. 
Оған академик Е.А.Б�кетов атындағы Қарағанды зерттеу уни -
вер  ситетінің ректоры, академик Нұрлан Дулатбеков қатысты. 

––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––    –––––––––––
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Кешкілік сабақ біткен бойда 
атақты Пушкин кітапханасы на 
тартып кетемін. Жалғыз өзім. 

Əлі танысып үлгермеген курстастары ма 
бірге баруды айтудың өзіне қымсын сам 
керек. Тапсырыс берген кітабымды күтіп 
«Лениншіл жас» газетінің соңғы айдағы 
тігіндісін аударып-төңкеріп отырған мын. 
Сол құлағымның түбінен таныс дауыс 
саңқ ете қалды: «Маған қажет кітап қа 
менен бұрын кім заказ беріп қойған де-
сем, сен екенсің ғой, курстасым». Жалт 
қарасам, Жұмабек жылы жымиып тұр 
екен. Қасымдағы бос орындыққа жай -
ғас ты. 

Неге екені белгісіз, сол сəтке дейін 
оны өте тəкаппар жігіт шығар деп те 
ойла ғаным рас. Жақынырақ танысуға 
асықпағанымның сыры да содан. Алайда 
алғашқы əсер де алдайтын болып шық-
ты. Емен-жарқын араласпасаң, адам-
ды толыққанды тану тіпті, мүмкін емес 
екенін енді білгендеймін. Аузын ашса, 
жүрегі көрініп тұрған аңқылдаған жігіт 
екен. Сонысымен баурап алды. 

Тоқетері, Жұмабек екеуміздің досты-
ғымыз осылай «Пушкиннен» басталға ны 
– басыбайлы шындық. Егіз қозыдай бірге 
жүрдік. Сабақтан шыққан соң қалтамызда 
қалған қарабақырымызды жиыстырып, 
кешкілік арзан тоқаш пен жүрек жалғап, 
түн ортасына дейін кітапханада отыра-
тын күндерімізді кездескен сайын еске 
алушы едік. Күні кешеге дейін. Өйткені 
үлкен достығымызға ұласқан сол бір сəтті 
екеуміз де ешқашан ұмытқан емеспіз. 
Жүкең менен екі жас үлкен. Інісіндей 
еркелетіп «Шəкембай» дейтін. Мен де оны 
ағамдай қабылдадым. 

Көп адамнан табыла бермейтін ерек-
ше қасиеттерін қадап тұрып айтқың 
келеді Жұмабектің. Біреуіне тоқталсам. 
Өмірде «табандылық теоремасы» деген 
ұғым болса, соны біздің арамызда ойлап 
тапқан жəне дəлелдей білген Жұмабек дер 
едім. Оның болашақта үлкен қайраткер 
болатынына бірінші курста-ақ көзім жет-
кен. «Шəкембай, екеуміз университетті 
қызыл дипломмен бітіруге тиіспіз» 
дейтін бірінші семестрдің өзінде. Сөйтіп 
жүргенде алғашқы сессияның бастапқы 
емтиханын Зейнолла Қабдоловтың 
«Əдебиет теориясынан» тапсырдық. 
Академик ағайымыз екеумізге де семіз 
«төрт» қойып шығарып салды. Сол бойда 
ра йымнан қайттым. «Қызыл диплом мен» 
қоштасып тұрғанымды айтамын. 

Жұмабек табандап отырып алды: 
«Шəкембай, бұл – заңдылық емес, кез-
дей соқтық. Уайымдайтын дəнеңе жоқ. 
Екеуміз де «пересдача» жасап, «бес» 
аламыз!» Мен айтамын: «Жүке, біз 
старт та тұрған адамбыз ғой, алдымыз-
да əлі 55 емтихан бар, соның бəрінен 
сіз «бес» алатыныңызға сенімдісіз бе?» 
«Сенімдімін, менің «слабак» досым!», деді 
Жүкең əдеттегі жаргондарын бастырмала-
тып. Қайрап тұр. 

 Дегенмен, қырсықтығым бір ба-
сымнан асатын мені Жұмабек бұл қақ-
панға түсіре алмады. «Слабак» екенімді 
мойындаған маған ол көпке дейін том-
сырайып жүргені бар. Жұмабек қай рат-
керлік қасиеттерді бозбала кезінен бо-
йы на дарытқанын сол кезде анық біл дім. 
Əлгі оқиғаны бекер айтып отырған жоқ-
пын. Аш ішектей несіне созайын, ақыры 
«пересдача» жасап, «Əдебиет теория-
сынан» «5» алған Жүкең кейінгі барлық 
емтиханды да «үздік» бағаға тапсырды. 
Таң қаламын. Əлі күнге дейін. Мұндай 
күрескерлік пен табандылықты ешкімнен 
байқаған емеспін. Енді байқамайтын да 
шығармын. Сондай Жұмабекті қалай жоқ-
тамайсың?!

Алланы шын сүйген адамға Жарат -
қанның шексіз көмектесетінін Жұма-
бектің өмірінен көрдім. Домбыра шер-
теді. Əн айтады. Сондықтан да оны 
музы каның иісі мұрнына бармайтын 
жігіт деп айта алмайсың. Дей тұра, ком-
позиторлықты кəсіп қылғысы келетін 
адам емес екені де білініп тұратын. 
Жұмабек өмірінде бір ғана əн шығарды. 
Бірақ əн болғанда қандай?! Ғажап əуен. 
Кəсіпқой сазгерлеріңнен таба алмайтын 
сырға толы ақық туынды. Дайындық кур-
сында бірге оқыған, көрші филология 
факультеті нің студенті Əлимаға арна-
ған осы бір əннің өзі Жұмабектің əр істі 
үлкен сүйіспеншілік пен атқаратыны ның 
жарқын мысалы бола алады. Өзі де, жаны 
да сұлу болашақ асыл жарына арнап 
жазған өміріндегі жалғыз авторлық əнін 
Жұмабектің өзі шырқа ған кезде Ромеоның 

сонетасын тыңдап, мөл дір махаббаттың 
кəусар бұлағының сылдырын естігендей 
болатынмын. «Шəкембай, ол қыз – менің 
Ай нұрым!» дейтін əнін аяқтай бере. 

Бір күні Əлимамен таныстырды. 
Айдың нұры десе Айдың нұры екен. 
Осы эпизод есіме түскенде ылғи бір ой 
келеді: Жұмабек маған өз өмірінде бірде-
бір рет қателеспеген адамдай көрінеді. 
Шын сөзім. Бəрін де қашанда түзу жа-
сайтын Жұмабектің қателікке ұрынға-
нын көрген де емеспін, естіген де жоқпын. 
Бір сызықтың бойымен өмір сүрмесе 
де, шалыс басқан қадамы болсайшы 
Жұмабектің?! Сондай досыңды қалай 
жоқтамайсың?! 

Қалай дегенде де, ол сырт қарағанда 
басқалардан бөлек көрінетін. Өзі жіп тік-
тей жас жігіт болғанымен салмақты еке-
ні көрген жерден сезілетін. Ең ғажабы, 
Жұмабек кез келген қалыпқа құйыла 
кететін. Бұл – ештеңе емес. Ал енді кез 
келген қалып атаулының өзі Жұмабектің 
оң жағына орайласа қалатынын қайда 
қоярсың? Олай дейтінім, жиырмасын-
шы ғасырдың екінші жартысындағы да-
нышпан декан Темірбек Қожакеевтің 
қатаң қалыбына қапысыз құйыла кеткен 
са наулы студенттің бірі Жұмабек Кенжа-
лин болды. Айтайын-ау, аталған қалыпқа 
сыйған студенттің кіршік сіз дігіне басқа 
дəлел іздеп не керек?! 

Кейде ойлайтынмын: мына өмірді 
гармонияға толтырып өмір кешкен Жұма-
бек шын мəнінде Құдайдың ең сү йікті 
құлы болар? Өйткені Жұмабек не іс тесе 
де, əдемі істейтін. Не туралы айт са да, ат 
құлағын теңестіргендей сұлу кес телейтін. 
Киім киісі де келісті-ақ. Тіпті Жұмабек 
иығына не ілсе де, мұнтаздай көрінетін. 
Бойындағы жіп атаулының бəрі аса бір 
қымбат болмаса да, тал бо йына бір мін жо-
латпай тұратын. Арзан костюмнің өзі оның 
бойына құйыла кететін. Жұмабек таққан 
галстуктің бəрі өңін одан сайын шырай-
ландыра түсетін. Əсіресе алқызыл түстісін 
байлағанда жүзінен жанының тазалығы 
алабөтен аңғарылушы еді, жарықтық! 

Арагідік алыста қалған студенттік жыл-
дар туралы сөз қозғала қалса, бая ғы жал ғыз 
«журфакты» əр жылдары бітір ген жігіт тер 
бір-бірінен «осы сен кім дермен бірге оқып 
едің?» деген кезекші сұрақты алма-кезек 
қойып жататыны бар. Курстастары бір-
бір тұтқа ұстап, бастық болғандары оған 
жардай жауап беріп, ұпай жинап жата тын 
тұстары да кездеспей қалмайды. Осы сұрақ 
алдымнан шыққан сайын ең алдымен 
Жұмабек Кенжалинмен бірге оқығаным ды 
алға тартатынмын. Мақтанышпен. 

Ол шын мəнінде біздің курсымыз-
дың нағыз лидері болды. Жүкең – студент 
ке зінен бастап көзін жұмғанша үнемі 
портфель ұстап өткен адам. ҚазМУ-
дың кəсіподақ комитетінің төрағалығы-
нан бастап «Қазақ газеттері» ЖШС-ның 
бас директоры–редакторлар кеңесінің 
төрағасына дейін. «Адамды орта қалып-
тастырады» деген қағида бар. Дұрыс 
формула. Əрқайсымыздың адам бо-
лып кетуімізге ортамыздың əсері орасан 
болды. Осы жолда Жұмабек көбімізге 
үлгі бола білуімен ерекшеленді. Оқуға 
зеректігінің арқасында Лениндік стипен-
диат атанды. Қоғамдық жұмыстар дың 
бел ортасынан табылатын. Төртін ші курс-
та жүргенінде Алматы қалалық кеңе  сінің 
депутаты болып сайланды. Осы лайша, ол 
сол кездің өзінде-ақ бүкіл Алматы шаһары 
студенттерінің мүд десін қорғады. 

Тірі кезінде оның тұлға болып қа-
лып тасқанына мəз болып жүре беріппін. 
Əрине, осындай досымның барына 
мақтанатынмын. Бірақ оны ешқашан 
мақтамаппын. Оның да себебі бар. 
Жұмабек мақтағанды да, мақтанғанды 
да жаратпаушы еді. «Шəкембай, біздің 
баяғыда қара нанды бөліп жегеніміз-
ден артық қандай əңгіме болуы мүм кін?! 
Шіркін, студент кездегі достардан адалы 
жоқ. Өйткені ашқұрсақ кезде танысып-
біліскен адамдардан арамдық шықпайды» 
деп отыратын. Деген мен, қазір өкінесің: 
«Ол туралы көзінің тірі сінде мақтау керек 
пе еді?! Көңіл көңілден су ішпеуші ме еді?! 
Соншама припципшіл болғанымыз ба?!» 

Алайда көңіл ортақтығы да, ой ор тақ-
тығы да қалыптасқан екі дос үнсіз ұғысып 
өмір сүргенімізге қуанамын. Шынында 
да сол айтылмай қалған мақтаулар дың 
бəрі біздің бір естелігімізге татымайтын 
сияқты. Адамды өлтірмейтін – мақтау 
емес, естелік. Естелік арқылы сенің екінші 
өмірің басталады. Естелік арқылы ғана 
сен мəңгі жасайсың! Жұмабек қайтқалы 

онымен бірге болған сəттер көз алдым-
да көп көлбеңдеп тұратынды шығарды: 
Жұмабек екеуміздің «Пушкинде» тап-
сырыс берген кітабымызды сарыла күтіп 
отыратынымыз... Жұмабектің сту дент 
кез де жалдап тұрған пəтерінде тұла 
бойы тұңғышы Дастанның туғанын «жу-
ға нымыз»... Құрылыс отрядында жүр ге-
ні мізде Жұмабектің басына қысқа ора -
мал тартып алып, үлкен үйдің бір бұры-
шының кірпішін қалап жатқанда ақсиып 
күлгені... Жұмабектің «алтын квадрат-
тан» алған алғашқы пəтерінде Алматы-
ға Бақанастан шаруаларыммен барған 
са йын қонатыным... Жұмабек екеуміздің 
Əлиманың тəтті шайын ішіп отырып 
түн ауғанша ғылыми ком мунизм тура-
лы пікір таластыратынымыз... Абайдың 
150 жылдық тойында Ертістегі кеменің 
ішінде екеуміздің Бари Алибасовпен 
танысқанымыз... Иə, бəрі есте. 

Адалдық аксиомасы. Қазақ журна-
листикасы жұлдыздарының бірі Жұма-
бек Кенжалиннің публицистикасы мен 
редакторлық таланты туралы аз жазылған 
жоқ. Сондықтан да қайталауға ұрынғым 
келмейді. Қадап айтқым келген тұс, ол 
қарымды қаламгер, пайым ды публицист 
болумен қатар қазақ баспасөзі менедж-
ментінің теориясымен де, тарихы мен 
де, тəжірибесімен де қатар айналысқан 
азғантай шоғырдың басында тұрды. Мұн-
дай тұлғалар бізде саусақпен санарлық 
десем қателесе қоймаспын. 

Ал енді саяси менеджменттің түп-
тұ қиянына дейін зерттеп өткен жалғыз 
Жүкең деп ойлаймын. Шынында да 
Қазақ  станның масс-медиа əлемінде ол 
осы қос қасиетімен құндылығын артты-
ра түсті. Айтары жоқ, қазақ баспасөзі-
нің барлық қырын жақұт жылтыратқан 
зер гердей жан-жақты қамтуға бар сана-
лы өмірін арнаған Жұмабектің тағ дыры 
маған мамандыққа адалдықтың айшықты 
аксиомасындай көрінеді. Сон  дықтан да 
бүгін көп əріптестері əлі айта қоймаған 
Жұмабектің ғалымдық қырына көбірек 
тоқталғанды жөн көріп отырмын. 

Сонау 90-жылдары саяси басылымның 
бастауына жарқ етіп шыққан «Халық 
кеңесі», одан кейінгі жыл  дары «Ақиқат» 
журналы, «Қазақ əде  биеті», əсіресе өмі-
рінің соңғы жылдары «Қазақ газетте рін» 
басқарған кездері ол саяси менеджмент-
тің тəжірибесі мен тікелей айналысқа нын 
əріптестері ұмы та қойған жоқ. Осы ой-
ды тарқата түс сек, саяси менеджменттің 
қазақстандық та  рихы да осы кезеңде ке-
йіпкерімнің  іл кімді ізденістерінен бастау 
алды. Жүкең мұнымен де тоқтап қалған 
жоқ. Қашан да қиын жолды таңдап алудан 
қай мы ғып көрмеген Жұмабек бұған қоса 
тү рен түспеген саяси тақырыптың тео рия-
лық сүрлеуін салуды да өзінің миссиясын-
дай қабылдағанын оның осы саладағы ең-
бектері дəлелдеп берді. 

Жүкеңнің «саяси менеджмент» ұғы-
мын ғылыми айналымға түсірген бірден- 
бір ғалым екенін көп адам біле бермейді. 
Дəл осы сұраққа акцент жасап отырғаны-
мыз да сондықтан. Ай тайын деге нім, 
қа шан да халтураға жа ны қас Жұма бек 
оңай тақырыпқа бар ған жоқ. Бұған де -
йін жазылмаған қиын та қырыпты аттай 
қа лап, таңдап алды. Жұмабек Кенжалин-
нің кан ди даттық монография сы доктор-
лық дис сертацияға пара-пар толыққанды 
дүние екенін сол кезде оның ұстаздары да, 
əріп тестері де кулуарда кеңінен көсі  ліп 
айт қанын құлақ естіді. Оны жазу бары-
сын да ғылыми формал ды лықтан саналы 
түр де бас тартып, алып отырған тақыры-
бы ның табиғатын барынша еркін ашуға 
ұмтылды. 

Əрине, ғылымда ерлік жасау өте қиын. 
Десе де, басқалардың жүрегі дауалай бер-
мейтін тақырыпты қопа рып-төңкеруге бел 

буудың өзі – қайсар лық. Бір анық, сол кезде 
«саяси менеджмент» ұғымы ХХІ ғасырға 
дейін басқа тұрмақ, шетелдің термин-
дер сөздігінде пайдаланбаған категория 
еді. Жұмабектің жүрек жұтқандығы сол, 
 2001 жылдың өзінде Саясаттану бойын ша 
Оксфорд қысқаша сөздігінде анық тама 
берілмеген саяси менеджмент тура лы 
тақырыпқа батыл бара білуінде жа тыр. 

Аталған терминді қазақ ғылымы ның 
айналымына енгізген Жүкеңнің ерлігіне 
бас иемін. Жалпы, «менеджмент» деген 
термин – ең алдымен, экономикалық тер-
мин. Негізі. Ал оны саяси стильге ауыстыру 
ол кезде өте қа уіпті болатын. Осы ғылыми 
жобасын Жұмабек абыроймен аяқтап 
шықты. Ол – саяси менеджменттің өкілдік 
жəне демократиялық үдерістерін ха лық 
мүддесіне сай тиімді басқарумен бірік-
тіру керек екенін ашып көрсеткен алғаш-
қы қазақ ғалымы. Сол кезде Қазақ станның 
«алдымен экономика, содан кейін саясат» 
деген мемлекеттік саяси жүйесін ең алды-
мен Жүкеңнің еңбегі, ал қазір өмірдің өзі 
теріске шығарды. Жұмабек өзінің ғылыми 
концепциясы арқылы саясаттың экономи-
кадан жоғары тұрғанын дəлелдеп берді 
жəне саяси менеджменттің тек мемлекет 
пен билікке ғана қатысты ұғым емес екенін 
айқындап көрсете білді. 

Жүкең саясаттың экономикадан əл-
деқайда биік тұратынын, керек десеңіз, 
қашанда жоғары тұратынын өз диссер-
тациясында дəйекті дəлелдермен қорға-
ды. Сонымен қатар саяси менеджменттің 
қазіргі уақытқа дейін қолданылу аясы 
тар болғанына қарамастан, оның тылсым 
тарихын қопарып, Платон, əл-Фараби, 
Макиавелли еңбектерін терең зерттеу 
арқылы мемлекеттік басқару ісінен саяси 
менеджменттің жасырын жатқан жарқын 
үлгілерін тапты. Саяси менеджмент пен 
баспасөздің жұршылықпен байланыс 
орнатуының жолдары мен механизмде-
рін, сондай-ақ саяси технологиясын өзін-
дік тың көзқараспен қарастырды. Ең ал-
дымен, қазақ баспасөзінің жаһандану 
ке зе ңіндегі алатын орны туралы ғылы-
ми тұжырымдарын алға тартқан Жұма-
бек қоғамның дəйекті дамуын қалып-
тастырудағы баспасөздің рөлін де толық 
жəне түпкілікті дəлелдеп шықты.

Жұмабек – диссертациясында мемле-
кетшілдік сана стратегиясын сіңіру ая-
сында да тұжырымды ойла рын анық 
білдіріп, саясаттағы са бақ тастық страте-
гиясын да жан-жақ  ты нақты дəлелдермен 
зерттеген ғалым. Саяси жүйенің тұрақты-
лығы мен өздігінен дамуын қамтамасыз 
ету үшін саяси қызмет субъектілері 
арасындағы ақпараттық қатынастар-
дың, ақпараттық байланыстардың тұтас 
жүйесін ашып көрсетті. Саяси коммуни-
кация, ақпараттық технологиялар, имидж 
қалыптастыру технологиясы, мемлекеттің 
ақпараттық ресурстары сияқты кесек 
мəселелерді де ғылыми монографиясында 
толыққан ды ашып көрсете білді. Мұның 
бəрі табанды ізденістің жемісі деп ойлай-
мын. Имиджмейкинг, электораттық пиар, 
брендинг жəне лоббистік пиар сияқты PR 
салалары туралы қазақ ғалымдарының 
арасынан бірінші болып терең ғылыми 
тұжырымдама жасаған да Жүкең. 

Өзім ғылыммен айналыспағандық  тан 
мұның қандай үдерістер арқылы жүзе-
ге асатынын білмеймін, бірақ Жұмабек 
Кенжалиннің осы еңбегі көлеңкеде қа-
лып кеткендей көрінеді. Өзінің ғылыми 
еңбегінде ол қазіргі кездегі саяси техно-
логиялар заманында имиджмейкерлік 
тəсілдер, PR салалары, бренинг, реб-
рендингті жеке-жеке бақайшағына де-
йін зерттеп, керемет жазғанына көз 
жеткіздім. Өйткені астын сызып тұрып 
оқығанмын. 2010 жылы монография бо-
лып шыққан осы еңбегін бакалаврианттар 

мен магистранттарға міндетті түрде оқыту 
керек деп ойлаймын. 

Ғылыми тұрғыдан қарастыратын 
бол  сақ, шыныңда да Жүкеңнің қазақ 
жур налистикасының тарихына, тəжі-
ри бе сіне жəне теориясына сіңірген ең-
бегі өте орасан зор. Осы орайда екі-үш 
жыл бұрын Əл-Фараби атындағы Қазақ 
Ұлттық университетінің журналисти-
ка факультетінің ұжымы мұсылманша 
айтқанда сауапты іс жасады. Жоғары оқу 
орнынан Жұмабек Кенжалин атындағы 
аудитория ашылды. Досымның артында 
қалдырған мұрасын насихаттауда мұның 
мəні мен маңызы ерекше екені даусыз. 

Жұртшылықпен (PR), үкіметтік 
ұйым дармен (GR) жəне инвесторлармен 
байланыс (IR) сияқты ақпараттық ком-
муникацияның үш саласын алдағы жыл-
дары өтетін Жұмабек Кенжалин нің оқу-
лары бойынша студенттерге тереңде  тіп 
оқы ту керек деп санаймын. Себебі қазір-
гі квазимемлекеттік ұлт тық компания-
ларда болсын, облыс тық деңгейдегі 
əкімдіктерде болсын, PR біршама дұрыс 
жолға қойылған деп айтуға болады. Ал GR 
мен IR өте ақсап жатқаны жасырын емес. 
Өйткені бұл мəселелерді терең меңгер ген 
мамандар жоқ. Сондықтан да болашақ та 
аталған факультетте осы мəселеге ерек-
ше көңіл бөлінгені дұрыс-ақ. Осы орай да 
пиар мамандарын даярлайтын жоғары 
оқу орындары Жүкеңнің əсіресе ғылы ми 
жұмыстарына аса мəн беруге тиіс. Оның 
ғылыми диссертациясын, саяси менедж-
мент туралы монографиясын ҚазҰУ-дың 
журналистика факультеті болсын, бас қа 
оқу орындары болсын, министрлік арқы-
лы оқу бағдарламасына енгізгені абзал. 
Себебі бұл – қазіргі замандағы ең өзекті, 
ең қажетті тақырып. 

Əрине, бұл бағытта сең қозғалды. 
Досымның ғылыми еңбектерін насихат-
тауда ол өзі талай мемлекеттік ко мис-
сия  ның төрағасы болған ҚазҰУ жур на-
листика факультеті біраз шаруа ның ба-
сын қайырды. Жұмабек Кен жалин шы-
ғармашылығына арналған ғы лыми-тəжі-
ри белік конференция ұйым дастырды. 
Жыл сайын Жұмабек Кен жа лин оқула рын 
өткізіп жүр. Осы шара лардың бəрін де 
Жүкеңнің ғылыми еңбегі терең талда нып, 
нақты айтылған əңгімелердің келешек 
мамандарға пайдасы молынан тиері хақ.

* * *
Қазақта «жетекші» деген сөз бар. 

Көп жерде жөн-жосықсыз пайдалана 
бергендіктен бе, реңі қаша бастаған-
дай естіледі. Маған дəл осы сөз Жұма-
бек есімінің алдында тұратын анық та-
уыш тай елестейді. Жүкең универ ситет те 
жүргенде тек мені ғана емес, курстағы 
жүгірмектердің бəрін жетектеп жүріп, 
бөтен тұрмақ, біздің өзімізге білдірмей 
қатарға қосқанын қа зір құдайшылық үшін 
айту – уəзипа. Сон дықтан болар, жетекші 
деген сөз Жұма бекке қатысты айтылғанда 
қай та құлпырып шыға келетіндей əсер 
қал дырады. 

Айтары жоқ, ол шын мəнінде жетек-
ші бола білді, бақилыққа кеткенше кө-
бі мізге жанашырлық танытудан жа-
ңылмай өтті. Нақты ісімен. Нақты көме-
гімен. Оқу бітіргеннен кейін де Ал-
маты мен Астанадағы курстастар дың 
басын құрап жүретін Жұмабек өзінің 
бауырмалдығымен бəрімізге араласып 
жү руді үйретіп кетті. Бір-бірі мізге тілектес 
бо луды бойымызға сіңір ді. Бір-бірімізге 
жана шырлық таны туға тəрбиеледі. Жеке 
үлгі сімен. Жұма бек барда жұбымыз жа-
зылмайтын. Бір атаның балаларындай жүр-
дік. Осындай жанашыр жетекшіңді қа лай 
жоқтамайсың?!

Шархан ҚАЗЫҒҰЛ

ЕСІМІ ЕЛДІҢ ЕСІНДЕ

Табандылық теоремасы. Күні кеше ғана еді... Бірінші курстың алғашқы апта-
лары �тіп жатты. Жаңа ортаға сіңісіп үлгермеген кезіміз. Аудиторияда бір-
бірімізге жатырқай қараймыз. Бірақ елдің әр қиырынан жиналған қаламының 
желі бар қатарластарымның арасынан �ңі де келісті, ойы да салмақты осы 
бір жігіт к�зіме оттай басыла берді. Орнықтылығы мен ойлылығы анадай-
дан білінетін оның жанының гравитациялық күші басқаларды бірінші күннен 
�зіне магнитше тартатынын да аңғардым. Десе де, �з басым жақынырақ 
танысуға дәтім бармады. Мысы басып тұратындай. Қалай болғанда да, 
жылына елу бала ғана қабылдайтын Қазақстандағы жалғыз факультетке 
әупіріммен түсіп, «тәубемді» аузымнан сағат сайын тастамай жүрген мен 
ғана емес, Жүкеңе елдің бәрі қызығып қарайтын. 

––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––    –––––––––––

Жанашыр жетекші – Жұмабек
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Бекзат ҚҰЛШАР,
«Egemen Qazaqstan»

Қазақ тіліндегі алғашқы «Kaz-LLM» 
моделі биыл 16 желтоқсанда көпші лікке 
таныстырылады. Аталған жүйе с ұрақ 
қоюшы тараптың сауалдарына қазақ-
ша сауатты һəм сапалы жауап береді. 
 Одан бөлек, бұл бағдарлама орыс, ағыл-
шын жəне түрік тілінде еркін сұхбаттаса 
алады. 

«Кейінгі 5 жылда ISSAI қазақ тіліне 
қатысты көптеген дерек жинағын əзір-
леді. Бұл жобаны биыл сəуірде қолға 
алдық. Енді осы жылдың қыркүйек 
айын да деректерді жинау жұмысын аяқ-
таймыз. Бізге берілген тапсырма – жо-
баны модель ретінде жасау еді. Одан əрі 
қазақ тілінің ауқымды моделін Цифрлық 
даму, инновациялар жəне аэроғарыш 
өнеркəсібі министрлігі жүзеге асырады. 
«Kaz-LLM» моделін Тəуелсіздік күніне 
орай желтоқсанда қалың жұртқа жария-
лаймыз», деді Назарбаев университеті 
Ақылды жүйелер жəне жасанды интел-
лект институты (ISSAI) директорының 

операциялық қызметтер жөніндегі орын-
басары Ербол Абсалямов.

Бұдан бөлек, ISSAI институты мем-
лекеттік тілге қатысты тағы бірнеше жо-
баны ұсынып отыр. Соның бірі – «Umay». 
Бұл – қазақ тілінде еркін сөйлейтін 
вир туалды көмекші. Оның мүмкіндігі 
бірнеше саланы қамтиды. Атап айтсақ, 
ғылым, тарих, технология, денсаулық 
сақтау салаларындағы сұрақтарға еркін 
жауап береді.

«Қазақ тіліндегі үлкен тілдік модель 
«KazLLM» 100 млрд токенге негізделе-
тін болады. Токен – деректерді бағалау 
бірлігі, ол сөз немесе сөздің бөлігі бо-
луы мүмкін. Əлемдік трендтер көрсетіп 
отырғандай, əртүрлі чат-боттарға немесе 
«Алиса» мен «Alexa» сияқты ассистент-
терге үйренген болсақ та, болашақта ком-
пьютерлермен қарым-қатынасымыз дəл 
осындай форматқа өтеді. Яғни бара-бара 
виртуалды аватарлармен сөйлесеміз. Біз 
оларды тек бизнесте, банктерде ғана емес, 
халыққа қызмет көрсету орталықтарында 
кездестіретін боламыз», деді ISSAI дерек-
тер талдаушысы Мəдина Əбдірахманова. 

 ISSAI жетекшісі, Назарбаев уни-
верситетінің Инженерлік жəне цифрлық 
ғылымдар мектебінің профессоры Атакан 
Варолдың айтуынша, бұрын үлкен дерек-
тер жиынтығының жеткіліксіз болуы 
қазақ тілін цифрлы əлемде шектейтін еді. 
Енді екі мыңнан астам адамның үш жүз 
сағаттық жазбасын жинау нəтижесінде 
қазақша сөзді автоматты түрде тану жо-
басы іске қосылды.

«Жобаның нəтижесі «KazLLM» мо-
делін құру болғанымен, ең басты мақ-
сатымыз – еліміздегі жасанды интел лект 
саласындағы озық өнімдерді жасау-
ға қабілетті мамандардың ғылы ми 
тобын қалыптастыру. Яғни біз отан-
дық зияткерлік күштің, атап айтқанда 
шағын «ISSAI» командасының озық 
мүмкіндіктерін көрсете алуымыз ке-
рек. Ғалымдарымыз цифрландыру 
жүйе сінде əлемдік бəсекеге ілесе ала-
тынын іс жүзінде көрсете білуге тиіс. 
«Umay» жұмысында біздің институт 
əзір леген бірқатар негізгі технология-
ларды қолданады. Атап айтсақ, мəтін 
сөзін түрлендіріп, даусын құбылта алады. 

Сондай-ақ шынайы бейнедегі жасанды 
интеллектінің негізінде нейро машиналық 
аударма жасайды», деді профессор.

«Umay» жүйесін ашып айтсақ, ол 
OpenAI платформасының ChatGPT чат-
боты арқылы сұрақтарға жауап таба-
ды. Содан соң, Назарбаев университе-
тінде ISSAI əзірлеген «Tilmash» нейро-
машиналық аудармасының жетілдіріл-
ген үлгісін пайдаланады. Сонда бұл 
жүйе пайдаланушылардың сұрақтарын 
алдымен ағылшын тіліне аударып, кейін 
ChatGPT берген жауаптарды қайтадан 
қазақ тіліне аударады. Нақтырақ айтсақ, 
«Tilmash» – қазақ, орыс, ағылшын, түрік, 
татар жəне өзбек тілдеріне екі жақты ау-
дарма жасауға мүмкіндік беретін жоба. 
Əртүрлі стильдегі үлкен мəтіндік қор дан 

құрастырылған бұл жүйе «Google» жəне 
«Yandex» аудармашыларымен бəсе-
келесе алады. 

Бүгінгі ақпарат заманында қазақшаға 
жетік «Kaz-LLM», «Tilmash», «Umay» 
секілді бағдарламалар қоғамға қажет-
ақ. Осындай жасанды интеллект арқылы 
озық зерттеулер жүргізіп жүрген 
«Ақылды жүйелер жəне жасанды ин-
теллект институты» (ISSAI) еліміздің 
цифр лық саласындағы зерттеулер мен 
инновациялардың орталығы ретінде 
2019 жылдың қыркүйегінде құрылған 
еді. Айта кетейік, ISSAI – Азия, Еуропа 
жəне Америка Құрама Штаттарының 
үлгілерін ескере отырып, жасанды ин-
теллект саласындағы ұлттық əлеуетті 
да мытуға бағытталған.

Елігімай ТӨҢКЕР,
«Egemen Qazaqstan»

Алдымен тұжырымдама тура-
лы айтсақ, негізінен мемле кеттер-
дің жасанды интеллекті ні қолд а-
ну дайындығы «Oxford Insights» 
əзірлеген əдістемемен анықтала-
ды. Осы əдістемеге сəй кес еліміз де 
цифрлық əлеует əрі деректердің 
қолжетімділігі бойынша жақсы 
көрсеткіш тер ге жетті. Ал жасан-
ды интеллект саласындағы елдік 
стратегиялық құжаттардың бол-
мауына байланысты «пайым-
дау» көрсеткіші бойынша айтар-
лықтай артта қалған еді. Бұл сала-
ның маңызы ескеріліп, ол қы лық-
тың орны толмақшы. Мемлекет 
басшысының тапсырмасына сəйкес 
ЦДИАӨМ алдағы бес жылдық ке-
зең ге арнал ған жасанды интеллек-
тіні да мыту тұжырымдамасын 
əзір  леді. Жасанды интеллект коми -
тетінің төрағасы Ғиззат Бай тұр -
сыновтың айтуынша, тұжы рым-
даманың негізгі мақ саты – жасанды 
интеллект эко жүйесін құру, эко-
номика жəне мемлекеттік басқару 
салаларында жасанды интеллект 
технологияларын енгізу. 

– Осы мақсатқа жету үшін Тұжы-
рымдамада келесі бағыт тар же-
ке-жеке қарастырылады: дерек-
тер, ин фрақұрылым, адами капи-
тал, ғы лыми зерттеу лер, реттеуші 
орта жəне акселе рациялық бағдар-
ламалар. Де рек тер – жасанды ин-
теллект да муының негізгі элемент-
тері нің бірі. Өздеріңіз білетіндей, 
бұл бағытта үлкен жұмыс атқа-
рылып жатыр. «Ұлттық ақпа раттық 
технологиялар» акцио нерлік қоға-
мы мемлекеттік ор гандардың дерек-
терін Смарт Дата Үкіметке жи-
найды. Смарт Дата Үкіметке жа-
ңар тылып тұратын 93 деректер 
базасы қосылған. Жинақталған 
Смарт Дата Үкімет деректері үл-
кен деректерді терең талдауға жəне 
соған негізделген шешімдер қабыл-
дауға кең мүмкіндіктер ашады, – деп 
ұғындырды ол. 

Шегелей түссек, инфра  құры-
лымды дамыту үшін мына ша-
ралар іске асырылмақ: елі  мізде 
суперкомпьютерді орна лас тыру, 

халықаралық əр іп  тес  т ік  ар-
қылы деректерді өңдеу орта-
лықтарын салу, жасанды интел-
лект ұлттық платформасын құру 
жəне талшықты-оптикалық бай-
ланыс желілерін дамыту. Қазір 
халықаралық технологиялық 
компа ниялармен деректерді өң-
деу орталықтарын салу бойынша 
келіссөз жүргізіліп те жатыр. Жа-
санды интеллект ұлттық платфор-
масы деректер жиынтығы, есептеу 
қуаты жəне басқа жасанды интел-
лект құралдары сияқты қажетті 
ресурстарды қамтиды. Бұл ресурс-
тар мемлекеттік органдарға, стар-
таптарға, жоғары оқу орында-
ры мен жасанды интеллект энту-
зиасттарға қолжетімді болады. 
Жыл сайын 10 мың та лант дай-
ындалады. Оның ішінде 1 мың 
 ЖИ-маман; 100 ЖИ-стар тап жəне 
10 ғылыми жоба бар.  

– Адами капиталды дамы ту шең -
берінде жасанды интел лект эко-
жүйесін дамыту үшін ке   шен ді ин-
новациялық инфра құры лым əзір-
ленбек. Елі мізде оқы тушы лардың 
қаты суынсыз, «peer-to-peer» əдіс-
намасына негізделген прак тикалық 
оқытуды ұсынатын бағдарламалау 
мектептерін іске қосу жоспарлан-
ды. Бұл сту денттердің өзара əрекет-
тесуі не жəне зерттеу тəсіліне ық-
пал етеді. Зерттеу орталықтарын 
құру үшін халықаралық компания-
лармен жəне институттар мен ынты-
мақтастық орнатылмақ. Сонда 

жасанды интеллект сала сындағы 
ғалымдарға озық əріп тестермен 
жұмыс істеуге мүм кіндік береді, – 
деді комитет төрағасы. 

Саланы дамытып, халықты кең 
көлемде тартудың маңызды құралы 
– «Digital Bridge», «TechCrunch», 
«WebSummit» сияқ ты форумдар 
мен конфе ренцияларға қатысу 
жəне оларды ұйымдастыру, демо-
күндер өткізу, ғылыми конфе-
ренциялар, аймақтық роадшоу, 
көрмелер мен хакатондар сияқты 
түрлі ұлттық жəне халықаралық іс-
шараларға қатысу. Нысаналы инди-
катор ретінде жасанды интел лект 
оқытатын жоғары оқу орындарының 
үлесін 2025 жылы 20 пайыздан 2029 
жылы 60 пайызға дейін арттыру да 
көзделіп отыр. 

Оған қоса озық əлемдік тəжі рибе 
негізінде AI технология сын дамыту 
мақсатында мə жіліс депутаттары-
мен бірлесіп «Жасанды интеллект 
туралы» заң жобасы əзірленді. Заң 
жо басы əдеп нормаларын қабыл-
дауды, мемлекеттік реттеуді, AI-
объектілердің жұмыс істе уінің құ-
қықтық режімін, AI-объек тілерді 
жіктеуді, мемлекеттік қолдау ша-
раларын жəне AI саласын стандарт-
тауды көздейді. Қазіргі уақытта заң 
жобасы мүдделі мемлекеттік ор-
гандармен жəне «Атамекен» ҰКП-
мен келісілді. «Жасанды интел лект 
туралы» заң келесі жыл дың бірін ші 
жартысынан кешік тірілмей қабыл-
данады деп жоспарланды. 

Акселерациялық бағдарла ма -
лар нарықтағы кəсіпкерлік белсен -
діліктің өсуі арқылы муль ти лика-
тив ті əсер тудырады. Халықтың бар-
лық тобын барынша кеңінен қамту 
үшін қазақ тілінде AI дағдыларын 
оқыту жəне қазақ тілінде сапалы 
жəне ақпараттық контент жасау 
жөніндегі ауқымды бағдарлама-
ны көздейтін эко жүйе құру қажет. 
Экожүйені дамыту шеңберін-
де халықара лық компанияларда 
(Microsoft, Google, Booking, т.б.) 
жұмыс істейтін отандық мамандар-
дан ұлттық AI құрамасы құрылды.

Жоғарыда аталған жоспарлар-
ды іске асыру жəне экономика сек-
торларында ЖИ-өнімдерін одан əрі 
кеңінен енгізу ІЖӨ-нің өсуіне елеулі 
үлес қоспақ. 

Жасанды интеллект ғы лым-
ға  төңкеріс  əкелді .  Мы салы, 
Шотланд ғалым дары AI кө ме гімен 
4 300 химия лық қосы лыс ты талдап, 
жасушалардың қартаюына əсер 
ететін 21 затты анықтады. Олардың 
үшеуі ерекше қызығушылық тудыр-
ды: гинкгетин, олеандрин жəне пе-
риплоцин. Осы қосылыс тар зақым-
далған жасушаларды «тазар тып», 
қартаюдан ке летін аурулардың 
алдын алады-мыс. Ғалымдар бұл 
жаңалық ты қартаюдың алдын алу 
мен бə сеңдету жолдарын табуға 
бас қан үлкен қадам дейді. Айтып 
отырған жаңалығымыз – жасан ды 
интеллект əлеуетінің бер жағы ғана. 
Біздің елдің жасан ды интеллектісі 
осындай ғы лыми деңгейге көтеріліп, 
эконо ми каның өрлеуіне ықпал етуі 
үшін біраз жыл мен еңбек керек. Ал 
тұжырымдама – сол мақсаттарға қа-
рай басылған нық қадам бола білді.

Бес жылдық бағдар...
Қазір «Кім жасанды ин-
теллектіні игерсе, сол әлем-
ді билейді» деген тәм сіл шық-
қан. Цифрлық ғалам дағы 
сан алуан жаңа лықтарды 
естігенде, сеніп те қаласың. 
Бұл тер мин алғаш рет 1960 
жылы Америкадағы Мас са-
чусетс технологиялық инс-
титутында қол данылған. 
Содан бері ақырын-ақы рын 
ғылымға қа дам ба сып, дендеп 
енді. Ал дамы ған мемлекет-
тер жа санды ин теллек тіні 
дамы ту тұжы рым дама сын 
2017 жылы бастап кет-
кен. Енді біз дің ел де к�штен 
қалмай, ілгері баспақ.

––––––––––––––––––––––––

ChatGPT-дің қазақша баламасы
Жаһанды қызықтырған жасанды интеллектінің қарқыны күннен-күнге күшейіп келеді. Сұрағаныңды лезде тауып 
беретін, мәтін жазудың қыр-сырын мейлінше меңгерген, тіпті жарамсыз деген шығарманың �зін бар қатесінен арыл-
тып, мінсіз қалыпқа түсіре алатын бағдарламалар халықтың қажетіне жарап-ақ тұр. Бір қынжылтатыны, жасан-
ды зерде қазақ тіліне әлі де шорқақтау. Дегенмен ізденіс бар. Мәселен, Назарбаев университеті жанындағы ақылды 
жүйелер және жасанды интеллект институты (ISSAI) қазақ тілінің ауқымды моделін (LLM) дайындап жатыр. Бұны 
ChatGPT-дің қазақша баламасы десек те болады. Аталған жоба елімізде және Орталық Азияда жасанды интеллект 
мүмкіндіктерін дамытуға арналған. 

––––––––––––––––––––––––––––––––––––––    ––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

ЖИ 
дағдыларын 
меңгереді

Елімізде оқушылар мен педагогтерге бағдар-
ламалау негіздері оқытылады. Осы үшін ар-
найы онлайн білім беру платформасының 
қанатқақты жобасы іске қосылды. Бұл тура-
лы Оқу-ағарту министрлігі хабарлады.

–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

Айдана ШОТБАЙҚЫЗЫ, 
«Egemen Qazaqstan»

Министрліктің таратқан ақпаратына сүйенсек, 
педагогтер мен оқушылар жасанды интеллектіні 
қолдану жəне бағдарламалау дағдыларын меңгереді. 
Мемлекет басшысының тапсырмасы бойынша Оқу-
ағарту министрлігі Цифрлық даму, инновациялар 
жəне аэроғарыш өнеркəсібі министрлігімен, Astana 
hub халықаралық технопаркімен жəне «Өрлеу» 
біліктілікті арттыру ұлттық орталығы» акционерлік 
қоғамымен бірлесіп оқушылар мен педагогтерге 
арналған бағдарламалау негіздерін оқытатын онлайн-
білім беру платформасының қанатқақты жобасын 
іске қосты. Бастапқы кезеңде 300 мұғалім мен тре-
нер «Жасанды интеллект» жəне Game Development 
бағыттары бойынша біліктілігін арттырады. Биыл 
31 желтоқсанда аяқталатын курстар алты айға жос-
парланған. Курс аяқталған соң, əрбір қатысушыға 

сертификат беріледі, олар əрі қарай оқушылар мен 
педагогтерді бағдарламалау негіздеріне оқыта алады. 

Орта білім беру комитетінің басқарма бас-
шысы Гүлнар Таласбаева бұл туралы: «Жобаға 
қатысушылар бағдарламалау негіздері бойынша 
биыл шілде-желтоқсан аралығында онлайн режімде 
«No Code», «Low Code» жəне «Startup Academy» курс-
тарын жəне офлайн 2025 жылдың қаңтарынан бас-
тап бағдарламалау негіздері бойынша оқиды. Қазір 
Astana Hub платформасында білім алушыларды 
онлайн тіркеу жүріп жатыр. Əр оқушыға құпия сөз 
бен логин беріледі, оның көмегімен олар модульдерді 
игеріп, тапсырмаларды орындап, тестілеуден өте ала-
ды. Барлық модульден сəтті өткен білім алушыларға 
курсты аяқтағаны туралы сертификат беріледі, бұл 
IT-өнімдерді жасауға мүмкіндік береді», деп атап өтті.

Айта кету керек, оқушылар өздеріне ыңғайлы 
уақытта оқи алады. Əр сабақта бейнедəріс, қосымша 
материалдар жəне тест тапсырмалары бар. Сондай-ақ 
қатысушылар қанатқақты жоба үйлестірушілерінен 
көмек сұрай алады. Аталған жоба барлығы 27 мыңнан 
аса оқушыны қамтиды.

2029 ЖЫЛҒА2029 ЖЫЛҒА 
ДЕЙІНГІ МАҚСАТ:ДЕЙІНГІ МАҚСАТ:

5 млн адамды5 млн адамды
ЖИ дағдыларына 
оқыту

500 мың500 мың
салалық маман 
даярлау

5 отандық5 отандық
«бірегей 
мүйізді» құру

IT-экспортын
5 млрд-қа5 млрд-қа дейін 
ұлғайту

25 ЖИ25 ЖИ өнімі
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Тұжы рым даманың негізгі мақ саты – жасанды 
интеллект эко жүйесін құру, экономика және 
мемлекеттік басқару салаларында жасанды 
интеллект технологияларын енгізу  
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«СҮТ» акционерлік қоғамы акционерлерінің 
жылдық жалпы жиналысын өткізу туралы

ХАБАРЛАМА 
«СҮТ» акционерлік қоғамы Директорлар кеңесінің бастамасы 

бойынша акционерлердің жылдық жалпы жиналысын шақыру 
туралы хабарлайды. Жиналыс 2024 жылғы 23 тамызда сағат 15.00-
де атқарушы органның орналасқан орны бойынша – Павлодар 
қаласы, Академик Бектұров көшесі, 139, «СҮТ» АҚ кеңсесінің кон-
ференц-залында өтеді. 

Акционерлердің жылдық жалпы жиналысына қатысушыларды 
тіркеу Павлодар қаласының уақыты бойынша сағат 14.00-де баста-
лады.

Қоғам акционерлерінің жылдық жалпы жиналысы бетпе-бет 
отырыс тəртібінде өткізілетін болады.

2024 жылғы 23 шілдедегі жағдай бойынша (Павлодар қ. уақыты 
бойынша 00.00) бағалы қағаздарды ұстаушылар тізілімінде Бағалы 
қағаздардың орталық депозитарийінде акционерлер ретінде 
тіркелген акционерлер жылдық жалпы жиналысқа қатысуға құқылы.

Тіркелу үшін қатысушыларға жеке басын куəландыратын 
құжатты көрсету қажет. Сенім білдірілген тұлғалар дауыс беру 
құқығымен жиналысқа қатысуға сенімхатты ұсынулары қажет.

Акционерлердің жылдық жалпы жиналысының ұсынылатын 
күн тəртібі:

1. Қоғамның 2023 жылғы қызметінің нəтижелерін бекіту туралы;
2.  Қоғамның 2023 жылғы жылдық қаржылық есептілігінің 

аудиторлық есебін қарау;
3. Қоғамның 2023 жылғы жылдық қаржылық есептілігін бекіту 

туралы;
4. Қоғамның 2023 жылғы таза табысын бөлу тəртібін бекіту, жай 

акциялар бойынша дивидендтер төлеу туралы шешім қабылдау 
жəне 2023 жылдың қорытындылары бойынша қоғамның бір жай 
акциясына есептегенде дивиденд мөлшерін бекіту туралы;

5.  Акционерлердің Қоғамның жəне оның лауазымды 
тұлғаларының іс-əрекеттеріне өтініш жасаулары жəне оларды 
2023 жылы қарау қорытындылары туралы;

6. Директорлар кеңесі төрағасының Қоғамның Директорлар 
кеңесі мүшелерінің жəне атқарушы органының 2023 жылғы 
сыйақысының мөлшері мен құрамы туралы ақпараты;

7. Қоғамның 2024 жылғы жылдық қаржылық есептілігінің 
аудиторлық есебін жүзеге асыратын аудиторлық компанияны 
айқындау туралы;

8. Директорлар кеңесінің жаңа мүшесін оның өкілеттік мерзімін 
белгілей отырып сайлау. 

Егер жиналыс өткізілмесе, жиналыс 2024 жылғы 26 тамызда сағат 
16.00-де Павлодар қаласы, Академик Бектұров көшесі, 139, «СҮТ» 
АҚ кеңсесінің конференц-залында қайта өткізіледі. 

Күн тəртібіндегі мəселелер бойынша материалдар
Акционерлердің жылдық жалпы жиналысының күн тəртібіндегі 

мəселелер бойынша материалдармен акционерлер атқарушы 
органның, қоғамның басқарма төрағасының орналасқан орны – 
Павлодар қаласы, Академик Бектұров көшесі, 139 мекенжайы 
бойын ша таныса алады. Күн тəртібіндегі мəселелер бойынша мате-
риалдар акционерлердің танысуы үшін жиналыс өткізілетін күнге 
дейін 10 күннен кешіктірмей қолжетімді болады. Акционердің 
сұрау салуы бойынша күн тəртібіндегі мəселелер бойынша матери-
алдар оған сұрау салуды алған күннен бастап үш жұмыс күні ішінде 
жіберілетін болады. Құжаттардың көшірмелерін дайындау жəне 
құжаттарды жеткізу шығындарын акционер көтереді. Анықтама 
телефондары: +7 (7182) 65 10 01, +7 (701) 959 53 71.

Акционерлердің жалпы жиналысын өткізу тəртібі «Акционерлік 
қоғамдар туралы» Заңда, қоғамның Жарғысында айқындалған.

ИЗВЕЩЕНИЕ
о проведении годового общего собрания 

акционеров акционерного общества «СҮТ»
Акционерное общество «СҮТ» извещает о созыве годового об-

щего собрания акционеров по инициативе Совета директоров, 
которое состоится 23 августа 2024 года в 15.00 часов по месту на-
хождения исполнительного органа: г. Павлодар, ул. Академика 
Бектурова, 139, в конференц-зале офиса АО «СҮТ». 

Начало регистрации участников годового общего собрания ак-
ционеров состоится в 14.00 часов по времени г. Павлодар.

Годовое общее собрание акционеров Общества будет прово-
диться в очном порядке.

Право на участие в годовом общем собрании имеют акционеры, 
которые зарегистрированы Центральным депозитарием ценных 
бумаг в качестве акционеров в реестре держателей ценных бумаг 
по состоянию на 23 июля 2024 года (00.00 по времени г. Павлодар).

Для регистрации участникам необходимо предъявить доку-
мент, удостоверяющий личность. Поверенным лицам необхо-
димо предъявить доверенность на участие в собрании с правом 
голосования.

Предлагаемая повестка дня годового общего собрания ак-
ционеров:

1. Об утверждении результатов деятельности Общества за 2023 
год; 

2. Рассмотрение аудиторского отчета годовой финансовой от-
четности Общества за 2023 год;

3. Об утверждении годовой финансовой отчетности Общества 
за 2023 год;

4. Об утверждении порядка распределения чистого дохода 
Общества за 2023 год, принятии решения о выплате дивидендов 
по простым акциям и утверждении размера дивиденда в расчете 
на одну простую акцию Общества по итогам 2023 года;

5. Об обращениях акционеров на действия общества и его долж-
ностных лиц и итогах их рассмотрения в 2023 году;

6. Информация председателя Совета директоров о размерах 
и составе вознаграждения членов Совета директоров и исполни-
тельного органа общества за 2023 год;

7. Об определении аудиторской компании, которая осуществит 
аудиторский отчет годовой финансовой отчетности Общества за 
2024 год;

8. Избрание нового члена Совета Директоров с установлением 
срока его полномочий.

Если собрание не состоится, повторное собрание будет прове-
дено 26 августа 2024 года в 16.00 часов по месту нахождения ис-
полнительного органа: г. Павлодар, ул. Академика Бектурова, 139, 
в конференц-зале офиса АО «СҮТ». 

Материалы по вопросам повестки дня
С материалами по вопросам повестки дня годового общего 

собрания акционеров, акционеры могут ознакомиться по месту 
нахождения исполнительного органа, председателя правления 
общества, по адресу: г. Павлодар, ул. Академика Бектурова, 139. 
Материалы по вопросам повестки дня будут доступны для озна-
комления акционеров не позднее, чем за 10 дней до даты прове-
дения собрания. По запросу акционера материалы по вопросам 
повестки дня будут направлены ему в течение трех рабочих дней 
со дня получения запроса. Расходы за изготовление копий доку-
ментов и доставку документов несет акционер. Справки по теле-
фону: +7 (7182) 65 10 01, +7 701 959 53 71.

Порядок проведения общего собрания акционеров определен 
Законом «Об акционерных обществах», Уставом общества.
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Ашылу салтанатына 100-ден аса мем-
лекет пен үкімет басшылары қатысады 
жəне оны 300 мыңнан аса көрермен өзен 
жағасынан тамашалайды. Сонымен қатар 
ұйымдастырушылар жол бойында 80-ге 
жуық алып экран орнатылатынын хабарла-
ды. Жазғы ойындарға шамамен 10 500 спорт-
шы қатысатыны мəлім болды.

Спортшылар парадқа түгел 
қатыспайды

Қазақстан құрамасы сапынан 80 спортшы 
жазғы Олимпиада ойындарына қатысатыны 
белгілі. Бірақ оның барлығы 26 шілде күні 
өтетін ашылу салтанатына бара алмайды. 
Неге? Себебі əр спорт түрі бойынша сайыс-
тың өту мерзімі əртүрлі күнге жос парланған.

26 шілдеге дейін Франция астанасына тек 
академиялық ескек есу, садақ ату, бокс, ны-
сана көздеу, теннис, үстел теннисі, спорттық 
гимнастика, семсерлесу, жүзу, бадмин-
тон, дзюдо, тасжолдағы велоспорттан өнер 
көрсететін спортшыларымыз ғана барып 
үлгереді. Олардың саны – 47 спортшы ғана. 
Жеңіл атлетикадан қатысатын отандаста-
рымыз 29 шілде күні Францияға аттанады. 
Алайда Ольга Сафронова салтанатты шеру-
де ту ұстайтындықтан, өзгелерден бірнеше 
күн ерте барады.

Еркін күрес шеберлері тек 5 тамызда 
ғана Алматыдан аттанса, брейкингтен сынға 
түсетін Əмір Закиров 8 тамызда Парижге 
жетеді. Кері бағытта елімізге бірінші бо-
лып, 4 тамыз күні академиялық ескек есу 
мен дзюдодағы спортшыларымыз оралады.

Осы орайда Олимпиада ойындарын 
Қазақстан аумағында көрсету құқығын отан-
дық 5 телеарна иеленгенін айта кеткен жөн. 
Көрермендер Жазғы ойындарды «Qazaqstan», 
«Хабар», «Qazsport», «Ел арна» жəне «Jibek 
Joly» телеарналарынан тікелей эфирде тама-
шалай алады. Ойындардың ашылу салтанаты 
аталған арналарда 26 шілде күні сағат 22.25-те 
тікелей эфирде көрсетіледі.

Сайыстың 25 түрінен 
92 жолдама бар

Қазақстан Ұлттық Олимпиада комитеті 
Париж Олимпиадасының іріктеу жəне 
рейтингтік жарыстары аяқталғаннан кейін 
қорытынды шығарды. Нəтижесінде, біздің 
олимпиадалық құрамға спорттың 25 түрінен 
92 жолдама жеңіп алған 80 спортшы енді. 
Бұл цифр алдыңғы Олимпия ойындарының 
қатысушыларынан төмен. Салыстырмалы 
түрде бұған дейінгі Токио Олимпиадасында 
96 қатысушы жүлдеге таласты. Бірақ 
ол сəтте су добынан ерлер құрамасы 
(13 спортшы) қатысса, биыл командалық 
сайыс түрінен жолдама бұйырмады. Ал 
ең жо ғары көрсеткіш 2008 жылы Бейжің 
Олимпиадасында тіркелген. Ол кезде 132 
спортшымыз ел намысын қорғағанымен, 
командалық гандбол мен волейболдан 27 
отандасымыз өнер көрсеткен еді. Бұл ретте 
Туризм жəне спорт министрі Ермек Мар-
жықпаев саннан сапаға мəн беретінін айтты.

– Біздің басты мақсатымыз – Токио 
Олимпиадасында көрсеткен нəтижені 
жақсарту. Бұл жерде мынаны ұғыну керек. 
10 500 спортшы қатысатын дүбірлі додаға кіл 
мықтылар жиналады. Сол себепті біз спорт-
шыларымызды тек физикалық тұрғыдан 
да  йын дап қана қоймай, психологиялық 
жағы нан да жұмыс істедік. Ол үшін шетел-
ден мамандар алдырттық. Париж Олимпиа-
дасына дайындық үшін арнайы топ құрдық. 
Азия ойын дарынан кейін күрделеніп қалған 
бірнеше мəселемен жұмыс істедік. Енді 
жоғары нəтиже күтеміз, – деді ведомство 
басшысы.

Өзбекстан сан жағынан 
басып озды

Көрші мемлекеттердің жолдамасына 
көз жүгіртсек, Өзбекстан спортшыларының 
саны жөнінен бізден алда, олар 86 спорт-
шысын аттандырғалы отыр. Алайда ала 
тақиялы ағайындардың футбол құрамасы 
(18 футболшы) да алғаш рет қатысқалы 
отырғанын ескерген жөн. Қырғызстан 5 спорт 
түрінен 15 өкілін, Тəжікстан 4 спорт түрінен 
11 сайыпқыранын қосады. Түрікменстан 
2 спорттан 3 отандасына ғана сенім артады.

Қазақстан тұңғыш рет Олимпиада 
бағдарламасына жаңадан енген спорт түр-
лері, атап айтқанда, брейк-данс жəне бад-
минтон бойынша қатысады. Əмір Закиров 
сынды əлемде көшбасшы қатарында жүрген 
брейк-дансшыға үлкен үміт артып отыр. 
Сондай-ақ ең жас спортшы таеквондодан 
Батырхан Төлеуғали (17 жас) болса, ең егде 
спортшы семсерлесуден Эльмир Əлімжанов 
(37 жас) тіркелді.

Əр Олимпиада – 
сабақ

Өкінішке қарай, əр Олимпиада сайы н 
жеңіл атлеттеріміздің саны қысқарып 
келеді. Ең көп жүлде (48) үйлестіретін 

жеңіл атлетикада небəрі 7 спортшымызға 
8 ғана жолдама бұйырды. Оның екеуі – 
кениялық, бүгінде Қазақстан азаматтығын 
алған Нора Жеруто мен Дейзи Жепкемей. 
2022 жылы АҚШ-та өткен əлем чемпиона-
тында Нора 3000 метр ге кедергімен жүгіруде 
қашықтықты 8:53.02 уақытпен еңсеріп, 
Қазақстанға тұңғыш алтын жүлде əперген 
еді. Бірақ 2023 жылы допинг дауына байла-
нысты бір жылдай ресми жарыстарда бой 
көрсетпей, тек 2024 жылғы АҚШ-тағы USATF 
Los Angeles Grand Prix турнирінде 9:22.45 
нəтижесімен жолдаманы иеленді. Бұл – өте 
нашар көрсеткіш. Париж Олимпиадасында 
желаяғымыз қалпына келсе, чемпиондыққа 
басты үміткер болмақ.

Ауыр атлетикадан алғаш рет Қазақстан 
жүлдеге араласа алмайды. Естеріңізде бол-
са, Токио Олимпиадасында допингке байла-
нысты бір-бір ер мен əйелге қатысуға рұқсат 
беріліп, Игорь Сон мен Зүлфия Чиншанло 
қола жүлдегер атанған еді. 2022 жылы Ко-
лумбия астанасы Боготадағы əлем чемпио-
натында 73 кг салмақта Алексей Чуркин 
мен 96 кг салмақта Нұрғиса Əділетұлы жүл-
дегер лер тұғырынан көрініп, əжептəуір үміт 
сый лады. Алайда 2022 жылдан бері 34 ауыр 
атле  тіміз допингке байланысты спорттан 
шет тетілді.

Күрес түрлерінен небəрі 8 жолдамаға 
иелік етті. Бұл туралы алдағы нөмірде толық 
жариялаймыз.

Теннистен 5 спортшымыз қатысып 
отыр. Солардың арасында чемпиондыққа 
басты үміткерлердің бірі ретінде 2022 
жылғы «Уимблдон» бəсекесінің чемпио-
ны, əлемдік рейтингте 4-орында тұрған 
Елена Рыбакинаға сенім артылады. Токио 
Олимпиадасының жартылай финалисі 
Елена кейінгі үш жылда «Уимблдонда» үш 
жыл қатарынан ширек финал, 2024 жылы 
«Australian Open» жарысында финалға, 
«Roland Garros» үлкен дулығасында ¼
финалға дейін жетті. Бүгінде мамандардың 
пайымдауынша, Елена Рыбакина – чемпион 
атануы мүмкін спортшылардың тізімінде. 
Юлия Путинцева мен Александр Бублик те 
биылғы маусымды өте сəтті өткеріп, жеке 
рейтингте рекордтарын жаңартты.

Дзюдошыларда 8 жолдама бар. Басты 
үміт – 27 шілде күні Париж төрінде татамиге 
шығатын 48 килода əлем чемпионатының екі 
мəрте қола жүлдегері Əбиба Əбужақынова 
мен 60 кг салмақта Олимпиаданың екі дүркін 
жүлдегері Елдос Сметовте.

Боксшыларға 
сенім зор

Əр Олимпиада сайын боксшыларға зор 
сенім артылатыны түсінікті. Биыл ерлер 
құрамасы үшінші мəрте Олимпиадаға толық 
құрамда барады. 2023 жылы Ташкентте 
өткен əлем чемпионатында 4 алтын, 1 кү-
міс алғаннан кейін жанкүйерлер де тек 
жо ғары орындарды талап етеді. Бірақ со-
қыр жеребе болғандықтан, барлығы бақ 
пен төрешілердің де шешіміне тікелей қа-
тысты болады. Бас бапкер Мырзағали Айт-
жановтың айтуынша, бокс шылар 1 алтын, 
1 кү міс жəне 1 қола медаль алуды меже етіп 
отыр.

Париж Олимпиадасына баратын спорт-
шылардың ішінде нысана көздеушілер 
саны жағынан боксшылардан кейін екінші 
орында тұр. 15 жүлде жиынтығы сарапқа 
салынатын бəсекеде 9 отандасымыз жүлдеге 
таласады. Токио Олимпиадасында небəрі 
үш ғана спортшымыз өнер көрсеткен еді. 

Бұл сайыста сонау 1996 жылы Атланта 
Олимпиадасында винтовкамен атудан Сер-
гей Беляев пен Владимир Вохмянин жүлде-
герлердің қатарына кірді.

Семсерлесу спортынан ерлер құрамасы 
іріктеу кезеңінде өте жақсы өнер көрсетіп, 
2023 жылы Түркиядағы əлем Кубогінің 
кезеңінде командалық сайыстан чемпион 
атанса, Италиядағы əлем чемпионатында 
Руслан Құрбанов қола жүлдеге қол созды. 
Командалық сайыста 8 ғана мемлекет қаты-
сатындықтан, жүлдегерлер қатарына ену 
мүмкіндігі жоғары. Жеке сайыста 35 спорт-
шы ның арасынан үш жерлесіміз жүл деге 
ұмтылады.

Спорттық гимнастикадан Милад Ка-
римидің бір өзі ең көп, 7 сайыста бақ сынай-
ды. 2023 жылы Милад Бельгиядағы əлем 
чемпионатында көпсайыстан қола жүлде 
алғандықтан, үміт күтеміз. Ат снарядындағы 
жаттығудан əлем Кубогінің кезеңдерінде топ 
жарып жүрген Нариман Құрбанов та Париж 
төрінде аянып қалмасы анық.

Ерлер мен əйелдердің 
үлесі

Париж Олимпиадасында алғаш рет ер-
лер мен əйелдердің үлесі 50/50 пайызды 
құрайды. Алайда еліміздегі 80 спортшының 
54-і ерлерден құралса, тек 26-сы ғана əйел-
дерді қамтиды.

Қазақстан өз тарихында жазғы Олим-
пиада ойындарында 71 жүлде алса, оның 
тек 18-ін нəзік жандылар жеңіп алған. 
Əйелдер арасынан алғашқы жүлдені 2000 
жылы Сидней Олимпиадасында 100 метр-
ге ке дергімен жүгіру сайысынан Ольга 
Ши шигина иеленді. Ең көп медальды үш 
қарғып секіруден Ольга Рыпакова алды. Ең 
көп 5 жүлдеден ауыр атлеттер мен күреске 
бұйырды.

• 1996 жыл. Атланта Олимпиадасы.
96 қатысушы (72 ер, 24 əйел) 
11 жүлдені де ерлер алды.
• 2000 жыл. Сидней Олимпиадасы. 
130 қатысушы (86 ер, 44 əйел) 
6 жүлдені ер жəне əйелдер арасындағы 

алғашқы жүлде Ольга Шишигинаға тиесілі.
• 2004 жыл. Афина Олимпиадасы.
114 қатысушы (71 ер, 43 əйел) 
8 жүлдені ерлер алды. 
• 2008 жыл. Бейжің Олимпиадасы. 
130 қатысушы (60 ер, 70 əйел) 
6 жүлдені ерлер, 3 жүлдені əйелдер ен-

шіледі. 
• 2012 жыл. Лондон Олимпиадасы. 
113 қатысушы (73 ер, 40 əйел) 
7 жүлдені ерлер, 4 жүлдені əйелдер 

еншіледі. 
• 2016 жыл. Рио Олимпиадасы. 
101 қатысушы (55 ер, 46 əйел) 
10 жүлдені ерлер, 8 жүлдені əйелдер ен-

шіледі. 
• 2021 жыл. Токио Олимпиадасы. 
97 қатысушы (64 ер, 33 əйел) 
6 жүлдені ерлер, 2 жүлдені əйелдер 

еншіледі.
Олимпиада елдегі өңірдегі спорттың 

көрсеткіші ретінде есептелетіндіктен, бұл 
жағын да мəн бермей өте алмадық. Биыл, 
өкінішке қарай, Қостанай, Ұлытау, Маң-
ғыстау облыстарынан бірде-бір спортшы 
Олимпиадада бақ сынамайды.

Бүгінде дүбірлі жарысқа тыңғылықты 
дайындалған спортшыларымыздың бабы на-
шар дей алмаймыз. Ал спортшыларымыздың 
бабы мен бағы қатар шапса, жоғары нəтижеге 
қол жеткіземіз деген үміт мол.

Париж төрінен қандай 
сый бұйырады?

Егер сіз «Egemen Qazaqstan» 

газетіне жарнама бергіңіз келсе, 

мына телефондарға хабарласыңыз:

Астана 37-64-48, 37-60-49. 

Электронды пошта: advert@egemen.kz, egemen_adv@mail.ru

Алматы 273-74-39, ф. 273-07-87. Электронды пошта: adv@egemen.kz
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БАЙҚАУ

КӨРГЕН-БІЛГЕНКӨРГЕН-БІЛГЕН

ҒАЛАМ ҒАЖАПТАРЫ

Шыңғыстаудың бойындағы ескі 
қыстаулардың біріндегі жалпақ 
қара  тастардың құпиясы әлі ашыл-
мапты. Халық «қоңырау тастар» 
деп атайтын бұл орынды к�п адам 
біле де бермейді.

Сіз де көрген шығарсыз. Желіде 
Семей өңіріндегі Абай өлкесінде түсірілді 
делінген бейнежазба тарап жүр. Жазбада 
үлкен қойтастарды түртіп қалсаң, сың-
ғырлап сан түрлі үн шығаратынын бай-
қауға болады. Жақпар тастардың мұн-
дай дыбыстарды қалай шығаратынын 
жергілікті тұрғындар да білмейді. Тас-
тардың құрамында металл көп дейтін 
пікірлер де жоқ емес. Мұндай тастар 
Ресей дің Карелия аумағы, АҚШ-тың 
Пенсильвания штаты жəне Иордания 
секілді бірнеше өңірде ғана бар екен.

«Аполлон-14» экипажы айдан «үл-
кен Берта» деп аталатын 9 кг тас 
алып келгені есіңізде ме? 2019 жылы 
ғалымдар оны мұқият зерттеп, 
цир кон минералының фрагментін 
тапқан еді.

Ол құрамы бойынша ай топырағының 
сынамаларындағы басқа циркон қоспа-
ларынан айтарлықтай ерекшеленеді. Бірақ 
жер үлгілеріне өте жақын. Астероидтың 
құлауы нəтижесінде бөлінген метеороид 
ретінде спутникке жерден ұшып баруы 
да мүмкін. Шамамен 4 миллиард жастағы 
бұл тас – біздің ғаламшарымыздың ең көне 
тасы деп танылған.

Ғалымдар Коста-Рика аумағында 
300-ге жуық шар-тастар тапқан. 
«Петросфералар» деген атауы бар 
тас шарларда ерекше сыр жатыр. 

Алғашқы шарларды жұмысшылар 
өткен ғасырдың 30-жылдарында жергілікті 
ормандарды күзеу кезінде тапқан. Олар 
мұндай тастардың ішінде алтын сақталуы 
мүмкін деп те ойлады. Солай қаншама тас 
жойылды. Ғалымдар тарихи ескерткіштің 
жойылуын əрең тоқтатты. Радиокөміртекті 
талдау шарлардың жасы б.з.д. 200 жылдан 
б.з. 1500 жылға сəйкес келетінін көрсетті. 
Қанша зерттелсе де, Коста-Рикадағы тас-
тар құпиясы ашылмады.

Дайындаған –
Елігімай ТӨҢКЕР,
«Egemen Qazaqstan»

�о�ырау тастар

Айдан жеткен 
«сый»

Коста-Рикада�ы 
�
пия 
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Қасымхан ҒАЛЫМ,
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Жарты ғасырдан аса тарихы 
бар ансамбльді Қарағанды 
облысы мен Қарқаралы 

ауда  нының басшылығы қолдап, өнер бай-
қауына арнайы шақыртумен аттанған еді.

Кезінде арнайы шақыртулармен жар-
ты əлемді шарлаған, қазақ өнерін талай 
елге таныстырған өнер ұжымы кейінгі жи-
ырма жылдың ішінде алыс сапарлардан 
шектеліп қалғандай еді. Міне, ұзақ күткен 
сапардан олжалы оралып, жерлестерін 
шаттыққа бөлеп жатыр.

Жарты ғасыр ішінде өнер ұжымының 

құрамы əрдайым толысып, жаңарып 
отыр ды. Бұл жолы танымал өнер май-
тал  маны Темірбек Сыздықов даяр лаған, 
отыз бес адамнан құралған əн-би ансамблі 
Еуропа төріне мықты əзір лікпен барып-
ты. Репертуары бай ансамбль поляк 
елін  де лайықты өнер көр сетіп, қазақтың 
əні мен биіне əлем хал қын тамсандырып 
қайтқаны айғақ оған. 

Дүниенің əр түпкірінен жиналған өнер 
ұжымдары алдымен бірнеше топқа бөлініп, 
Польшаның Легница, Лосице, Шпротава, 
Польковице, Хойнув, Верчице, Волув, 
Поляница-Здруй, Рудно, Заменице елді 
мекендерінде концерт қойды. «Сал  танат» 
əн-би ансамблі фес тиваль бағд арламасы 

бойынша Лег ница қаласында өнер көрсетті. 
Фес тивальдің тағы бір ерек шелігі – оған 
қа тыс қан өнерпаздар сахнада ғана емес, 
əр қаланың орталық көшелерінде бо ла-
тын халықтық шерулерге де қа тысады. Өз 
елдерінің өнерін паш етеді. Фестивальда 
əр мемлекеттің өкілдері өз халқының сах-
налық өнерімен қатар салт-дəстүрлерін, 
ұлттық қолөнер жəне тағам өнімдерімен 
де таныстырады.

Ұйымдастырушылардың мұндағы мақ-
саты – дүние жүзіне əлем халық тарының 
ұлт тық дəстүрлері мен өнерін дəріптеу. 
Сол ар қы лы бейбітшілікті, бір лікті наси-
хат ету. Фес тиваль шырайын Гала-концерт, 
басқа да мерекелік кештер аша түскен.

Он күнге созылатын өнер жəрмең-
кесінің аясында жерлестеріміз Легница 
қаласы басшылығының құрметті қабыл-
дауында да болады.

Мұнымен қоса, осы бір өнер додасы 
«Świat Pod Kyczerą» халықаралық фоль-
клор фестивалінің əлеуметтік желідегі 
парақ   шалары мен арналары арқылы тіке-
лей эфирден көрсетіліп отырды.

Еуропа төрінде үздік өнер көрсетіп, 
елге олжалы келген «Салтанат» халықтық 
əн-би ансамблі ұжымын жерлестері сəн-
салтанатпен қарсы алды.

Қарағанды облысы,
Қарқаралы ауданы

30-жылдары Китің-
қара тауын қиялатып, 
арғы бет тегі егінге су 
шы ғарған Түстікбай 
ұс таның физика заң-
дылығын айналып �т-
кені әлі күнге жұм бақ. 
Қазіргі технологиямен 
�зенді �рге ағызу бы-
лай тұрсын, жер ас-
тындағы суды ауылға 
тарта алмай әлекпіз. 

–––––––––––––––––––

Мерей ҚАЙНАРҰЛЫ,
«Egemen Qazaqstan»

Жаңа талап ауы-
лына жете бе ріс-
тегі төбенің маң-

ын жұрт Түстікбай тоғаны 
деседі. Төбенің етек жағында 
ел-жұртты ашаршылықтан 
аман алып шыққан адамның 
құрметіне ескерткіш-тақта да 
қойылған. Тақта тасқа «Қиын-
қыстау заманда ел игілігі үшін 
тоғам қазып, артында өшпес із 
қалдырған ата-бабамыз Түс-
тікбай мен Нұр-Мұхамедтің 
рухына бас иеміз» деген лебізді 
ұрпақтары қашап жазыпты. 

Алтын адам табылған əй-
гілі Шілікті жазығының күн-
батыс жағынан сылдырап, 
Терісайырық ағады. Жергілікті 
жұрттың айтуынша, жаздың 
күні тартылып қалатын бұл 
өзен көктемде өткел бермейді 
екен. Ал тоғанның түп тари-
хын осы өңірдің тумасы Заңғар 
Кəрімханнан білдік.

– 1931-1932 жылдары өзені-
нің жайдақ жері Жырғалы 
қыстағының өр жағынан ба-
стап, қолмен тоған қа зып, 
Китіңқара тауының бауы-
рымен жүргізіп отырып, 

Талпындағы егіндікке су 
шы ғарған. Ол кезде техни-
ка күші жоқ, қалай салғаны 
жұмбақ. Түстікбай атаның 
бас шылығымен ылди жер-
лерге кесек тасты қалап оты-
рып, су жырып кетпейтіндей 
етіп арна жасаған. Арнаның 
су жүретін деңгейін сынап 
қойып, өлшеп отырған екен. 
Сол тоған күні бүгінге дейін 
«Түстікбай тоғаны» деп ата-
лады, – дейді тарихи мəлімет 
берген Заңғар Кəрімхан. 

Тауды жанай өрген тасқа 
қарап, өрге қарай суды қалай 
жүргізген деген сұрақ мазалай 
берді. Тарихи деректерге сен-
сек, су жүретін тоғанның жал-
пы ұзындығы – 12 шақырым 
екен. 30-жылдары 80 гектар 
жерге егін егіп, адамдарды 
аштықтан аман алып қалған 
бұл тоғанның маңы рас, киелі 
жер.  Ал қайла-күрекпен 
тоған қазып, су шығаруға 
бір кісідей жұмылған ауыл 
аза  маттарының рухына мың 
тағзым! Түстікбайдың тоған 
қазғанынан бөлек, ұсталығы 

да ел аузында аңыз болып ай-
ты  лады. 

1970-1980 жылдары аудан-
ның бірінші хатшы сы Зəріпхан 
Дəукеев тоған ға қайран қала 
қарап тұрып, «Пай-пай, шір-
кін, Тарбағатайдың тоғыз сов-
хозына тоғыз директор емес, 
мынадай Түстікбайлар керек-
ақ екен» депті. Бұл сөзі күні 
бүгінге дейін ел аузында жүр. 
Шебердің ісіне таңданып қана 
қоймай, жоғары баға берген 
нағыз басшының ойы.

Сөйтсек, бұл маңда Түс-
тікбай тоғанынан басқа тағы бір 
тоған бар екен. Оны да өлке та-
рихын түгендеп жүрген Заңғар 
Кəрімхан айтты. Айтуынша, 
Жаңа ауылдың оңтүстік жағын 
орай, Ақай тоғаны жылыстар 
еді. Оны да қолмен қазып, 
Қарашаттан қырға шығарған 
екен. Ол істің басы-қасында 
Ақай Тоқбайұлы жүріпті. Ол 
колхоздастыру кезінде бри-
гадир болған екен. Ақайдың 
тоғаны əлі күнге дейін бүкіл 
Жа  ман далаға жайылып, егін нің 
бі тік шығуына септесіп келеді. 

Бұл жаққа келімді-кетімді 
жұрт тоғандарды көрген соң 
бабалардың аруағына құран 
бағыштап, бастарына тəу ет кісі 
келер еді. Ашаршылық жыл -
дары ауылға су шығарған баба-
лардың жатқан жері қайда 
десек, Түстікбай мен Қия бай-
дың зираты Қара кемер өңі-
рінде сона дайдан қарауы тады 
екен. Ал Ақай ақсақал ауыл 
жа  нындағы қалың қорым да 
жатыр. 

Міне,  Тарбағатайдағы 
киелі жерлердің бірі – осы. 
Тіпті, жол түзелсе, туристер то-
пырлап баратындай маршрут 
жасалуы мүмкін. Жол бойы та-
рихи жерлер. Осыдан тартқан 
күйі Шілікті қорғанына түсіп, 
одан ары Зайсан көлін ай-
налып кетуге де болады. Иə, 
бұл уақыт еншісіндегі дүние. 
Əзір ше, кешегі бабалардың 
батырлығын біле жүрсін де-
ген оймен азын-аулақ ақпарат 
бердік. 

Тарбағатай ауданы, 
Жаңа талап ауылы

Кеген аудандық тарихи-
�лкетану музейінің жал-
пы экспозициясы �лкенің 
бай табиғаты мен к�не 
тарихынан сыр шертеді. 
Музейдің орналасқан ғи-
мараты – 1933-1934 жыл-
дары Кеген аудандық пар-
тия комитетінің бірін  ші 
хатшысы Ораз Жандо с овқа 
салынған үй. 
–––––––––––––––––––––

Ұлбосын ИСАБЕК,
«Egemen Qazaqstan»

1987 жылы тарихи-этно-
графиялық музей болып құры лып, 
одан кейінгі жылдары Райымбек 
аудандық тарихи-өлкетану музейі 
деп аталса, екі ауданның бөлінуіне 
байланысты 2018 жылдан бастап 
Кеген аудандық тарихи-өлкетану 
музейі аталады. Музей қонақтары 
таулы өңірдің тарихымен қатар, 
оның қалыптасуына үлес қосқан 
қайраткерлердің өмір-дерегіне 
қанығады.

М у з е й д і ң  е р е к ш е  ж ə н е 
құн ды экспонаттарының тізі-
мінде көрнекті жазушы, қазақ 
əдебиетінің классигі Бердібек 
Соқпақбаевтың жеке заттары 
сақтаулы тұр.
«Нарынқол туып-өскен ауданым-ай,
Көркем жер болмас сенің аумағыңдай.
Кетерде сенен ұзап көзім қимай,
Қызыл тіл өлеңдетіп зауладым-ай»,
– деп жазушының өзі жыр-
лағандай, Бердібек Соқпақбаев 
1924 жылы осы өңірде дүниеге 
келген.

«Экспозиция залына жазу-
шының өміріне қатысты фото-
суреттермен қатар, жеке заттары 
қойылған. Оларды 2014 жылы 
қарындасы Несіпқан Соқпақбаева 
музей қорына табыстаған. Атап 
айтсақ, балалар əдебиетінің клас-
сигі Б.Соқпақбаевтың өзі ки-
ген костюмі мен жемпірі, кө зіл-
дірігі, қаламсабы мен қол жат-
тықтырғышы, сағаты да осы му-
зейде сақтаулы», дейді музейдің 
экс курсия жетекшісі Аяулым 
Ақымжан. 

Алматы облысы

Еуропаны елең еткізді
Қарқаралыдағы елу бес жылдық тарихы бар «Салтанат» халықтық 
ән-би ансамблінің жұлдызы биіктен жарқырады. Жақында ансамбль 
Польшада �ткен халықаралық «Świat Pod Kyczerą» фольклор фестивалінен 
Бас жүлде иеленіп келді.
––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––

ЖӘДІГЕР

Классик 
киген 
костюм

Елорда т�ріндегі Ұлт-
тық музей биыл 10 
жыл  дық мерейтойын 
атап �тіп жа тыр. Со-
ған орай «Да ла кес кін-
демесі: рәміз дер, бояу-
лар, бейне лер» атты 
к�рме мен оның аясын-
да шық қан каталогтың 
тұсау кесер рәсімі �тті. 

–––––––––––––––––––

Абзал МАҚАШ, 
«Egemen Qazaqstan»

Көрмеде қазақ бей-
нелеу өнерінің клас-
сикалық туындыла-

рынан бастап, қазіргі заманғы 
қылқалам шеберлерінің жау-
һарлары ұсынылды. Жоба 
ку раторы ретінде өнертану 
про фессоры Ольга Батурина 
мен өнер саласындағы білім 
беру, медиа жəне маркетинг 

бағыттары бойынша жұмыс 
істейтін отандық жоба «Аrt 
Society» тобы шақырылған. 

Алғашқы құттықтау сөзді 
музей директорының орын-
басары Ақмарал Ибраева 
жет кізді. «Көрмені ұйым дас-
тырудағы басты мақсатымыз 
– ұлтымыздың болмысы, 
əдет-ғұрпы мен мəдениетін 
көрсету. Осы көрменің аясында 

каталогтың шығуының өзі 
мұн дағы түрлі бейнелеу өнері 
туындыларының арнайы ғы-
лыми тұрғыда халыққа жетуі 
мен насихатталуына ықпал 
жасайтын игілікті іс», деді ол.

Көрме кураторы Ольга Ба-
турина экспозициялардың ұлт 
руханиятының бет-бей несін ше-
бер бейнейлейтін төлтумалығы 
арқылы таң дал ғанын айтты. 

«Біз қазақ ұлт тық кескіндеме 
мектебінің даму тарихын 
бірегей, дара, жарқын құ-
бы лыс ретінде көрсете оты-
рып, мерейтойлық көрменің 
еліміздің мəдени өміріндегі 
ауқымды оқиғалардың біріне 
айналғанын, оның барлық 
өнер сүйер қауымның жəне 
қазақ кескіндемесінің есігін 
алғаш ашып жатқан жан дар-
дың назарын отандық өнер-
ге аударуды қаладық. Бұл 
көр  меде біз мерекелік көңіл-
күй жасап, қазақ кескіндеме 
тарихындағы ең жарқын, ең 
жақсы əрі маңызды туынды-
ларды көрсеткіміз келді», деді 
О.Батурина. 

Көрме «Бабалар рухы», 
«Отбасы. Махаббат. Көктем. 
Ба лалық шақ», «Шеберлер 
мен жауһарлар», «Таулар мен 
дала поэзиясы» жəне замана-
уи қазақ өнерінің панорама-
сы ұсынлыған бес бөлімнен 
тұ  рады.

КӨРМЕ

Кенептегі дала дидары 

ТАБИҒАТ ТЕРЕЗЕСІ

30-жылдары Китің-

Түстікбай тоғаны
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